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Inhoud
Nr. 18 Maandag 23 maart 1987

Berichten van verhindering, blz. 589

Voorstellen van decreet
Indiening en verwijzing, blz. 589

Voorstellen van resolutie
Indiening en verwijzing, blz. 589

Verslagen
Indiening, blz. 589

Beraadslaging van de Vlaamse Executieve
Indiening en verwijzing, blz. 590

Opmerking van het Rekenhof
Indiening en verwijzing, blz. 590

Mededeling van het Rekenhof
Indiening en verwijzing, blz. 590

Arrest van het Arbitragehof
Indiening, blz. 590

Schriftelijke vragen (R.v.O. art. 65)
Indiening, blz. 590

Mededeling van de Voorzitter
Wijziging in verwijzing naar Commissie,
blz. 590

Onderzoek naar de taalgroep
Verdaging, blz. 591

Ontwerp van decreet houdende aanpas-
sing van de begroting van de Vlaamse Ge-
meenscha  voor het begrotingsjaar 1986
- 9-A (1686-1987)  - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de mid-
delenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1987
7 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting) ’

-
- 7 (1986-1987) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichtin )
- 8 1986-1987) - Nrs. 1 (Erratum +B
Bijlagen) tot 8
Algemene bespreking, blz. 591

Sprekers : Minister L. Waltniel, de
heren F. Vermeiren, verslaggever, P.
Tant , verslaggever, J. Van Elewyck,
A. Denys, H. Schiltz, G. Verhaegen,
mevrouw M. Vogels

Buitenlandse en Externe Aangelegenhe-
den, blz. 635

Sprekers : de heren H. Suykerbuyk,
P. Peeters, M. Decoster, W. Luyten,
Minister P. Deprez

Regeling van de werkzaamheden, blz. 647

Nr. 19 Dinsdag 24 maart 1987
Morgenvergadering

Berichten van verhindering
Indiening en verwijzing, blz. 649

Rapport van het Rekenhof
Indiening en verwijzing, blz. 649

Mededeling van het Rekenhof
Indiening en verwijzing, blz. 649

Ontwerp van decreet houdende aanpas-
sing van de begroting van de Vlaamse Ge-
meenscha
- 9-A (1$

voor het begrotingsjaar 1986
86-1987) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de mid-
delenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)
- 7 (1986-1987) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting) ’

. -
- 8 (1986-1987) - Nrs. 1 (+ Erratum +
Bijlagen) tot 8
Algemene bespreking (Voortzetting)
Leefmilieu, blz. 649

Regeling van de werkzaamheden, blz. 731
S
J

rekers : de heren J. Van Elewyck,
Schiltz, mevrouw N. Maes, de heer

G: Verhaegen, Minister G. Geens

Sprekers : de heren E. Vandebosch,
verslaggever, L. Vanvelthoven , J .

Ontwerp van decreet houdende aanpas-

Bosmans,  A.  Geens,  F.  Cauwen-
sing van de begroting van de Vlaamse Ge-

berghs, J. Sleeckx, J. Laverge
meenscha
- 9-A (16

voor het begrotingsjaar 1986
86-1987) - Nrs. 1 en 2

Regeling van de werkzaamheden, blz. 667 Ontwerp van decreet houdende de mid-
delenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-

Nr. 20 Dinsda
ti

24 maart 1987
Mi dagvergadering

Berichten van verhindering, blz. 669

Ontwerp van decreet houdende aanpas-
sing van de begroting van de Vlaamse Ge-
meenscha  voor het begrotingsjaar 1986
- 9-A ($86-1987)  - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de mid-
delenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)
- 7 (1986-1987) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)
- 8 (1986-1987) - Nrs. 1 (+ Erratum +
Bijlagen) tot 8
Algemene bespreking (Voortzetting)
Leefmilieu (Voortzetting), blz. 669

S rekers : de heren E. Gryp, C. Mar-
cKand, N. De Batselier, W. Cortois,
F. Vermeiren, Minister J. Lenssens

Binnenlandse Aangelegenheden, blz. 688
S
sP

rekers : de heren G. Cardoen, ver-
aggever, M. Galle, F. Vermeiren, E.

Vankeirsbilck, J. Desseyn, P. Tant,
A. Vangronsveld, C. Marchand, Mi-
nister J. Pede

Huisvesting
Stadsvernieuwing, blz. 708

S rekers : de heren C. Marchand, ver-
s aggever, H. De Loor, 0. Meyntjens,P
W. Taelman, J. Pepermans, J. De Se-
ranno, J.P. Pillaert, C. Marchand, Mi-
nisters P. Akkermans. J. Pede

Regeling van de werkzaamheden, blz. 729

Nr. 21 Woensdag 25 maart
Morgenvergadering

Berichten van verhindering, blz. 731

Motie van orde

lichting) ’
-

- 7 (1986-1987) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)
- 8 (1986-1987) - Nrs. 1 (+ Erratum +
Bijlagen) tot 8
Algemene bespreking (Voortzetting)
Economie, Tewerkstelling en Energie,
blz. 733

S
P

rekers : de heren L. Dhoore, ver-
s aggever, N. De Batselier, W. De-
saeyere

Regeling van de werkzaamheden, blz. 741

Nr. 22 Woensda 25 maart 1987
Mi dagvergaderingf

Berichten van verhindering, blz. 743

Voorstel van decreet
Indiening en verwijzing, blz. 743

Omslag 2
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Ontwerp van decreet houdende aanpas-
sing van de begroting van de Vlaamse Ge-
meenschap voor het begrotingsjaar 1986
- 9-A (1986-1987) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de mid-
delenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting) ’
- 7 (1986-1987) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)
- 8 (1986-1987) - Nrs. 1 (+ Erratum +
Bijlagen) tot 8
Algemene bespreking (Voortzetting)
Economie, Tewerkstelling en Energie
(Voortzetting), blz. 743

Sprekers : mevrouw M. Vogels, de he-
ren J. De Roo, J. Laverge, A. Denys,
0. Van Ooteghem, W. Cortois, E.
Van Rompuy, Minister G. Geens, de
heren H. Schiltz, N. De Batselier

Ruimtelijke Ordening
Natuurbehoud en Groenvoorziening
Landinrichting en waterbeheersing, blz.
767

Sprekers : de heren G. Beerden, ver-
slaggever, J. Leclercq, M. Van houtte,
J. Sauwens, mevrouw M. Vogels, M.
Capoen, J. De Seranno, Minister J.
Pede, J. Lenssens, P. Deprez

Regeling van de werkzaamheden, blz. 792

Nr. 23 Donderdag 26 maart 1987
Morgenvergadering

Berichten van verhindering, blz. 793

Ontwerp van decreet houdende aanpas-
sing van de begroting van de Vlaamse Ge-
meenschap voor het begrotingsjaar 1986
- 9-A (1986-1987) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de mid-
delenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)
- 7 (1986-1987) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)
- 8 (1986-1987) - Nrs. 1 (+ Erratum +
Bijlagen) tot 9
Algemene bespreking (Voortzetting)
Welzijn
Gezondheid, blz. 793

Sprekers : de heren J. Van Hecke,

verslaggever, L. Hancké, L. Vanho-
renbeek, mevrouw M. Vogels, de he-
ren E. De Groot, G. Cardoen, me-
vrouw C. Smitt, de heer J. Valkeniers

Regeling van de werkzaamheden, blz 811

Nr. 24 Donderdag 26 maart 1987
Middagvergadering

Berichten van verhindering, blz. 813

Ontwerp van decreet
Indiening en verwijzing, blz. 813

Ontwerp van decreet houdende aanpas-
sing van de begroting van de Vlaamse Ge-
meenschap voor het begrotingsjaar 1986
- 9-A (1986-1987) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de mid-
delenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)
- 7 (1986-1987) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)
- 8 (1986-1987) - Nrs. 1 (+ Erratum +
Bijlagen) tot 9
Algemene bespreking (Voortzetting)
Welzijn
Gezondheid (Voortzetting), blz. 813

Sprekers : Minister R. Steyaert, J.
Lenssens, de heren J. Valkeniers, L.
Hancké, J. Van Hecke, J. Caudron

Onderwijs en Vorming, blz. 828
Sprekers : de heren F. Piot, verslagge-
ver, A. Laridon, E. Beysen, mevrouw
N. Maes, de heer C. Moors, mevrouw
M. Van Puymbroeck, de heren E. Fla-
mant, L. Vanhorenbeek, M. Desut-
ter, Minister T. Kelchtermans

Media, blz. 848
Sprekers : de heren W. Seeuws, ver-
slaggever, H. Van Rompaey, J. Bos-
mans, P. Chevalier, A. De Beul, L.
Lenaerts, Minister P. Dewael

Regeling van de werkzaamheden, blz. 870

Nr. 25 Vrijdag 27 maart 1987
Morgenvergadering

Berichten van verhindering, blz. 871

Ontwerp van decreet houdende aanpas-

sing van de begroting van de Vlaamse Ge-
meenschap voor het begrotingsjaar 1986
- 9-A (1986-1987) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de mid-
delenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)
- 7 (1986-1987) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)
- 8 (1986-1987) - Nrs. 1 (+ Erratum +
Bijlagen) tot 9
Algemene bespreking (Voortzetting)
Snort, blz. 871

I Sprekers : de heren P. Vandermeulen,
verslaggever, A. Diegenant, P. De
Weirdt, 0. Van den Broeck,  J. Cau-
dron, C. De Clercq, J. De Roo, A.
Denys, Minister P. Dewael

Cultuur, blz. 886
Spreker : de heer F. Bosmans, ver-
slaggever

Regeling van de werkzaamheden, blz. 890

Nr. 12 Vrijdag 27 maart 1987
Middagvergadering

Berichten van verhindering, blz. 891

Ontwerp van decreet houdende aanpas-
sing van de begroting van de Vlaamse Ge-
meenschap voor hetbegrotingsjaar 1986
- 9-A (1986-1987) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de mid-
delenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)
- 7 (1986-1987) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)
- 8 (1986-1987) - Nrs. 1 (+ Erratum +
Bijlagen) tot 10
Algemene bespreking (Voortzetting)
Cultuur (Voortzetting), blz. 891

Sprekers : de heren M. Galle, F. Bos-
mans, J. Vandermarliere, A. De Beul,
mevrouw M. Van Puymbroeck, de he-
ren M. Desutter, P. Breyne, mevrouw
N. Maes, de heren W. Seeuws, L.
Dierickx, A. Bourgeois, mevrouw L.
Detiège, de heren L. Hancké, A. De-
nys, Minister P. Dewael

Vaste Nationale Cultuurpactcommissie
Benoeming van een vast lid, blz. 922
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Ontwerp van decreet houdende aanpas-
sing van de begroting van de Vlaamse Ge-
meenschap voor het begrotingsjaar 1986
- 9-A (1986-1987) - Nrs. 1 en 2

Artikelsgewijze bespreking, blz. 922
Hoofdelijke stemming, blz. 923

Ontwerp van decreet houdende de mid-
delenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987)
lichting)

- Nr. 1 (Algemene toe-

- 7 (1986-1987) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)
- 8 (1986-1987) - Nrs. 1 (+ Erratum +
Bijlagen) tot 10
Artikelsgewijze bespreking, blz. 927

Sprekers : mevrouwen M. Vogels, N.
Maes, de heer H. Schiltz, Minister G.
Geens, de heren 0. Van Ooteghem,
V. Anciaux

Hoofdelijke stemming, blz. 952
Sprekers : de heren H. Schiltz, J. Van
Elewyck, mevrouw M. Vogels, de he-
ren G. Verhaegen,  H. Denys

ting van het Ministerie van
Gemeenschap te Brussel

de Vlaamse

Hoofdelijke stemming, blz. 956

Moties tot besluit van de interpellatie van
de heer H. De Loor tot de heer J. Lens-
sens, Gemeenschapsminister van Volks-
gezondheid en Leefmilieu, over de fusie
van de Vlaamse Waterzuiveringsmaat-
schappij met de Waterzuiveringsmaat-
schappij van het Kustbekken en de malai-
se onder het personeel van de VWZ
Hoofdelijke stemming, blz. 957

Regeling van de werkzaamheden, blz. 958

Artikelsgewijze bespreking, blz. 924
S
lif

rekers : de heer J. Van Elewyck,
inisters J. Lenssens, G. Geens

Hoofdelijke stemming, blz. 926

Moties tot besluit van de interpellatie van
de heer N. De Batselier tot de heer G.
Geens. Voorzitter van de Vlaamse Execu-
tieve, Gemeenschapsminister van Econo-
mie en Werkgelegenheid, over de huisves-

Bijlagen
Begrotingstabellen, blz. 959
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20e vergadering Dinsdag 24 maart 1987
Middagvergadering

VOORZITTER : de heer M. Oli-
vier, Eerste Ondervoorzitter.
- De notulen van de jongste vergade-
ring worden ter tafel gelegd.
- De vergadering wordt geopend om
14 uur.

De Voorzitter : Dames en heren, de
vergadering is geopend.

BERICHTEN VAN VERHINDE-
RING

W. Van Durme, F. Willockx ; ge-
zondheidsredenen.

P. Chevalier, J. De Bremaeker ; bui-
tenslands.

H. Suykerbuyk, L. Van den Brande,
V. Van Eetvelt ; ambtsverplichtin-
gen.

F. Vreven ; familieverplichtingen.

ONTWERP VAN DECREET hou-
dende aanpassing van de begroting
van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1986
- 9-A (1986-1987) - Nrs. 1 en 2

ONTWERP VAN DECREET hou-
dende de middelenbegroting van de
Vlaamse Gemeenschap voor het be-
grotingsjaar 1987

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 20
24 maart 1987

- 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene
toelichting)
- 7 (1986-1987) - Nrs. 1 en 2

ONTWERP VAN DECREET hou-
dende de begroting van de Vlaamse
Gemeenschap voor het begrotings-
jaar 1987
- 6 (19864987) - Nr. 1 (Algemene
toelichting)
- 8 (1986-1987) - Nrs. 1 (+ Erra-
tum + Bijlagen) tot 8

Algemene bespreking (Voortzetting)

LEEFMILIEU (Voortzetting)

De Voorzitter : Dames en heren, aan
de orde is de voortzetting van het
begrotingsdebat.

De heer Gryp heeft het woord.

De heer E. Gryp (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, collega’s, het grootste ge-
deelte van het budget voor Leefmi-
lieu wordt opgesoupeerd door het
waterzuiveringsbeleid : 5.587,9 mil-
joen frank op de 6.635,8 miljoen
frank of 84 procent.

Het voeren van een milieu-waterbe-
leid is reeds vanaf 1981 een beleids-
prioriteit van de Vlaamse Regering.
Naast huisvesting, welzijn en gezond-
heid is het waterbeleid een van de
drie belangrijkste investeringsposten
van de Vlaamse begroting voor de
periode 1981-1986.

De vrijgemaakte bedragen werden in
overgrote mate gebruikt voor subsi-
diëring en betoelaging van bedrijven
en ondergeschikte besturen. Ook in
1987 bedragen deze toelagen nog
2.496 miljoen frank.

Berichten van verhindering
Begrotingsontwerpen

De eigen investeringen van het Ge-
west beperken zich in deze periode
tot de bescherming van het grondwa-
ter en ,,de smeerpijp”, of wat men
zou kunnen noemen de incarnatie
van een wanbeleid. In de bouw van
deze collector werd tussen 1981 en
1986 door de Vlaamse Regering
295,8  miljoen frank geïnvesteerd.
Deze nam hierbij het knoeiwerk -
totale installatiekosten tot op van-
daag : 5 miljard frank - over van de
nationale Regering en zette dit
knoeiwerk ook onverminderd voort,
alhoewel reeds jaren duidelijk is dat
de smeerpijp ongeschikt en boven-
dien gevaarlijk is. Inderdaad, voor
het vervoer van het afvalwater van
Tessenderlo-Chemie is men verder
geld blijven pompen in dit volstrekt
nutteloos kunstwerk. Ook in 1987 zal
de Minister voor Leefmilieu 59 mil-
joen frank pompen in deze onderne-
ming, waarvan maar liefst 30 miljoen
frank voor het voeren van rechtsge-
dingen. Ook hier is dus sprake van
wanbeleid.

Minister J. Lenssens : Mijnheer
Gryp, heb ik het goed begrepen dat
u zegt dat op het budget een post is
ingeschreven voor het dekken van
kosten voor rechtsgedingen met be-
trekking tot de collector-Albertka-
naal ? Zoals u weet zijn deze gerech-
terlijke procedures reeds jaren aan
de gang. U kan dan ook moeilijk be-
weren dat het om een vorm van wan-
beleid zou gaan in 1987.

De heer E. Gryp : Mijnheer de Mi-
nister, ik bedoel de verdere opties
die in verband met de smeerpijp wor-
den genomen.

Laten wij even stilstaan bij dit Nethe-
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of netelig probleem.

De bovenlopen van de Grote Nete
kleuren op de kwaliteitskaarten van
de Vlaamse Waterzuiveringsmaat-
schappij  blauw, dus zuiver. Volgens
onderzoeken uitgevoerd door de
Universitaire Instellingen Antwerpen
leven nog zeldzame vis- en planten-
soorten in deze waterloop. Tussen
Geel en Ooster10 stroomt de Laak in
de Grote Nete, zwart op de VWZ-
kaart, dus dood en vanaf dan staat
deze rivier tot aan de monding rood
wat op een zeer kritische toestand
wijst.

De Grote Nete in haar bovenloop,
één van de zuiverste Vlaamse rivie-
ren, verandert stroomafwaarts in een
open riool. Hoe kon het zo ver ko-
men en wie vervuilt ? De onderzoe-
kers stippen vier oorzaken van ver-
ontreiniging aan met name industrie-
lozingen, huishoudelijke afval, land-
bouw - onder meer drijfmest - en
vormen van zure regen enzovoort.
De hoofdoorzaak hier is de industrie
rond Tessenderlo. Tot deze vervui-
lers behoren ICOSALES en de
Groep TC, dus Limburg Chemie,
Tessenderlo Chemie, Benzyl Chemie
en Limburgse Vinylmaatschappij.

Wat wordt er in de Laak en in de
Grote Nete gedumpt ? De afvalwa-
ters van TC bevatten grote hoeveel-
heden organische Chloorverbindin-
gen, zware metalen en radioactieve
stoffen die via de Laak in de Grote
Nete terechtkomen. Het Instituut
voor Hygiëne en Epidemiologie
noemde de Laak in 1985 een speci-
fiek zoutgebied met een industriële
oorsprong. Inzake zware metalen
krijgt de Laak in hetzelfde IHE-rap-
port het brevet van één van de meest
verontreinigde rivieren van het land
mee. In het water treft men sporen
aan van kwik, cadmium, chroom en
cyanide die de wettelijke norm in ho-
ge mate overschrijden.

Als gevolg van het gebruik van Ma-
rokkaans fosfaaterts door Tessender-
10 Chemie belanden radioactieve
stoffen in de Laak en in de Nete met
name radium 226. Alle lozingen
overtreffen de Belgische norm van 10

picocurie/liter. Ook in het slib van
Laak en Nete werden hoge concen-
traties van zware metalen en van ra-
dium 226 teruggevonden. Voor zwa-
re metalen overtroffen sommige
waarden de wettelijke norm voor gif-
tig afval. In vergelijking met de Be-
neden Rijn en de Schelde meet men
in de Laak veel grotere hoeveelheden
cadmium, kwik, lood en arseen.

Desondanks verleende de VWZ op
15 september 1986 twee nieuwe aan
het bedrijf aangepaste lozingsvergun-
ningen. Wat zijn daarvan nu de ge-
volgen ? Ten eerste, wat het opper-
vlaktewater betreft, is het water bio-
logisch dood en is de Grote Nete be-
roofd van haar natuurlijke functie
van zuiver oppervlaktewater. Het
water is niet meer geschikt als na-
tuurljk midden voor de oorspronke-
lijke biotoop, als drinkwaterbron
voor mens en dier, voor het irrigeren
van land- en tuinbouwgronden en als
zwem- en ander recreatiewater. Ten
tweede wat het grond- en drinkwater
betreft heeft de jarenlange doorsijpe-
ling van de verontreiniging in het
grondwater ernstige gevolgen voor
onze drinkwatervoorziening. In 1984
werd de Nete opgegeven als drinkwa-
terbron en schakelde men over op
het grondwater van het Albertka-
naal. Vorig jaar moest de PIDPA-
waterwinning in Wester10 nabij de
Nete opgegeven worden.

Omdat men vervuiling van het Al-
bertkanaal vreest plannen de Ant-
werpse Waterwerken nu de aanleg
van verschillende spaarbekkens. Mo-
menteel is er één in aanbouw, uitge-
rekend in het natuurgebied Eeckho-
ven te Rumst.

Minister J. Lenssens : U vertrekt van
de vervuiling van het Laak- en Nete-
gebied te Tessenderlo. U zegt ener-
zijds dat die collector een onding is
die er nooit had mogen komen, een
exponent van wanbeleid. Anderzijds
klaagt u terecht de reeds tientallen
jaren durende vervuiling van de Laak
en de Grote Nete aan, maar u geeft
geen oplossing. De collector deugt
niet, de vervuiling wordt ook aan de
kaak gesteld, maar de collector mag
niet worden gebruikt. Er bestaat dus
maar één alternatief, de bedrijven
opleggen hun afvalwater te zuiveren,

zodat het in oppervlaktewater kan
worden geloosd. U weet evengoed
als ik dat dit economisch-financieel
onmogelijk is voor het chloride-ge-
halte van de 35.000 m3 afvalwater per
dag van de Tessenderlose bedrijven.
Als u erop staat dat het moet worden
ontzilt dan moeten die bedrijven ge-
sloten worden, maar er zijn daar
2.000 personen werkzaam. Ik zou
willen dat u de zaken in hun precies
kader stelt en het alternatief duidelijk
formuleert, zo niet is het al te gemak-
kelijk om koud en warm te blazen,
het probleem in al zijn facetten te
stellen en de vooropgestelde oplos-
singen telkens af te wijzen.

De heer E. Gryp : Mijnheer de Mi-
nister, op het einde van mijn betoog
zal ik u een alternatief geven dat
waarschijnlijk niet met het uwe zal
overeenstemmen.

Over slib en aangelanden wil ik u het
volgende zeggen. Door het bezinken
van de verontreinigende stoffen op
de bodem is er een cumulatieve slib-
vervuiling. De jarenlange baggerwer-
ken waarbij het slib op de oevers
werd gedeponeerd maakt dat een vijf
meter brede strook langs de rivieren
zwaar verontreinigd is. De geregelde
overstromingen zorgden ervoor dat
de vervuiling ook op de aanpalende
hooi- en graslanden terechtkwam. Bij
een onderzoek van het IHE van 1986
in de streek rond Wester10 werden in
de bodemstalen sporen van onder an-
dere zware metalen teruggevonden.
De gezondheidsinspectie raadde toen
de eigen teelt van bepaalde groenten
ten sterkste af.

In verband met de volksgezondheid
wijs ik erop dat alle onderzoeken
naar de mogelijke gevolgen tot nu
toe zijn geheim gehouden. De hoge
gehalten aan cadmium in water en
slib worden zeer verontrustend zeker
als wij rekening houden met de be-
sluiten van diverse studies die stellen
dat de normaal gemiddelde opname
van cadmium de aanvaardbare dosis
praktisch heeft bereikt. Op dit ogen-
blik moeten we cadmium beschou-
wen als één van de ernstigste proble-
men voor de menselijke gezondheid.

Tenslotte zijn er de indirecte gevol-
gen. De waterverdragen met Neder-
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land worden voor een groot deel
beïnvloed door de vervuiling van
Laak en Nete omdat de Minister de
afvalwaters van Tessenderlo Chemie
via de fameuse smeerpijp in de Schel-
de wil lozen. De enorme sommen die
besteed werden en worden aan
schijnoplossingen, aan studies en rap-
porten, zonder dat er aan de oorzaak
ook maar iets verandert, kunnen be-
ter in de sanering worden geïnves-
teerd.

Uit dit alles mogen wij besluiten dat
de overheid het vertikt om iets te
doen aan het probleem van de ver-
vuiling van Laak en Nete. De Minis-
ter moet beseffen dat het nu bijna 20
jaar oude alibi van de smeerpijp als
zaligmakende oplossing definitief
heeft afgedaan. Wij stellen vast dat
de nepoplossingen van de overheid
enkel de gevolgen aanpakken en niet
de oorzaken, dat het illegaal storten
van zuiveringsslib (dit is slib afkom-
stig van waterzuivering) binnen de
bedrijfsterreinen ongestoord kan
voortduren, dat men overweegt de
Laak definitief tot open riool te de-
graderen door het aanbrengen van
een folie op de bodem, dat de ge-
westplannen verkracht worden bij de
aanleg van waterspaarbekkens, dat
de Minister zijn eigen decreten niet
naleeft bij het uitvaardigen van lo-
zingsvergunningen, dat tot nu toe alle
klachten en strafdossiers systema-
tisch onder tafel worden geveegd.

Kant en klare oplossingen voor de
gevolgen van de vervuiling liggen niet
voor het grijpen.

Minister J. Lenssens : Ik vind het
belangrijk dat u dat zegt.

De heer E. Gryp : De huidige toe-
stand zou niet zo dramatisch geweest
zijn indien de overheid van bij de eer-
ste alarmsignalen de nodige besluiten
had genomen en de sanering bij de
bron had doorgevoerd. Trouwens
voor ons is de enige oplossing de aan-
pak aan de bron, dat wil zeggen stop-
zetting van de lozingen. Het is duide-
lijk dat een sanering van de vervuilde
gebieden of stromen pas echt zin
heeft als de bestaande lozingen en
opslag van verontreinigende stoffen
worden stopgezet.

Elk industrieel proces heeft zijn eigen
specifieke lozingen, hetzij in de lucht,
het water of de bodem, van zware
metalen, radio-actieve stoffen, enzo-
voorts. Dergelijke lozingen die de ge-
zondheid schaden mogen niet meer
worden toegestaan. Belangrijk hier-
bij is dat de industrie hiervoor haar
installaties zal moeten aanpassen of
overschakelen op milieuvriendelijker
grondstoffen. Dat is de prijs die ze
moet betalen voor het jarenlange ne-
geren van haar nadelige invloed op
de kwaliteit van het leefmilieu.

Minister J. Lenssens : Dit is al te
simplistisch gesteld. Het is een typi-
sche supervereenvoudiging van een
complexe situatie.

De heer E. Gryp : Straks zal u zeggen
dat ik slogans heb gebruikt, dat weet
ik bij voorbaat.

Minister J. Lenssens : Ik ken ook de
inhoud van uw uiteenzettingen ; u
analyseert het probleem, maar u
trekt geen conclusies.

Dé heer E. Gryp : Mijn conclusie is,
mijnheer de Minister, dat het bij dit
soort vervuiling meestal gaat over de
chemische nijverheid en gewoonlijk
over multinationals die ondanks de
crisis - geen enkele sector in ons
land stelt het zo goed - superwin-
sten maken. Het wordt de hoogste
tijd dat een deel van die superwinsten
wordt geïnvesteerd in milieuvriende-
lijke produktieprocessen.

Minister J. Lenssens : Daar heb ik
geen enkele moeite mee. De bedrijfs-
takken, waar een deel middelen aan-
wezig is, moeten gedwongen worden
om meer milieu-investeringen te
doen waar dat nodig is. Ik zal daar-
aan meewerken middels het vergun-
ningenbeleid dat wij voeren, ook in
het gebied van Tessenderlo.

De heer E . Gryp : Dan gaan wij ak-
koord, tot mijn grote verwondering.

Minister J. Lenssens : Met dit laatste
punt gaan wij akkoord. U hebt niet
altijd ongelijk, mijnheer Gryp.

De heer E. Gryp : Een goede contro-
le op de lozingsbeperking kan onder
meer als er per bedrijf een ,,stoffen-
boekhouding” komt die sluitend is.

Hoofdpunten van zulk een balans
zijn de invoer van ertsen, water en
hulpstoffen en de uitvoer van pro-
dukten en halfprodukten en afval ge-
loosd in het water, de lucht of de
bodem.

De huidige maatregelen zoals opslag
in bekkens, op zijn best afgeschermd
door een laagje folie, afvoer naar ge-
controleerde stortplaatsen of de be-
ruchte smeerpijp zijn op zijn zachtst
gezegd geen oplossingen. In alle stu-
dies wordt gewezen op de noodzaak
van het stopzetten der lozingen. Het
consequent doorzetten van deze
maatregelen is echter nooit gebeurd.
De overheid heeft steeds economi-
sche belangen laten primeren op de
goede kwaliteit van ons milieu. Of
deze handelwijze nu nog een econo-
misch rendabele manier van werken
kan worden genoemd, is een groot
vraagteken als we de enorme bedra-
gen zien die nodig zijn om de vereiste
saneringsmaatregelen uit te voeren.
Daarom is het de taak van de over-
heid en de industrie om op basis van
feiten en gegevens die maatregelen
te nemen die én tewerkstelling, én
het leefmilieu ten goede komen,
maar ditmaal met de zekerheid dat
het leefmilieu er geen schade van on-
dervindt.

Een ander voorbeeld van hoe het niet
moet is het volgende. Op 19 april
1985 beval de Minister bij de werken
aan de nieuwe sluis op het Albertka-
naal te Wijnegem, waarbij een deel
van de smeerpijp moest worden ver-
legd, de aanleg van een tijdelijke om-
legging om te allen tijde de continuï-
teit van de collectorleiding te garan-
deren met het oog op een spoedige
ingebruikname. De by-pass die werd
gelegd voor de overbrugging van
twee maanden, werd nooit gebruikt
en kostte 6.707.747 frank. Deze zes
miljoen frank had men beter geïnves-
teerd in het bedrijfsklaar maken van
het waterzuiveringsstation van Ant-
werpen-Noord. Dit station werd tien
jaar geleden gebouwd op basis van
een ontwerp van het studiebureau De
Koninck om het smeerpijpwater te
zuiveren alvorens het in de Schelde
te lozen. Reeds voor de bouw had
onder andere het SCK de overheid
gewezen op de ongeschiktheid van
het door het studiebureau voorziene
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type voor het zuiveren van het zoute
water van TC. Het station werd toch
gebouwd. Het SCK bewees later via
proeven op een pilootinstallatie haar
gelijk en de overheid besliste dan
maar de installatie aan te passen. De
smeerpijp zou uitmonden in het
wachtbekken van het zuiveringssta-
tion en bij afgaand tij ongezuiverd in
de Schelde worden geloosd. Het zui-
veringsstation zelf, groot genoeg om
het afvalwater van heel Antwerpen
te zuiveren, staat sindsdien onge-
bruikt. Wel werd geïnvesteerd in een
pompinstallatie op de twee Schijns
die dringend aan zuivering toe zijn.
Tot nog toe werden ze niet gebruikt.
De installatie heeft intussen schade
opgelopen, maar een investering van
20 miljoen frank zou volstaan om het
zuiveringsstation op volle kracht te
laten werken. Naast dit werkloze sta-
tion plant de Stad Antwerpen een
nieuw zuiveringsstation voor de Hoo-
ge Maey. Ook Indaver dat op een
boogscheut van Antwerpen-Noord is
gepland voorziet in een zuiveringssta-
tion. Als de Stad dit station bouwt,
kan zij daarvoor honderd procent
worden gesubsidieerd door de
Vlaamse overheid. Antwerpen-
Noord is echter het topje van de ijs-
berg. Ook andere bestaande water-
zuiveringsstations draaien niet of
slechts op halve kracht sinds zij aan
de gemeente werden overgedragen
door de VWZ. Meestal gaat het hier
om het ontbreken van een collector
of van bevoegd personeel. Met de
uitbouw van de VWZ werd duidelijk
een kans gemist voor het voeren van
een gecoördineerd beleid.

De benoemingspolitiek die hier werd
gevoerd, los van bekwaamheid, hy-
pothekeert zwaar de goede werking
en is er mede oorzaak van dat de
fusie van de VWZ en WZK - een
prioriteit van de Minister - voor
1986 niet kon worden gerealiseerd.

AGALEV eist dan ook in het kader
van deze begroting een uitzuivering
van het waterzuiveringsbeleid en het
dringend voorzien van middelen no-
dig om de bestaande infrastructuur
optimaal te gebruiken. In die zin on-
derschrijven wij de plannen voor het
gebruik van een smeerpijpleiding

voor de drinkwatervoorziening en de
aanvoer van grondwater uit de mijn-
verzakkingsgebieden.

Ook het gebruik van het zuiverings-
station Antwerpen-Noord voor het
zuiveren van het afvalwater van de
Hooge Maey en voor Indaver moet
dringend worden bekeken. Het ge-
tuigt van een onduldbaar wanbeleid
investeringen met gemeenschapsgel-
den op die manier te verprutsen.

Thans wil ik even het afvalstoffenbe-
leid behandelen. Huishoudelijk afval,
industrieel afval, zuiveringsslib, bag-
gerspecie, giftig en gevaarlijk afval
- zonder de nucleaire afval te verge-
ten - vormen een reusachtige afval-
berg waarvan iedere industriële sa-
menleving zich ten allen prijze tracht
te ontdoen, desnoods op een illegale
wijze of door het probleem naar de
naaste buren te verplaatsen. Denken
wij maar even aan de onlangs door
AGALEV en ECOLO aangeklaagde
immense afvaltrafiek waarbij één
miljoen ton afval, vooral afkomstig
uit Nederland, onze grens over-
schreed en meestal op illegale stor-
ten, vooral in Wallonië belandde.
Dan rijst de vraag hoeveel gevaarlijk
of giftig afval ook in Vlaanderen is
terecht gekomen. Gelukkig heeft het
uitbrengen van dit schandalig dossier
toch geleid tot een beslissing waarbij
onze grenzen voor deze afvalstroom
hopelijk definitief werden gesloten.
Als dat maar waar is !

Wij verheugen ons erover dat wij in
deze aangelegenheid de kat de bel
hebben aangebonden en aldus ertoe
hebben bijgedragen deze gunstige
kentering enigszins te forceren. Wij
zijn echter nog zeer ver verwijderd
van een gezonde situatie op dit ge-
bied. Uit het onlangs goedgekeurde
Afvalstoffenplan blijkt immers dat
van de 3,5 miljoen ton industrieel af-
val per jaar ongeveer de helft wordt
gemeld. Bovendien voor de meest
problematische afval, zoals giftig af-
val en olieslib, varieert de verhou-
ding gemeld afval tot het totale afval
van 1 op 3 tot 1 op 7.

Het is wellicht nog meer verontrus-
tend dat voor uiterst gevaarlijke stof-
fen, zoals non-ferrometalen, olieslib
en onbekend slib, de verwerkings-

plaats in steeds meer gevallen onbe-
kend is. Dergelijke situaties vereisen
een heel wat kordatere aanpak dan
een jaarlijkse aanmaning. Hiervoor
zijn geen centen nodig, mijnheer de
Minister, het volstaat blijk te geven
van een dosis politieke wil om de ver-
vuilers, de transporteurs of de trafi-
kanten aan te pakken.

De Voorzitter : Mijnheer Gryp ik
verzoek u uw uiteenzetting te beëin-
digen aangezien u uw spreektijd heeft
overschreden.

De heer E. Gryp : Ik zal proberen
aan uw verzoek te voldoen, mijnheer
de Voorzitter. Mag ik u er echter op
wijzen dat ik herhaalde malen werd
onderbroken door de Minister.

De Voorzitter : Dat is de oorzaak
waarom ik u nog enig respijt geef,
mijnheer Gryp.

De heer E. Gryp : Een dergelijke
situatie vereist een heel andere aan-
pak.

Ik wil nu even onze voornaamste ei-
sen naar voren brengen. Want vol-
gens ons dient er te worden overge-
gaan, - en het afvalstoffendecreet
biedt daartoe de gelegenheid -, tot
het voeren van een produktpolitiek.
Produktpolitiek dit is politiek die de
aard van de produkten, niet de pro-
duktie bepaalt ! Dit komt dan ook
tot uiting in een aantal van onze eisen
die ik hier even wil opsommen. Een
verbod op PVC-verpakkingsmate-
riaal en PEP-flessen. Maximale toe-
passing van selectie van huisvuilop-
haling. Aandacht voor compostering,
recyclage en onderzoek naar en ont-
wikkeling van milieuvriendelijke en
veilige verbrandings- en vergistings-
technologieën, gekoppeld aan ener-
giewinning. Onmiddellijke veralge-
mening van statiegeld op drankver-
pakking. Totaal verbod op gepolyclo-
reerde fenylverbindingen. Absoluut
stort- en lozingsverbod voor gifafval
en dinzuren en ook onmiddellijk voor
de zwarte lijststoffen.

Onmiddellijke sanering van de zoge-
naamde black points op kosten van
de oorspronkelijke storter of de eige-
naar. Inventarisering en onmiddellij-
ke sluiting van alle illegale storten en
een efficiënte beknotting van de in-,
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door- en uitvoer van de meestal niet
gemelde afvalstoffen.

Zo kom ik tot mijn besluit. Ik zal
zeer kort zijn. Een ander immens af-
valprobleem dat er eigenlijk geen zou
mogen zijn is dat van drijfmest. Dier-
lijk mest wordt al eeuwenlang terecht
beschouwd als één van de onmisbare
elementen in het landbouwbedrijf.
De waanzin van industriële intensie-
ve landbouw heeft niet alleen geleid
tot peperdure voedseloverschotten.
Eén van de meest onontbeerlijke bij-
produkten in de natuurlijke land-
bouwcyclus is geëvolueerd van waar-
devolle grondstof tot milieuvervui-
lend probleemafval. De aanwezig-
heid van zware metalen betekent een
reëel gevaar voor de vergiftiging van
de ondergrond met alle gevolgen van
dien voor de voedselketen en voor
het drinkwater om nog maar van de
eutrofiëring van de waterlopen zelf
te zwijgen. De Minister ziet een op-
lossing in de oprichting van mestban-
ken. Dit is eens te meer de verkeerde
beleidsoptie. Deze mest is wegens
zijn gehalte aan giftige bestanddelen
als dusdanig onbruikbaar en zal eerst
met peperdure zuiveringsstations en
opslagtanks bruikbaar moeten wor-
den gemaakt. Dit wordt de zoveelste
dure grap voor de gemeenschap om-
dat men volhardt in het opvangen
van de gevolgen, in plaats van de oor-
zaken aan te pakken, met name de
bio-industrie. Dit alles, mijnheer de
Minister, om u aan te tonen dat met
het mager budget waarover u be-
schikt, heel wat nuttiger werk kan
worden gedaan door de industrie aan
te pakken. Meestal gaat het om mul-
tinationals in de chemische industrie
die met hun superwinsten rustig iets
kunnen spenderen aan milieu-inves-
teringen. Zo kan de industriële ver-
vuiling van de lucht, het water en de
bodem sterk worden afgeremd.

Door een rationele produktiepolitiek
te voeren kan het huishoudelijk afval
niet alleen fel worden gereduceerd
maar bovendien worden bevrijd van
een aantal bestanddelen die thans
een zinvolle verwerking, bijvoor-
beeld door verbranding met energie-
winning in de weg staan, terwijl recy-

clage een grondstoffen- en energiebe-
sparend effect hebben. Door onmid-
dellijk een einde te maken aan de
explosie van de bio-industrie kunt u
een enorm milieuprobleem oplossen.

Al deze maatregelen zijn kosteloos
doch vereisen een stuk politieke
moéd. Zij zouden u echter toelaten
de smeerpijp nog nuttig te gebruiken
om drinkwater te vervoeren, de
moeilijkheden met de Nederlanders
over de waterverdragen te vermijden
en zuiveringsstations, bijvoorbeeld
van Antwerpen-Noord, te gebruiken
waarvoor ze gemaakt zijn. (Applaus
bij AGALEV)

De Voorzitter : Dames en heren,
mag ik u vragen, bij het ontwikkelen
van uw betoog, rekening te houden
met de voorziene tijd zoniet komen
wij, in verband met onze werkzaam-
heden, in moeilijkheden.

De Voorzitter : De heer Marchand
heeft het woord.

De heer C. Marchand (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, mijn-
heer de Minister, geachte collega’s,
graag had ik andermaal de aandacht
gevestigd op het probleem van de
drinkwatervoorziening aan de West-
kust.

De Westkust maakt deel uit van de
bekende Westhoek, die steeds heeft
geworsteld met tewerkstellingspro-
blemen .

Het toerisme is er, dank zij veel in-
spanningen van gemeenten, provin-
cie en intercommunales en andere
personen en verenigingen, uitge-
groeid tot een belangrijke bedrijfstak
waarin heel wat zelfstandigen en
werknemers een betrekking vinden.

Vandaar onze zeer grote bekommer-
nis om deze streek in het hoogseizoen
van voldoende drinkwater te voor-
zien en daarom opnieuw deze tussen-
komst.

Onze bekommernis is gestoeld op het
feit dat recente cijfers erop wijzen dat
de toeristische druk op de Westkust
toeneemt. In de periode 19851986 :
+ 20 procent. Wij stellen niet alleen
vast dat het verbruik stijgt, doch ook

hebben wij twee opeenvolgende win-
ters met een uiterst geringe neerslag
meegemaakt. Voor een grondwater-
winning is dit van zeer groot belang.

Enerzijds is er dus het toenemend
verbruik en anderzijds is er zoals u
bekend, mijnheer de Minister,
slechts een beperkt toegestane afna-
me van maximum 5000 m3 per dag
die door de Nationale Waterleidings-
maatschappij kan geleverd worden.

Dergelijke samenloop van omstan-
digheden wijst erop dat wij een drin-
gende behoefte hebben aan bijko-
mende winning nodig voor het in
stand houden van een redelijk grond-
waterpeil in de bestaande winningen.

De verbindingsleidingen met de an-
dere drinkwatermaatschappijen zijn
inderdaad gepland, maar met de hui-
dige stand van zaken kunnen deze
ten vroegste tegen de zomer van 1989
klaarkomen.

Indien geen dringende maatregelen
worden genomen zien wij de komen-
de zomermaanden bijzonder somber
in wat de drinkwatervoorziening be-
treft voor het toerisme, de landbouw,
de industrie en de bevolking in het
algemeen.

Wij danken u, mijnheer de Minister,
bij voorbaat voor de aandacht die u
aan de geschetste situatie zult willen
geven.

Mijnheer de Minister, wij weten dat
u die problemen kent maar meenden
dat het goed was ze, voor de zoveel-
ste keer, in herinnering te brengen.

Vervolgens had ik enkele woorden
willen zeggen over het afvaleiland
vóór de kust. Gezien andere collega’s
dit probleem reeds hebben behan-
deld zal ik ter zake zeer beknopt zijn.
In de geïnteresseerde middens, voor-
al aan de Westkust, maakt men zich
zorgen. Wij stellen ons de vraag of
men werkelijk van plan is daar een
eiland aan te leggen.

Wij zouden willen vernemen of het
juist is dat het hier een afvaleiland
betreft. Wij weten dat het creëren
van een eiland niet onder uw be-
voegdheid valt maar wij menen dat
er milieuproblemen aan verbonden
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zijn die u wel moeten interesseren.
Daarom hadden wij graag uw stand-
punt ter zake gekend.

Zo kom ik tot de fusie van de water-
zuiveringsmaatschappijen. Ook deze
problematiek kwam zeer onlangs in
de pers aan bod. In het ontwerp van
decreet van de Vlaamse Regering
staat, ten eerste, dat de twee maat-
schappijen moeten worden gefusio-
neerd omdat het naast elkaar bestaan
van twee instellingen een hinderpaal
is voor een gecoördineerd beleid, ten
tweede, dat de twee maatschappijen
elk een eigen boekhouding dienen te
hebben inzake de bijdrage in de wer-
kingskosten zodat de concurrentiepo-
sitie van sommige ondernemingen in
het gedrang kan komen en, ten der-
de, dat in de huidige situatie in de
VWZ minder gebruik kan worden
gemaakt van de aanwezige know-
how van de WZK. Men stelt dat de
fusie overhaast is en zonder kosten-
baten-analyse wordt doorgevoerd.
Wij weten inderdaad dat de fusie
thans doorvoeren een overhaaste
stap zou zijn die niet gebaseerd is op
een grondige studie, een analyse van
de problemen die kunnen rijzen.

De argumenten door de Vlaamse Re-
gering gebruikt kunnen mijns inziens
dergelijke ingrijpende hervormingen
niet verantwoorden. Ik ben het er-
mee eens dat het beleid dient te wor-
den vastgelegd door de hogere over-
heid en niet moet geschieden op het
niveau van de maatschappijen. In
Nederland bijvoorbeeld bestaan tal
van maatschappijen, (waterschap-
pen) naast mekaar. Maatschappijen
moeten uitvoeren wat de hogere
overheid vastlegt in decreten en ko-
ninklijke besluiten. Hun taak bestaat
erin de nodige infrastructuur te ont-
werpen, op te bouwen en te exploite-
ren. Zij moeten ook de lozingsver-
gunningen afgeven en de normen der
naleving controleren, alsook het op-
sporen van de oorzaken van veront-
reiniging.

Een gecoördineerd beleid voeren
heeft echter niets te maken met het
bestaan van één of meer maatschap-
pijen. Het verschil in tarief kan be-
zwaarlijk als concurrentievervalsend

worden ingeroepen. In het buiten-
land bestaan diverse tarieven naarge-
lang het waterschap en dies meer.
Trouwens, ook bijvoorbeeld voor het
drinkwater of de electriciteitsvoorzie-
ning kan het tarief duidelijk verschil-
len naargelang de inplanting van het
bedrijf.

Bij de oprichting van de VWZ heb-
ben vele ervaren personeelsleden van
de WZK zich kandidaat gesteld voor
bepaalde functies bij de VWZ.
Slechts één persoon werd benoemd
en kreeg dan nog een administratieve
taak toebedeeld. Achteraf werd de
mutatie aangevraagd van een twaalf-
tal WZK-personeelsleden naar de
VWZ, maar dit werd door de VWZ
geweigerd. Men had dus ruimschoots
de gelegenheid om nuttig gebruik te
maken van de in de WZK aanwezige
know-how.

De heer A. Denys : Houdt u een
pleidooi tegen de fusie van de WZK
en VWZ ?

De heer C. Marchand : Mijnheer De-
nys, ik spreek nog steeds over de
overwegingen. U zal zo dadelijk wel
horen waar ik naartoe wil.

Wat moet er dan wel gebeuren ? Er
dient een grondige studie te worden
opgemaakt betreffende de uitbouw
van één of meer waterzuiverings-
maatschappijen waarbij men, uit-
gaande van de opdrachten van deze
maatschappijen, vastlegt hoeveel
personeel nodig is om deze opdrach-
ten naar behoren te kunnen uitvoe-
ren, welke werkingsmiddelen hiertoe
nodig zijn en welke structuren hier-
voor noodzakelijk zijn. Niemand kan
vandaag bewijzen dat de fusie van
beide maatschappijen de beste oplos-
sing is - het tegendeel kan ook niet
worden bewezen - en aanleiding
kan zijn tot een meer efficiënt en
goedkopere sanering van het open-
baar hydrografisch net. Men beweert
dat de grote verschillen toe te schrij-
ven zijn aan het slechte beheer van
de WZK. Men verwijst hierbij naar
talrijke opmerkingen van het Reken-
hof over onverantwoorde kosten die
naar het schijnt reiskosten zijn. De
werkingskosten in 1986 in de WZK
bedroegen 396,630 miljoen frank.
Hierin is 41,886 miljoen frank begre-

pen die hoofdzakelijk de prefinancie-
ringslast betreffen als gevolg van het
laattijdig ter beschikking krijgen van
de toegezegde subsidies. Ik vestig er
de aandacht op dat dit zelfs meer dan
tien procent bedraagt van de totale
werkingskosten.

De heer A. Denys : Mijnheer Mar-
chand, in verband met de prijsverge-
lijking weet u toch ook dat, buiten
het feit van de leningslast verbonden
aan de prefinancieringen, moet wor-
den vastgesteld dat, per inwonerequi-
valent berekend, de kostprijs bij de
VWZ 127 frank per inwonerequiva-
lent is en dat bij de WZK deze kost-
prijs 250 frank per inwonerequivalent
is.

Tot dusver heb ik, ook in de desbe-
treffende persartikelen, nog geen en-
kele verklaring gevonden van waar
dit grote verschil komt. Misschien
hebt u daaromtrent meer interne in-
formatie.

De heer C. Marchand : Indien u nog
even geduld hebt, zal u dat verne-
men.

De Voorzitter : Collega’s, ik verzoek
u de sprekers niet te onderbreken.
Ook uw fractie, mijnheer Denys, zal
de kans krijgen daarop nog in te pik-
ken.

De heer C. Marchand : Inzake de
tarieven wens ik te zeggen dat, wan-
neer men deze zaak op Europees
vlak bekijkt, bezwaarlijk kan worden
gesteld dat het tarief in de WZK
hoog is. Deze tarieven schommelen
sterk van streek tot streek en mogen
tussen de 800 en 1.600 frank per in-
wonerequivalent worden gesitueerd.
Ik heb hier de cijfers bij de hand.

De eerste vraag die hier dient te wor-
den gesteld is : in welke mate beant-
woordt de WZK aan haar opdracht ?
Met andere woorden, welke zijn de
prestaties van de 183 personeelsleden
van de WZK ?

Het is duidelijk dat men eerst en
vooral de werking van de maatschap-
pijen moet analyseren, om vervol-
gens te kunnen oordelen of de wer-
king al dan niet goedkoop is. Inder-
daad, niet werken is de goedkoopste
oplossing.
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Marchand ,

Ieder logischdenkend burger zal on-
middellijk de vraag stellen omtrent
het personeelsbestand van de VWZ.
Hoe kunnen inderdaad 249 perso-
nen, ten eerste, 86 zuiveringsinstalla-
ties goed exploiteren en onderhou-
den ; ten tweede, alle ondernemin-
gen van Oost-Vlaanderen, Antwer-
pen, Limburg en Vlaams-Brabant
van een lozingsvergunning voorzien
en een nauwlettende controle op de
normennaleving ; ten derde, de nodi-
ge opsporingen verrichten inzake de
verontreiniging van de oppervlakte-
waters ; ten vierde, de bouw van de
bij komende noodzakelijke infrastruc-
tuur, zoals collectoren, pompsta-
tions, zuiveringsinstallaties grondig
voorbereiden en eventueel ontwer-
pen en/of controleren ? Dit moeten
inderdaad supermensen zijn.

De Voorzitter : Mijnheer
ik verzoek u te besluiten.

Marchand,

De heer C. Marchand : Mijnheer de
Voorzitter, ik besluit.

Is dit misschien de verklaring waar-
om men in gans het VZW-gebied
slechts iets meer van 1 miljoen indus-
triële inwoners in equivalent kan te-
rugvinden, terwijl men er in West-
Vlaanderen alleen 450.000 heeft en
dit grotendeels op basis van nauw-
keurige metingen.

Inderdaad, de vraag kan worden ge-
steld of West-Vlaanderen zo uitge-
sproken geïndustrialiseerd is. Men
stelt dat privatisering van een gedeel-
te van de activiteiten, namelijk stu-
diewerk, laboratoriumwerk, het
goedkoopst zijn. Men zegt mij - en
ik heb dit niet onderzocht - dat men
het bewijs van het tegengestelde kan
leveren.

Zoals andere sprekers, wens ik te
zeggen dat de belangen van de stu-
diebureaus niet altijd dezelfde zijn als
deze van de overheid. Het zuive-
ringsstation van Woumen heeft een
capaciteit van 23 .OOO inwonerequiva-
lent, is ontworpen door een erkend
studiebureau en kostte 213 miljoen
frank.

De heer A. Denys : Dat is geen goed
voorbeeld.

De heer C. Marchand : De zuive-
ringsinstallatie van Wulpen heeft een
capaciteit van 24.000 inwonerequiva-
lent, is ontworpen door de studie-
dienst van de WZK en kostte 54 mil-
joen frank.

Men zegt mij - ik heb het niet ge-
controleerd - dat uit het jaarover-
zicht kan worden geconcludeerd dat
de gemiddelde kostprijs van de analy-
ses, uitgevoerd in het laboratorium
van de WZK, 40 procent goedkoper
is dan deze van de analyses uitge-
voerd in zogenaamd erkende privé-
laboratoria.

Mijnheer de Voorzitter, ik besluit. Ik
beweer niet dat de WZK geen fouten
heeft gemaakt, dat het soms niet be-
ter kon of dat verbeteringen niet mo-
gelijk zijn. Alle instellingen, ook niet-
openbare, maken fouten die men in
het algemeen pas later vaststelt. Ik
wil ervoor waarschuwen : dit zal ook
voor de VWZ het geval zijn.

Positief is dat in West-Vlaanderen
heel wat is bereikt. Ik wens de Minis-
ter ervoor te feliciteren. In ons demo-
cratisch bestel komt wat goed is ge-
daan te weinig aan bod.

De fusie moet in alle kalmte en met
kennis van zaken worden besproken.
De geëigende plaats hiervoor is de
Commissie voor Leefmilieu.

Ik dank u voor de aandacht.

De Voorzitter : De heer De Batselier
heeft het woord.

De heer N. De Batselier (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, ik zal
mij in dit debat beperken tot de eer-
ste, ernstige autonome Vlaamse be-
lasting. De milieuheffing werd op 22
oktober goedgekeurd.

Allereerst wens ik eraan te herinne-
ren dat mijn fractie zich bij de stem-
ming heeft onthouden. Wij motiveer-
den deze onthouding als volgt. Ten
eerste, het decreet voert geen heffin-
gen in op het produkt waardoor het
principe ,,de vervuiler betaalt” onvol-
doende wordt gerespecteerd en waar-
door een ,,produktpolitiek” onmoge-
lijk is. Ten tweede, het decreet zal
de bedrijven niet stimuleren om mi-
lieuvriendelijker te werken. Ten der-

de, de heffingen moeten voldoende
zijn om milieuvriendelijke investerin-
gen en de eigen verwerking te stimu-
leren. Zij mogen met andere woor-
den geen goedkoop alibi zijn om de
bedrijven met een rustig geweten ver-
der te laten lozen. Ten vierde, wij
hopen dat door een correcte inning
de opbrengst zal worden besteed aan
research in milieutechnologie.

Ik wens er niet ten gronde op terug
te komen. Wel wens ik te vermelden
wat intussen is gebeurd. Ik verwijs
naar het debat van 21 oktober 1986.
De Minister zegt : ,,De Raad van Sta-
te oordeelde dat het hier niet om een
retributie maar om een belasting
gaat. Vandaar de toepassing van het
principe van de annaliteit. Daardoor
was het ook niet mogelijk OVAM te
belasten met de inning. Ik zal voor-
stellen om de eigen administratie van
Financiën te belasten met de inning.”

Uit dit alles blijkt dat er wel enige
onduideljkheid bestaat omtrent ener-
zijds de inning en anderzijds de allo-
catie van de milieuheffingen. Op de-
ze twee aspecten wil ik vandaag na-
der ingaan.

Inzake de inning heeft de Vlaamse
Executieve het blijkbaar moeilijk om
met besluiten voor de dag te komen.
Het lijkt mij moeilijk aanvaardbaar
dat de Executieve in haar totaliteit er
niet in slaagt het principe ,,de vervui-
ler betaalt” te doen toepassen. Dit
heeft niet alleen tot gevolg dat de
milieuheffingen dode letter blijven
maar ook, wat naar mijn gevoelen
erger is vooral omdat het over de eer-
ste autonome Vlaamse belasting
gaat, dat de belastingsplichtige  in het
ongewisse wordt gelaten. In de hele
fiscale wetgeving is dit een unicum
dat het hele principe van de milieu-
heffing hypothekeert.

Uit gesprekken met mensen die ac-
tief zijn in de sector van de vaste af-
valstoffen blijkt dat het decreet inter-
pretaties behoeft op verschillende
punten. Deze mensen hebben die
liefst niet in het midden van het jaar
maar wel vóór het begin van het jaar
zodat zij tijdig weten in welke rich-
ting die belasting wordt opgelegd.
Ter illustratie van deze stelling ver-
wijs ik naar het feit dat het niet vol-
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problematiek Leefmilieu : de heer E.
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doende is heffingsvoeten per ton aan
te duiden als in de vergunningsvoor-
waarden de verplichting tot het in-
stalleren van een weegbrug niet
wordt opgelegd. Het is absoluut
noodzakelijk dat duidelijkheid wordt
geschapen. Ook bij voorbeeld in de
omzetting van kubieke meter naar
ton. Dit is een technische notering
die beter bij OVAM thuishoort dan
in de administratie van Financiën.

Wij hebben maar weinig gehoord
over een eventueel initiatief van de
Minister om een inningsorgaan aan
te duiden. Volgens het verslag wer-
den hierover in de Commissie geen
vragen gesteld ; daarom doe ik dit
nu. Kan de Minister mij zeggen welk
het inningsorgaan zal zijn en in welk
personeelskader hiervoor wordt
voorzien ?

Het argument van de Minister dat
OVAM niet kan innen omwille van
het advies dat de Raad van State
heeft uitgebracht, is volgens mij wei-
nig relevant omdat uit dit advies volgt
dat de Vlaamse administratie van Fi-

nanciën dit evenmin kan doen maar
wel de nationale administratie van Fi-
nanciën. Wat is dan de zin van het
advies van de Raad van State ? Als
de inning niet kan worden toever-
trouwd aan OVAM, kan dit ook niet
aan de eigen administratie van Finan-
ciën. Vandaar mijn vraag.

Mijn tweede reeks opmerkingen be-
treft de allocatie. Ik meen dat wij
akkoord moeten gaan over het her-
verdelend karakter van deze heffin-
gen. Een kosten-batenanalyse is al-
leszins passend en een onderzoek
naar de beleidsondersteunende mo-
gelijkheden van de heffingen is drin-
gend noodzakelijk. Ik zal dan ook
via een aantal vragen duidelijkheid
proberen te krijgen over de visie die
de Minister erop nahoudt  inzake de
milieuheffingen.

In de Memorie van Toelichting wordt
duidelijk gesteld dat de opbrengst
van de heffingen bestemd is voor de
bestrijding van de kosten gemaakt
voor de uitvoering van het decreet
op het beheer van de afvalstoffen,
inzonderheid voor de werkingsmid-
delen van OVAM. In de Memorie
gaat men zelfs nog verder in de op-
somming en stelt men dat de op-
brengsten gerelateerd worden aan
,,de kosten van de maatregelen in het
bijzonder in het belang van een doel-
matige verwijdering van de afvalstof-
fen en de kosten van de maatregelen
die erop gericht zijn het ontstaan van
afvalstoffen te voorkomen”.

Die allocatie is dus, in het kader van
deze Memorie van Toelichting vrij
ruim te interpreteren. In ieder geval
meen ik te mogen begrijpen dat de
heffingen dienen aangewend voor de
financiering van uw beleid. Ik stel
evenwel vast dat aan de ontvangsten-
zijde van de begroting van de Vlaam-
se Gemeenschap geen enkel bedrag
werd opgenomen. U hebt op een be-
paald ogenblik een bedrag geciteerd
van 275 miljoen, dat ik niet heb te-
ruggevonden. Graag zou ik weten
wat u als inkomsten en allocaties
voorziet op dat vlak.

Zo kom ik tot de werkingskosten van
de OVAM en de terugvordering van
de reeds toegekende terugvorderbare
voorschotten. Op de begroting van

de OVAM is voor het dienstjaar 1987
een bedrag van 223,6  miljoen frank
ingeschreven, maar met betrekking
tot de opbrengst van de milieuheffin-
gen is er niets in terug te vinden,
zodat kan worden gesteld dat, als
daar niets tegenover staat, dit reeds
een voorbijgestreefde begroting is.
Vandaar mijn vraag hoe dit kan ge-
beuren.

Minister J. Lenssens : Ik kan op dit
belangrijk detail onmiddellijk ant-
woorden. In het ontwerp-decreet be-
treffende de middelenbegroting voor
de Vlaamse Gemeenschap voor het
begrotingsjaar 1987 zal u onder de
Sectie 1, Fiscale Ontvangsten, artikel
36.01.03, 250 miljoen frank terugvin-
den als algemene middelen.

De heer N. De Batselier : Dat beves-
tigt mij, aangezien het een algemeen
artikel is, dat het niet naar OVAM
gaat, dus dat het geen gerichte belas-
ting wordt. De allocatie is hier dus
gerangschikt onder de algemene in-
komsten en gaat niet, zoals in de Me-
morie van Toelichting bij het decreet
op de milieuheffingen werd geschre-
ven, naar de werkingskosten van de
OVAM.

Minister J. Lenssens : Dat is ingevol-
ge het advies van de Raad van State
waarin wordt gesteld, zoals u terecht
heeft aangehaald, dat het hier om
een belasting gaat en niet om een
retributie en dat het affecteren aan
een bepaalde uitgavepost derhalve
niet toelaatbaar is. Dit advies van de
Raad van State werd door de Vlaam-
se Executieve en ook door de Raad
gevolgd bij het stemmen van het de-
creet, zodat het begrotingstechnisch
bij de algemene middelen werd ge-
voegd.

De heer N. De Batselier : Men is het
al dan niet eens met deze interpreta-
tie. De Raad van State heeft daar
vooral aangeduid dat de OVAM niet
als inningsorganisme kon optreden
maar ook dat geen enkel andere re-
gionale instantie als inningsorganis-
me kan optreden. Als u de OVAM
niet aanneemt, maar wel een ander
organisme dat u in Vlaanderen zal
houden, hetzij de administratie, het-
zij een nieuw organisme dat u zal op-
richten, waarom kan dat dan niet
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De Batselier

voor de allocatie ? Men kan het ad-
vies van de Raad van State niet in
tweeën verdelen en het eerste gedeel-
te niet aannemen en het tweede ge-
deelte wel. Daarover kreeg ik graag
straks uw mening.

Hetzelfde geldt voor het investerings-
fonds van de OVAM, wat ook één
van de elementen was in verband met
de allocatie. Het spijzen van het in-
vesteringsfonds van de OVAM ge-
beurt door een transfert van de
Vlaamse begroting naar de OVAM.
Bij de oprichting van dit fonds werd
de band gelegd met de opbrengsten
van de heffingen. Dat betekent dat
wij die kans op allocatie van fiscale
opbrengsten missen.

De werkwijze die uit deze begroting
naar voren komt zal volgens ons een
aantal nutteloze financiële transfer-
ten noodzaken, ondanks het feit dat
een gerichte belasting hier een ande-
re werkwijze mogelijk maakte.

De subsidies en de investeringen be-
handel ik gedeeltelijk onder dezelfde
hoofding. Ik meen dat wij moeten
opletten voor bepaalde subsidiërin-
gen. Worden voor alle subsidiëringen
wel behoeftenstudies gemaakt ? Ik
denk bijvoorbeeld aan containerpar-
ken, waar men zich toch kan afvra-
gen of de behoefte wel zo groot is als
men doet uitschijnen.

Er is hier sprake van een bedrag van
200 miljoen frank. Ik vraag u, mijn-
heer de Minister, mij een antwoord
te geven inzake de juistheid van dit
bedrag. Inderdaad, dit betekent al
4/5 van de middelen die men ver-
wacht van de heffingen zodat een
groot deel van die heffingen alleen al
aan dergelijke aanpak zullen worden
gespendeerd. Naar mijn mening zal
een duidelijke planmatige allocatie
zulks onmogelijk maken.

Ik wil dan ook een woord zeggen
over het herdenken van de subsidië-
ring in die zin dat het subsidiëren van
een aantal zaken ook concurrentie-
vervalsing met zich kan brengen. Wij
moeten er ons trouwens voor hoeden
bepaalde activiteiten tegelijkertijd te
belasten en te subsidiëren. Ter zake
vraag ik ‘u de installaties zelf zo cor-

rect mogelijk te subsidiëren alsmede
een groot belang te hechten aan het
subsidiëren van alles wat met re-
search en development in het kader
van het voorkomingsbeleid gepaard
gaat. Daarbuiten zou het subsidiëren
van installaties moeten geminimali-
seerd worden.

Er dient voor gezorgd dat het decreet
op de heffingen nu niet een dode let-
ter wordt. Mijnheer de Minister,
thans beschikt u over twee belangrij-
ke instrumenten, enerzijds, de plan-
matige aanpak en, anderzijds, de hef-
fingen. Wij vragen u daarvan gebruik
te maken.

Om te eindigen wens ik te zeggen dat
wij zo snel mogeljk de uitvoering wil-
len zien van het decreet inzake de
milieuheffingen en wel op een zoda-
nige wijze dat de bedrijven er door
worden gestimuleerd een milieu-
vriendelijk produktieproces op te
bouwen. Wij hopen tevens dat de in-
ning correct zal geschieden, dat de
opbrengst zal dienen voor research
op het gebied van de milieutechnolo-
gie, voor een preventief beleid en
voor de werking van OVAM. Op de-
ze manier, mijnheer de Minister,
kunt u een belangrijke bijdrage leve-
ren voor het milieubeleid in Vlaande-
ren. (Applaus bij de SP)

De Voorzitter : De heer Cortois
heeft het woord.

De heer W. Cortois (op de tribu
ne) : Mijnheer de Voorzitter, mijn-
heer de Minister, collega’s, ik wens
zeer kort de aandacht te vragen van
de Minister voor de problematiek
van de huisvuilophaling en -verwer-
king in het nogal belangrijke arron-
dissement Halle-Vilvoorde, het twee-
de grootste Vlaamse arrondissement
na Antwerpen, met 500.000 inwo-
ners, producent van 150.000 ton huis-
vuil op jaarbasis. Het gaat om een
arrondissement - en dat is niet on-
belangrijk voor het gevolg van de dis-
cussie - waarvan de afstand van het
ene uiteinde naar het andere meer
dan 100 kilometer bedraagt.

Centraal in de huisvuilproblematiek
‘van Halle-Vilvoorde, maar geenszins
alleen, staat de intercommunale Ha-
viland waarbij nagenoeg alle gemeen-

ten van Halle-Vilvoorde zijn aange-
sloten wat nog niet betekent dat alle
gemeenten voor het ophalen van
huisvuil en de verwerking ervan op
deze intercommunale een beroep
doen. De gemeenten uit de Zenne-
vallei, alsmede kleine gemeenten uit
het zo mooie Pajottenland werken
vooral met privé-aannemers zowel
wat het ophalen als het storten van
het huisvuil betreft. De intercommu-
nales INCOVO, INTERZA, IN-
TERRAND  halen huisvuil op en tot
voor kort deden zij een beroep op
Haviland voor het verwerken. Havi-
land zelf haalt voor amper 40.000 in-
woners op. Dit geeft als algemeen
beeld van het ophalen en het verwer-
ken van huisvuil in het arrondisse-
ment Halle-Vilvoorde dat, in de tota-
le operatie, Haviland instaat voor
niet meer dan 10 procent van de in-
woners en tot voor kort voor zowat
75 procent. Het is belangrijk dit
beeld voor ogen te houden omdat
men naar buiten uit nog al dikwijls
de indruk heeft dat het arrondisse-
ment Halle-Vilvoorde in feite volle-
dig wordt bediend door Haviland.
Dat is dus niet helemaal waar, maar
dat neemt niet weg dat het beleid
van Haviland een belangrijke rol
heeft gespeeld. In het Afvalstoffen-
plan 1986-1990, dat nog steeds niet
operationeel is - en gelukkig maar
zou ik zeggen, omdat het al te rigide

- wordt trouwens een centrale
Flaats voorbehouden aan Haviland.
Men was blijkbaar de mening toege-
daan dat bij het tot stand komen van
zogenoemde samenwerkingsgebie-
den of groeperingen van gemeenten
in principe op vrijwillige basis, Havi-
land een centrale plaats zou krijgen
voor Halle-Vilvoorde.

Wij moeten vandaag helaas vaststel-
len dat Haviland heeft gefaald in het
uitbouwen van een oplossing op ter-
mijn, met alle gevolgen vandien en
met de problemen die wij op het
ogenblik in Halle-Vilvoorde, het ar-
rondissement rond Brussel-Hoofd-
stad kennen.

Waar staan wij vandaag ? Men heeft
70 miljoen gemeenschapsgeld wegge-
gooid in een breekwerfproject te Pe-
pingen dat uiteindelijk nooit opera-
tioneel werd. De breekwerf te Nosse-
gem werd op initiatief van onze colle-
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ga, burgemeester Francis Vermeiren,
gesloten. De overblijvende breek
werf te Meise werkt boven haar capa-
citeit op dit ogenblik en de proble-
men worden met de dag groter. Stor-
ten te Haasrode  kan in de komende
weken niet meer. Daarenboven heeft
de provincie sinds 1 januari 1987 alle
transporttoelagen afgeschaft, wat tot
gevolg heeft - niet onbelangrijk -
dat Haviland in tegenstrijd met het
contract en zonder enig overleg de
prijs per ton aan de gemeentebestu-
ren van Halle-Vilvoorde met 50 pro-
cent verhoogt, om precies te zijn van
433 frank per ton naar 650 frank per
ton en dit alleen voor het verwerken
van huisvuil. Het hoeft dus geen ver-
bazing te wekken dat belangrijke in-
tercommunales zoals Incovo en In-
terza die tot voor kort enkel huisvuil
ophaalden dat nu ook willen wegvoe-
ren en storten en daartoe vandaag
reeds een afwijking hebben bekomen
van het Waalse Gewest om dit afval
te Mont-Saint-Guibert te storten.

Haviland is, mijnheer de Minister, en
het is goed dat u dat weet, in de voor-
bije maanden steeds blijven improvi-
seren. Onderhandelingen met de
Brusselse verbrandingsoven hebben
tot niets geleid, waarbij ik mij de be-
denking maak of wij als Vlamingen
nu hiervoor echt naar Brussel moe-
ten. Dan was er ook nog het aandrin-
gen van Haviland bij het Waalse Ge-
west om tegen de belangen van een
aantal gemeenten-vennoten in, het
monopolie te krijgen voor het storten
van het huisvuil uit Halle-Vilvoorde
in Mont-Saint-Guibert. Ik vraag me
trouwens af waarom dat monopolie
nodig is. Ten slotte citeer ik dan nog
de .mislukte poging om ergens tegen
de Franse grens te gaan storten. Ge-
lukkig heeft OVAM eventjes de deur
open gezet in het Oostvlaamse Burst
want anders zou het huisvuil in
Vlaams Brabant wel eens op straat
zijn blijven staan.

Mijnheer de Minister, u moet weten
dat de uitgestrektheid van het arron-
dissement, de grote afstand tussen de
verschillende gemeenten, de ver-
scheidenheid en het groot aantal ge-
meenten, het in feite onmogelijk ma-
ken voldoende solidariteit op te wek-

ken tussen alle betrokkenen voor een
globale aanpak. Het is precies de
geografische uitgestrektheid van het
gebied die het bijzonder moeilijk
maakt om voor de 500.000 inwoners
van Halle-Vilvoorde tot een globale
centrale benadering te komen. Ik
meen trouwens dat voor de gemeen-
ten binnen dit kader economisch en
financieel gezien geen goede oplos-
sing kan worden gevonden. Derhalve
pleit ik voor Halle-Vilvoorde - en
ik denk hierbij aan de komende be-
sprekingen voor het Afvalstoffenplan
1990-1994 - voor de afschaffing van
het monopolie op dit ogenblik toege-
kend aan een intercommunale die tot
op heden het bewijs heeft geleverd
dat ze de toekomst niet kan voorbe-
reiden. Ik wens dat terzelfderijd een
gesprek op gang komt waarbij de ver-
schillende betrokkenen naar een op-
lossing zouden kunnen streven, op-
lossing die naar mijn oordeel veeleer
ligt in de oprichting van drie tot vijf
samenwerkingsgebieden in ons groot
arrondissement. Ik denk dat ook de-
ze oplossing op het financiële en op
het economische vlak heel wat beter
zou zijn voor de gemeenten.

De centralistische en grootschalige
oplossingen waarachter Haviland
blijkbaar staat, met name de Brussel-
se verbrandingsoven, een superstort
te Vilvoorde of het volstoppen van
het Bos van Aa te Zemst, zijn niet
alleen zeer dure oplossingen maar
zijn daarenboven te verwerpen om
communautaire, financiële en milieu-
redenen.

De heer E. Van Rompuy : Wat gaat
u doen?

De heer W. Cortois : Ik zal het u
seffens zeggen, mijnheer Van Rom-
PUY.

Zij leggen ons lot in het ene geval in
de handen van het Brusselse Gewest
en in het andere geval verdelen zij de
milieulast op een onevenwichtige wij-
ze binnen de regio. Daarenboven -
en dit is, mijnheer de Minister, van
kapitaal belang voor de onmiddellij-
ke toekomst - bieden alle voorstel-
len die tot op heden door Haviland
zijn geformuleerd, geen directe op-
lossing. Zij vergen alle zware investe-
ringen op termijn, die nog een paar

jaar zullen aanslepen alvorens zij
kunnen worden verwezenlij kt.

De heer E. Van Rompuy : Helaas !

De heer W. Cortois : Helaas, inder-
daad. Men had er misschien vroeger
moeten aan denken.

Derhalve zou ik voor volgende opties
willen pleiten : ten eerste, laat ons
inderdaad, als het kan, voor de eerst-
volgende vijf jaar gebruik maken van
de blijkbaar aanwezige goodwill van
onze Waalse landgenoten, en het
huisvuil naar Mont-Saint-Guibert
brengen. De Walen heffen er tenslot-
te een taks op van 62,5 frank per ton
en hebben er bijgevolg direct finan-
cieel baat bij. Deze voorlopige oplos-
sing mag echter de toekomst niet hy-
pothekeren. Dit wil zeggen dat u af-
stand zou moeten nemen van de pre-
tentie van Haviland een monopolie-
positie in Mont-Saint-Guibert te ver-
werven. Het zou de gemeenten zeer
veel geld kosten, ik stel tussen 150
en 170 miljoen frank over een perio-
de van vijf jaar. Het zou daarenboven
een aanslag zijn op de gemeentelijke
autonomie, mocht men vandaag aan
Haviland een monopoliepositie toe-
kennen.

Ten tweede, laat ons nu, op uw initia-
tief, mijnheer de Minister, een soort
van ronde-tafelgesprek op gang bren-
gen tussen de betrokkenen van Hal-
le-Vilvoorde, waarbij ik onder meer
uitdrukkelijk vermeld : Haviland, IN-
COVO, INTERZA, INTERRAND
en uiteraard OVAM.

De heer G. Cardoen : En de gemeen-
ten die niet zijn aangesloten ?

De heer W. Cortois : Die mogen er
ook bij ! Mijnheer Cardoen, ik heb
gezegd : waarbij ik onder meer uit-
drukkelij k vermeld.. .

Dit ronde-tafelgesprek heeft tot op
vandaag nog altijd niet plaats gegre-
pen en moet worden gevoerd ten ein-
de na te gaan hoe wij, bij het aflopen
van de termijn van vijf jaar, een
structuur kunnen uitbouwen die ope-
rationeel kan zijn, die economisch
verantwoord is en die in feite de mi-
lieulast verdeelt over gans het arron-
dissement.
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omdat de storten zijn gesloten. en aspecten die door de collega’s
werden aangesneden, te brengen.

De Voorzitter : Mijnheer Cortois,
mag ik vragen te besluiten.

De heer W. Cortois : Ik besluit, mijn-
heer de Voorzitter.

De huidige afvaloorlog die in Halle-
Vilvoorde wordt gevoerd en waarbij
één intercommunale te allen prijze
haar machtspositie wenst te behou-
den, leidt nergens toe. Een gesprek
dat er vandaag niet is, moet op gang
worden gebracht. Ik meen dat u,
mijnheer de Minister, de geschikte
persoon bent om ter zake het initia-
tief te nemen om dit gesprek aan te
vatten en tot een goed einde te bren-
gen.

De Voorzitter : De heer Vermeiren
heeft het woord.

De heer F. Vermeiren (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, mijn-
heer de Minister, geachte collega’s,ik
heb eigenlijk niet zoveel geluk. Im-
mers, gisteren had de vorige spreker
een tiental minuten van mijn tijd ge-
nomen en ook nu vraagt u mij kort
te zijn. Ik ga dus niet inpikken op
wat de vorige spreker heeft gezegd
want ik meen dat wij in de Vlaamse
Raad zijn en niet in de provincieraad
van Brabant en dat de discussies
waarin wij verschillende zaken moe-
ten uitpraten zullen plaatsvinden.

Er zit veel waarheid in wat de heer
Cortois heeft gezegd. Er zit echter
ook veel waarheid in het feit dat wij
moeten zoeken naar een solidariteit
om de problematiek van de huisvuil-
verwerking aan banden te leggen.

Mijnheer de Minister, ik had vandaag
graag uw aandacht gevestigd op een
ander probleem in verband met de
Openbare Afvalstoffenmaatschappij
voor het Vlaamse Gewest. Ter zake
zou ik zeer graag uw visie kennen.

Het komt voor dat OVAM de burge-
meester vraagt of verzoekt een be-
paald stort van klas drie te sluiten,
Wanneer de burgemeester daarop in-
gaat en OVAM nadien een onder-
zoek instelt dan gebeurt het vrij gere-
geld, ik kan u daarvan verschillende
voorbeelden geven, dat de betrokke-
nen met name de particulieren die de
vergunning hebben gekregen het col-
lege of de burgemeester dagvaarden

Ik vraag u dan ook zeer concreet wat
uw visie is. Een burgemeester wordt
gedagvaard omdat hij een stort heeft
gesloten op verzoek van OVAM. In-
dien blijkt dat OVAM zich zou heb-
ben vergist kunt u dan onderschrijven
dat de volledige verantwoordelijk-
heid bij OVAM ligt en niet bij de
betrokken burgemeester.

Ik stel dat zeer concreet omdat er
daarvan verschillende voorbeelden
zijn en opdat het absoluut onmogelijk
zou zijn dat wanneer om het even
welke burgemeester die door OVAM
wordt verzocht storten te sluiten, na-
dien ten persoonlijken titel of in
hoofde van het college verantwoor-
delijk zou worden gesteld.

Ik meen dat ter gelegenheid van deze
bespreking het goed is dat u even
klaarheid schept.

De Voorzitter :
heeft het woord.

Minister Lenssens

Minister J. Lenssens (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, dames
en heren, vooraf wens ik op mijn
beurt de rapporteur van deze deelbe-
groting, de heer Vandebosch te be-
danken en geluk te wensen voor zijn
uitstekend rapport.

U zult willen aannemen, mijnheer de
Voorzitter, collega’s, dat ik onmoge-
lijk de meer dan honderd vragen die
hier over punctuele milieudossiers,
het ene al belangrijker dan het ande-
re en het ene meer symbolisch dan
het andere, binnen de door het Bu-
reau gevraagde tijdspanne van dertig
minuten kan beantwoorden.

Ik verontschuldig mij dus vooraf bij
de collega’s als ik over een aantal
dingen minder precies zou zijn of er
zelfs helemaal niet zou toe komen er
een antwoord op te geven. Ik ben
steeds en graag bereid om bij gele-
genheid in de Commissie voor Leef-
milieu de punten die hier zouden
kunnen worden behandeld, te be-
spreken. Dit heeft trouwens het
voordeel dat het in een dialoogvorm
zou kunnen geschieden.

Ik heb een poging gedaan om enige
ordening in de verschillende punten

Een eerste punt betreft een paar al-
gemene beschouwingen van sommige
collega’s. De heren Vandebosch,
Vanvelthoven, J. Bosmans, A.
Geens en De Batselier hebben een
algemeen aspect aangeraakt dat ik
toch even wil onderstrepen, namelijk
het wetenschappelijk onderzoek. Ik
ben het er mee eens dat dit een van
de fundamenten van het milieubeleid
moet zijn, meer nog dan we vandaag
doen en kunnen doen. Het weten-
schappelijk onderzoek moet de on-
derbouw vormen van een degelijk,
waarachtig en preventief milieube-
leid.

De heren André Geens en De Batse-
lier hebben dit terecht onderstreept.
Ik vind dat wij hier een grotere in-
spanning moeten doen ongeacht de
discussie over het fundamenteel en
wetenschappelijk onderzoek en on-
geacht het feit of het nationaal moet
gebeuren dan wel in de regio.

De heer André Geens heeft een aan-
tal algemene beschouwingen ge-
maakt waar ik helemaal kan achter
staan omdat zij, alhoewel anders uit-
gedrukt, dezelfde klemtonen leggen
dan degene die de Executieve niet
alleen sinds einde 1985 maar sinds
begin 1982 in het milieubeleid heeft
gelegd. Zoals collega Vandebosch
heeft hij zich vragen gesteld omtrent
de bevoegdheden, maar ik kan de
Volksuniefractie geruststellen dat het
helemaal niet in mijn bedoeling ligt
om te laten raken aan de exclusieve
bevoegdheden die de bijzondere wet
van 8 augustus 1980 aan het Vlaamse
Gewest heeft toevertrouwd inzake
milieubeleid. Ik meen dat het nodig
was dit duidelijk te stellen. Voor het
overige is er een noodzakelijke sa-
menwerking met de nationale Staats-
secretaris voor de domeinen van be-
voegdheden die hetzij in de grenszo-
ne liggen, hetzij duidelijk tot de na-
tionale sfeer behoren. Ik denk aan
de wet op de in-, uit- en doorvoer
van afvalstoffen die nu van kracht
wordt, waar het volgens mij onmoge-
lijk zou zijn zonder overleg of con-
sensus met de Gewesten uitvoerings-
besluiten te treffen.
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De heren Cauwenberghs en Vande-
bosch hebben ook gesproken over
het Europees Jaar van het Leefmi-
lieu. Ik zal aan beide collega’s een
nota bezorgen van een dertigtal blad-
zijden, waarin de accenten van het
Vlaams milieubeleid voor dit speci-
fiek Europees jaar zullen worden ge-
legd. Deze accenten zijn gericht op
het toepassen van de laatste vier EG-
richtlijnen in Vlaanderen waarvoor
het Vlaamse Gewest bevoegd is, als-
ook op het integreren van het vierde
milieu-actieprogramma van de Euro-
pese Gemeenschap in de Vlaamse
milieupolitiek. Ten slotte zal het ac-
cent ten zeerste worden gelegd op
sensibilisering.

Dezelfde collega’s hebben ge-
vraagd : ,,Wat met Flanders Techno-
logy International en de aanwezig-
heid van de milieutechnologie al-
daar ?” Wij hebben een speciale label
ontworpen die door alle ondernemin-
gen, die geheel of gedeeltelijk milieu-
technologie exposeren in het salon,
kunnen worden aangevraagd. Op dit
ogenblik hebben ruim 60 onderne-
mingen op 600 de aanvraag gedaan.

Het allereerste symposium in de mar-
ge van de grote beurs wordt gehou-
den op 11 mei in de voormiddag en
zal handelen over milieutechnologie
en milieutechnologische vernieu-
wing .

De collega’s Jozef Bosmans en Van-
debosch hebben allebei gesproken
over de rol van de gemeenten. Ik stel
voor hier nu niet op in te gaan maar
ik beaam hun onderlinge zorg, met
name dat het onmogelijk is een mi-
lieupolitiek te voeren alleen vanuit
Brussel zonder medewerking van de
intermediaire bestuursniveaus. Ik
zou er de provinciebesturen willen
aan toevoegen maar heel zeker ook
de gemeentebesturen, die overigens
in heel wat milieuwetten en -regle-
menten een vrij belangrijke verant-
woordelijkheid hebben en waarvan ik
meen dat op het vlak van het toezicht
en de vaststelling moet onderzocht
worden in welke termen gemeentelij-
ke ambtenaren kunnen worden inge-
schakeld.

De heer Vandebosch stelt het pro-

bleem van de milieu-inspectiedien-
sten. Ik kom daar straks op terug
wanneer ik een antwoord geef op de
vraag naar de resultaten van de mi-
lieuscanning die helemaal in de lijn
ligt van een vernieuwde aanpak inza-
ke toezicht.

Nog altijd wat de algemene benade-
ring betreft, heeft collega J. Bosmans
een preciese vraag gesteld over de
aanwezigheid van een kabinetsmede-
werker tijdens een officiële vergade-
ring van een vereniging zonder winst-
oogmerk, genaamd ,,Milieu en Vei-
ligheid”. Ik kan de heer J. Bosmans
geruststellen, de waarnemend inspec-
teur-generaal van AROL die daar
aanwezig was, is sinds juli 1986 geen
kabinetsmedewerker meer. Hij is
daar enkel opgetreden als gastspre-
ker om enige toelichting te verstrek-
ken bij het decreet van 25 juni 1985
inzake de milieuvergunningen. De
VZW bestaat uit volgende partners :
SCK Mol, het Westvlaams Econo-
misch Studiebureau en Lisec VZW
uit Hasselt en heeft tot doel desgeval-
lend te fungeren als erkende weten-
schappelijke instelling in het kader
van milieu-effect rapportering, dit in
toepassing van het milieuvergun-
ningsdecreet.

Wat betreft de uitvoering van het
Vlaamse Regeerakkoord - ik heb
dit in het verslag ter zake nagelezen
en vastgesteld dat er een deelant-
woord werd gegeven in verband met
de verhandelbare emissierechten -
heeft een eerste onderzoek plaatsge-
had in de eigen administratie. De
conclusie is dat dit systeem in Vlaan-
deren niet toepasbaar is. Er is ondui-
delijkheid over. Ik overweeg nu een
beperkte kortlopende studieopdracht
te geven aan een universitair centrum
om ons een advies te geven op grond
van wetenschappelijke gegevens.

Ik kom zo tot de toepassing van de
milieuwetgeving en het resultaat van
de zogenaamde milieu-scanning. U
weet dat de milieu-scanning tot doel
heeft de drie soorten inspectiedien-
sten die in Vlaanderen actief zijn,
OVAM voor de vaste afvalstoffen,
de waterzuiveringsmaatschappijen
voor de afvalwaters en AROL voor
de exploitatievergunningen, gelijktij-
dig in alle grote industriële vestigin-

gen van Antwerpen, Gent en Vil-
voorde een onderzoek te laten uit-
voeren in verband met de verschillen-
de vergunningen en de voorwaarden
waaraan moet worden voldaan.

De timing die ik had voorgesteld
voor Antwerpen, waar 27 onderne-
mingen zouden worden doorgelicht,
kon niet worden aangehouden omdat
is gebleken dat elk bezoek minstens
een volle dag in beslag neemt. En
dan is voor vele bedrijven alleen nog
maar een steekproef mogelijk van
een aantal exploitatievoorwaarden.
Nochtans werden op het ogenblik 18
vrij belangrijke ondernemingen in
het Antwerpse havengebied doorge-
licht. De resultaten zijn ontstellend :
van de 18 ondernemingen - alle be-
langrijke en meestal scheikundige be-
drijven - zijn er 8 ondernemingen
waar uiterst delicate overtredingen of
het niet-aanwezig zijn van vergunnin-
gen werden vastgesteld.

De overtredingen waren van die aard
dat pro justitia’s werden opgesteld.
Het gaat dus om bijna 40 procent van
de betrokken ondernemingen. In 8
andere ondernemingen werden klei-
nere overtredingen vastgesteld waar
met een vermaning van de betrokken
directie verwacht wordt dat het euvel
zal worden verholpen. Slechts bij 2
van de 18 belangrijke ondernemingen
werd geen enkele overtreding geno-
teerd.

De voornaamste soorten overtredin-
gen waren de volgende : het niet-aan-
wezig zijn van een inkuiping - ik
denk aan Bazel en de Rijnvervuiling
- rondom de opslagtanks voor ont-
vlambare vloeistoffen. De inkuiping
kan in geval van een lek, in geval van
brand, het wegvloeien van bluswater
verhinderen.

De tweede overtreding die werd vast-
gesteld betrof het ontbreken van spe-
ciale voorzieningen om lekkende
vloeistof uit pijpleidingen bij het la-
den en lossen op te vangen.

De derde soort overtredingen was de
opslag van ontvlambare vloeistoffen
in vaten. Er was ook een hele reeks
exploitaties zonder vergunning. Ook
was er geen inkuiping voorzien, zoals
ik daarnet al heb aangehaald. Er wa-
ren vaten met ontvlambare vloeistof-
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fen opgeslagen op plaatsen in het be-
drijf waar ze een gevaar betekenen
of in loodsen niet bestemd voor vloei-
stoffen met een ontvlammingspunt
lager dan 50” C.

Drie van de achttien bedrijven
afvalwater zonder vergunning.

lozen

Inzake het beheer van afvalstoffen
werd ook nog een hele reeks overtre-
dingen vastgesteld, onder meer het
niet melden - de heer Vanvelthoven
zal er zich over verheugen dat dit
wordt vastgesteld en geverbaliseerd
- van de aanwezigheid of de pro-
duktie van bepaalde soorten afval-
stoffen.

Eén bedrijf verwerkt giftig afval en
is totaal in strijd met de wet ter zake
van 1974.

Mevrouw N. Maes : Werd het bedrijf
onmiddellijk gesloten nadat men
zulks had vastgesteld ?

Minister J. Lenssens : Mevrouw, de
taak van de inspectie en de toezicht-
houdende ambtenaren bestaat erin
vast te stellen of er overtredingen zijn
en dit te verbaliseren. Het sluiten van
een onderneming is een heel bijzon-
dere procedure die moet worden af-
gewikkeld vooraleer tot sluiting kan
worden overgegaan. Dat is de taak
van de burgemeester en het is slechts
wanneer die in gebreke blijft, dat de
toezichthoudende ambtenaren kun-
nen optreden. Ik kan u verzekeren
dat de nodige maatregelen zullen
worden genomen. Trouwens, van zo-
dra de hele scanning in het Antwerp-
se achter de rug is, naar ik hoop over
enkele weken, neem ik mij voor met
de betrokken bedrijfssectoren con-
tact op te nemen om in een construc-
tief gesprek vooralsnog een poging
te doen om de responsabilisering van
verantwoordelijken in een aantal be-
drijven te vergroten opdat in de toe-
komst bij controles geen gevaarlijke
situaties meer hoeven te worden vast-
gesteld.

Mevrouw N. Maes : Mijnheer de
Voorzitter, ik wil de Gemeenschaps-
minister op een zaak attent maken.
Op de Linkeroever beschikken wij
inmiddels over de nodige rampen-
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plannen. Zijn de burgemeesters ver-
wittigd van de vreselijke dingen die
in hun gemeenten dreigen ? Uit de
uiteenzetting van de Minister moet
ik besluiten dat wij eigenlijk veel ge-
luk hebben dat wij nog leven.

Minister J. Lenssens : Elke burge-
meester krijgt ambtshalve een af-
schrift van elke vergunning die in het
kader van om het even welke milieu-
reglementering wordt afgegeven.

Mevrouw N. Maes : En als er geen
vergunning is , wat gebeurt er dan?

Minister J. Lenssens : De burge-
meesters worden sinds twee jaar -
dat is een vaste beleidslijn - door
ons ingelicht over alle meetresultaten
en over alle onderzoeksresultaten op
hun grondgebied.

Mevrouw N. Maes : Maar worden
ook alle overtredingen gemeld ? Ik
ben gewoonweg verbijsterd.

De Voorzitter : Collega’s, mag ik
vragen de Minister aan het woord te
laten?

Minister J. Lenssens : Ik heb dit aan
het Parlement willen meedelen. Ik
heb de gegevens pas twee dagen in
mijn bezit en heb ze voorbehouden
voor deze openbare vergadering.

De heer 0. Meyntjens : Zijn de pro-
dukten die zonder vergunning wor-
den geproduceerd opgenomen in het
dossier ?

Minister J. Lenssens: : Ik kan daarop
niet antwoorden. Ik heb niet de vol-
ledige lijsten van de produkten van
de ondernemingen. Ik heb maar een
samenvatting van de conclusies.

De heer L. Vanvelthoven : Het is
wenselijk dat op zijn minst de leden
van de Commissie voor het Leefmi-
lieu de resultaten van het onderzoek
krijgen en dat wij van u vernemen,
mijnheer de Minister, tot welke ac-
ties u zult overgaan aan de hand van
wat u hier hebt meegedeeld. Zoals
de collega’s hier terecht opmerken,
betreft dit toch belangrijke leefmi-
lieuaspecten. Daaraan kunnen wij
niet zomaar voorbijgaan. Die zullen
aanleiding zijn tot een aantal acties
van uwentwege. Graag vernamen wij
welke.

Begrotingsontwerpen

Minister J. Lenssens : Mijnheer Van-
velthoven, wanneer er activiteiten
zonder vergunning gebeuren, dan is
het evident dat deze onmiddellijk
worden gestaakt.

Indien de Commissie zulks wenst zal
ik graag in de Commissie zelf, waar
toch een beperktere sfeer is, concre-
ter uitweiden over de resultaten, op
voorwaarde evenwel dat deze inzake
het Antwerps gebied zijn afgewerkt.

Mijnheer de Voorzitter, over de
nieuwe vergunning voor Philips Pe-
troleum zal ik zeer bondig zijn.

In mijn antwoord loop ik vooruit op
de interpellatie-verzoeken die ter za-
ke voor volgende week werden inge-
diend. Misschien zullen deze inter-
pellaties daardoor hun inhoud verlie-
zen, maar aangezien de collega’s
Sleeckx en Vandebosch mij ter zake
hebben ondervraagd, zal ik hen zeer
bondig antwoorden.

Ik herinner eraan dat het arrest van
de Raad van State van 1 oktober 1986
steunde op twee stedebouwkundige
aspecten waardoor de exploitatiever-
gunning verleend via het koninklijk
besluit van 11 september 1979 werd
verbroken. Op voorstel van collega
Pede werd hieraan vanuit stedebouw-
kundig oogpunt verholpen zodanig
dat eens het ontwerp tot wijziging
van het Gewestplan was bepaald, er
geen juridisch bezwaar meer was om
de procedure van een mogelijke nieu-
we vergunning aan te vatten. Dit is
ook gebeurd na advies van AROL
en van de Bestendige Deputatie. Het
advies van AROL bevatte 118 blad-
zijden. Ik heb besloten aan de be-
trokken vennootschap een vergun-
ning toe te kennen voor drie jaren.
Ik heb deze termijn van drie jaren
genomen omdat enerzijds in het ka-
der van de wetten inzake stedebouw
het definitieve Gewestplan binnen de
drie jaren na de vaststelling van het
ontwerp-gewestplan moet zijn vast-
gesteld en anderzijds, omdat wij de
laatste maanden in de scheikundige
sector voor installaties in open lucht
steeds vergunningen toekennen voor
maximum 10 jaren. Dat gebeurt niet
omdat na 10 jaren geen nieuwe ver-
gunning meer zou worden gegeven,
maar omdat wij de verouderingsver-
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schijnselen van dat soort installaties
onmogelijk kunnen bepalen. Een pe-
riode van 10 jaar lijkt ons redelijk om
tot een nieuw onderzoek over te gaan
inzake de werkingsvoorwaarden van
dat soort ondernemingen.

Welnu, de NV Philips Petroleum te
Tessenderlo heeft in totaal geduren-
de 7 jaren haar activiteiten uitgeoe-
fend. Wanneer wij deze bijkomende
termijn van 3 jaren toekennen komt
het bedrijf tot een termijn van 10 ja-
ren. Ik heb ter zake dus integraal het
advies van AROL gevolgd. Ik wijs er
evenwel op dat de vennootschap te-
gen het einde van die driejarige pe-
riode opnieuw een verlenging van
haar vergunning kan aanvragen,
maar dat zal dan moeten gebeuren
volgens de oorspronkelijke procedu-
re, met name via een aanvraag ge-
richt tot de Bestendige Deputatie van
de Provinciale Raad van Limburg.

Enerzijds ecologische en anderzijds
sociaal-economische overwegingen
hebben bij mij de doorslag gegeven
tot de definitieve beslissing in dit de-
licaat en symbolisch dossier. Het is
volkomen normaal dat een milieu-
verantwoordelijke ook oog heeft
voor andere aspecten in het maat-
schappelijk bestel. Hoe zou men nog
een gezinspolitiek of een kindvrien-
delijke politiek kunnen voeren wan-
neer men er zou vanuit gaan dat uit-
sluitend de Minister van het Gezin,
kind- en gezinsvriendelijk moet zijn
en alle andere Ministers niet. Het-
zelfde geldt voor de Minister van Fi-
nanciën die zich dan alleen maar met
de financiën zou mogen bezighouden
en de Minister van Economische Za-
ken enkel met het economisch nut
van een aantal beleidsmaatregelen.
Zoiets is ondenkbaar en zou trou-n
wens onterecht zijn. Ik aarzel niet te
zeggen dat het niet enkel het recht is
maar ook de plicht van een milieuver
antwoordelijk Gemeenschapsminis-
ter met een breder spectrum reke-
ning te houden dan dat wat gewoon-
lijk door de oppositie of door milieu-
actiegroepen wordt naar voren ge-
bracht.

Waarmee ik helemaal aan deze beide
niet tekort wil doen. Het is hun vol-

komen goed recht om vanuit een an-
dere, soms engere invalshoek, be-
paalde problemen te benaderen.

De heer Vanvelthoven heeft vragen
gesteld omtrent de vooruitgang die
wordt geboekt bij de uitvoering van
sommige ingediende decreten. U
weet dat ik bijvoorbeeld inzake het
milieuvergunningsdecreet al negen
maanden wacht op het advies van de
Raad van State. Deze instelling heeft
mij verzekerd dat ik tijdens de eerst-
volgende weken dit advies zal ont-
vangen. Dit geldt ook voor een aan-
tal andere ontwerpen van decreet die
soms maanden en zelfs jaren op een
advies wachten. Ik denk hierbij aan
het ontwerp van bosdecreet dat reeds
op 4 december 1984 bij de Raad van
State werd ingediend.

Over de milieu-effectrapportering
stel ik voor dat wij later debateren
wanneer uw voorstel van decreet op
de agenda staat. Ik blijf erbij dat,
wat onze bevoegdheden bedtreft,
voor grote industriële vestigingen de
MER-regeling, vervat in het milieu-
vergunningsdecreet en in het ont-
werp van uitvoeringsbesluiten, een
efficiënte innovatie is in onze wetge-
ving. Het is de eerste in België. Ik
erken dat dit maar voor een beperkt
segment is met name de industriële
vestigingen, omdat de bevoegdheid
die ik heb binnen de Executieve mij
niet toelaat om bijvoorbeeld voor
grote ruimtelijke projecten de MER-
regeling in te voeren. Die vraag moet
u dus stellen aan mijn collega de heer
Pede.

De heer Cauwenberghs heeft vragen
gesteld omtrent de uitslagen van de
monstername van de moestuinen in
het gebied van Kruibeke en Hemik-
sem, op de beide oevers van de
Schelde. Ik zou hem, mijnheer de
Voorzitter, een heel lang antwoord
kunnen geven. Ik meen dat ik mij
mag beperken tot het mededelen dat
in totaal 99 privétuinen min of’ meer
gepollueerd zijn. Dat wil zeggen dat
zij een gehalte aan zware metalen
vertonen van meer dan drie milli-
gram per kilogram droge stof. Ze zijn
dus volgens Europese normen ver-
vuild. Het gaat om 53 tuinen van par-
ticuliere eigenaars gelegen in de ge-
meente Hemiksem, 44 in de gemeen-

te Kruibeke en 2 in Bazel. In totaal
zijn er 284 tuinen onderzocht waar-
van er, zoals ik reeds zei 99 vervuild
zijn. De analyseresultaten van dit bo-
demonderzoek worden eerstdaags
aan de betrokken eigenaars door de
administratie medegedeeld samen
met een advies omtrent de ontkal-
king en de aanbevelingen die betrek-
king hebben op de groententeelt. De
heer Cauwenberghs heeft gesugge-
reerd om ook de gemeentebesturen
te informeren. Ik zal trachten dit te
doen, zodat ook de gemeentelijke au-
toriteiten van Kruibeke en Hemik-
sem op de hoogte zijn.

Ik kom zo tot de problematiek van
de waterzuivering waaromtrent ge-
sproken werd door de heren Vande-
bosch, Sleeckx, A. Geens, Cauwen-
berghs en Gryp, aan wie ik tijdens
mijn uiteenzetting reeds een ant-
woord heb gegeven op bepaalde van
zijn stellingen.

De heren A. Geens, Vanvelthoven
en Gryp hebben allen gesproken over
de collector van het Albertkanaal, de
zogenaamde smeerpijp. Ik kan hier
kort zijn. Ik wil echter toch herhalen
dat het uiterst gemakkelijk is om
enerzijds te zeggen dat de collector
niet deugt en niet mag worden ge-
bruikt waarvoor hij is gebouwd en
anderzijds terecht aan de kaak te stel-
len dat het gebied van de Laak en de
Nete onvoorstelbaar zwaar verontrei-
nigd is door een tientallen jaren du-
rende lozing, vooral van sterk chlori-
dehoudend afvalwater, dagelijks on-
geveer 35.000 kubieke meter, door
de bedrijven van Tessenderlo.

Op basis van deze twee vaststellingen
is, volgens de heer Gryp, de oplos-
sing simpel : men dient een ander
produktieprocédé toe te passen.

Mijnheer Gryp, dit is volgens mij een
slogan. U zou dan beter zeggen dat
Tessenderlo-Chemie en alle bedrij-
ven in kwestie, met ongeveer 1.900
werknemers, hun poorten moeten
sluiten tot wanneer zij weinig of niet
vervuilend kunnen produceren. Dat
is de consequentie, ofwel moet u zeg-
gen wat ik zeg.

De heer Vanvelthoven heeft mijn uit-
spraken ter zake van 1983 tot 1985
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geciteerd. Dat verheugt mij. Er is een
consistentie en een continuteit  in
mijn houding in dat verband. Collega
Vanvelthoven, u heeft mij niet be-
trapt op tegenstrijdige verklaringen.
Alleen zegt u dat het te lang duurt.

De heer L. Vanvelthoven : U blijft
studeren.

Minister J. Lenssens : Ik kan u zeg-
gen dat wij vooruitgang boeken. U
weet beter dan ik dat het een com-
plex dossier is waaraan heel wat inge-
wikkelde technische aspecten zijn
verbonden.

Het blijft mijn stelling dat het gedeel-
te van de collector tussen Tessender-
10 en Antwerpen moet kunnen wor-
den gebruikt waarvoor hij is ge-
bouwd, dit betekent voor het afvoe-
ren van het afvalwater van de bedrij-
ven van Tessenderlo. Dit mag even-
wel - ik herhaal wat ik reeds tiental-
len keren heb gezegd - in geen en-
kel opzicht en niet in de minste mate
tot gevolg hebben dat de kwaliteit
van het Scheldewater ter hoogte van
het lozingspunt of verderop, in de
Westerschelde, wordt aangetast. In
de Schelde speelt het zoutgehalte
geen rol, omdat het water van nature
reeds brak is. Het elimineren van de-
ze zouten ter plaatse is praktisch niet
haalbaar. Het chloridehoudend wa-
ter kan enkel ontzilt worden tegen
een dermate hoge kost dat het econo-
misch totaal ondoenbaar en onhaal-
baar is.

De VWZ is momenteel bezig, in on-
derhandeling met het bedrijf, een
voorzuivering op te leggen aan de on-
derneming die moet toelaten de aan-
gehaalde voorwaarden te vervullen.

Collega Vanvelthoven, ik kan u van-
daag niet zeggen wanneer dit rond
zal zijn, want als morgen, in overleg
met het bedrijf, vanuit de VWZ een
beslissing is genomen inzake de op te
leggen saneringsmaatregelen, dan
vergt dit investeringen voor dit be-
drijf en bijgevolg een minimum aan
tijd om die investeringen uit te voe-
ren. Ik kan u zeggen dat men daar
op de goede weg is. Een duidelijke
kentering valt waar te nemen bij de
directie om, in samenwerking, mee

te zoeken naar een oplossing inzake
de problematiek van de vervuiling
van de Grote Laak. Wij hopen bin-
nen een billijke termijn tot een oplos-
sing te komen, maar ik durf dit niet
formeel te stellen.

In verband met uw vraag : ,,Wat met
de proeflozing ?“, moet ik u zeggen
dat de vier deskundige professoren
mij enkele tijd geleden hebben laten
weten dat, om een aantal redenen -
te lang om hier uiteen te zetten -
die proeflozing hit et nunc niet zinvol
is. Er gaat dus geen proeflozing ge-
beuren. Wij streven ernaar dat het
afvalwater van alle vervuilende com-
ponenten vooral cadmium en eventu-
eel radioactieve spore-elementen,
voorgezuiverd wordt, zodat er zich
nog enkel het probleem stelt van het
brak water, dat dan via de collector,
kan worden geloosd.

Ik herhaal wat ik reeds vroeger heb
gezegd, met name dat ik ter zake niet
tégen, maar in samenwerking mét het
Stadsbestuur van Antwerpen zal han-
delen. Het heeft geen zin hier tegen
de wil van het Stadsbestuur op te tre-
den. Te gepasten tijde zullen wij
daarvoor de nodige contacten ne-
men.

De heer L. Vanvelthoven : Is er een
datum voorzien ?

Minister J. Lenssens : Het is onmo-
gelijk nu reeds een datum te bepalen
omdat men die zaak aan het onder-
zoeken is samen met de bedrijfswe-
reld vooral dan gezien de investerin-
gen die noodzakelijk zijn. Dus, de
timing ligt niet vast. Het zou wel eens
langer kunnen duren dan ik had ge-
dacht.

De heer R. Gryp : Mijnheer de Mi-
nister, mag ik u even onderbreken?

Minister J. Lenssens : Wanneer u mij
voortdurend onderbreekt dan sta ik
hier binnen een uur nog. Ik heb nog
een aantal punten te behandelen en
mijn collega, de heer Pede, dringt
aan opdat ik mijn tempo zou opdrij-
ven.

De Voorzitter : Mijnheer de Minis-
ter, mag ik u vragen beknopt te zijn
in uw antwoord ?

Minister J. Lenssens : In dat geval,

mijnheer de Voorzitter, wens ik dui-
delijk te stellen dat ik het verwijt van
de collega’s niet zal aanvaarden dat
mijn antwoord onvolledig zou zijn.
Men kan mij niet verplichten om, in-
zake meer dan honderd belangrijke
concrete dossiers, in twintig minuten
een zinnig antwoord te geven.

De Voorzitter : Ik verzoek de colle-
ga’s de Minister niet meer te onder-
breken. Er is tijd voor een repliek
voorbehouden tijdens dewelke u bij-
komende vragen kan stellen.

Minister J. Lenssens : De heer André
Geens - en ook de heer Gryp -
heeft gevraagd wat het huidig rende-
ment is van de waterzuiveringsinstal-
laties. Ik kan alleen een raming ge-
ven, die de realiteit benadert. Eind
1981 werd ongeveer 17 procent ge-
bruikt van de aanwezige zuiverings-
capaciteit. Op dit ogenblik wordt dit
voor de WZK en VWZ samen ge-
raamd op ongeveer 35 procent. Door
de laatste jaren de accenten te leggen
waar u ze ook legt - de heer Gryp
heeft dat ook onderstreept - worden
de bestaande installaties steeds beter
geoptimaliseerd. Dit beleid zal echter
nog een aantal jaren moeten worden
verdergezet, dit weze heel duidelijk
gezegd.

Ook het aansluitend probleem, door
de heren Geens en Cauwenberghs
geciteerd inzake de rioleringen, is
heel belangrijk. Er zijn inderdaad
verscheidene gemeenten waarvan he-
le wijken niet zijn aangesloten op col-
lectoren, zodanig dat daar een marge
aanwezig is om de beschikbare capa-
citeit nog beter te benutten.

Collega A. Geens heeft inzake het
waterzuiveringsstation Ossemeersen
een zeer precieze vraag gesteld. Ik
kan hierop mondeling een antwoord
geven, wat echter veel tijd in beslag
zal nemen. Ik stel u voor hierop
schriftelijk te antwoorden omdat het
toch een punctuele technische vraag
betreft omtrent de defosfatering en
de denitrificatiecapaciteit van dit sta-
tion. Bij de conceptie daarvan - die
gebeurd is ten tijde van de heer Galle
- werd bewust geopteerd de tertiai-
re zuiveringstrap niet te voorzien.

De fusie tussen de twee waterzuive-
ringsmaatschappijen waren het on-
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derwerp van zowel de heren Sleeckx,
Marchand en A. Geens. Ik vraag dit
debat nu niet te voeren. Ik wens al-
leen aan de heer Marchand mede te
delen dat het fout is dit te stellen in
functie van beschuldigingen en van
slecht beheer. Het zal u niet zijn ont-
gaan dat ik in de Commissie, noch
op deze tribune in dit verband ooit
enig verwijt zou hebben gericht aan

één van de twee maatschappijen.
Trouwens, dit zou gedeeltelijk een
verwijt zijn aan mijzelf aangezien ik
krachtens de Vlaamse Executieve de
voogdij uitoefen over deze twee pa-
rastatale instellingen. Ik laat dus de
beschuldigingen van slecht beheer
voor rekening van de personen die
deze beschuldigingen hebben geuit.
De Regeringscommissarissen in de
Raden van Bestuur van beide water-
zuiveringsmaatschappijen hebben de
jongste jaren op voortreffelijke wijze
hun rol vervuld en hebben regelmatig
beroep aangetekend tegen beslissin-
gen van deze Raden van Bestuur.

Mijnheer de Voorzitter, zo kom ik
tot het hoofdstuk over geluid, door
de heer Laverge aangesneden. Ik be-
dank hem voor zijn uiteenzetting ter
zake. Hij heeft ze historisch gefun-
deerd. Uw debat was een aangenaam
intermezzo, doch dit wil helemaal
niet zeggen dat het probleem en de
waarde van de stilte in onze moderne
samenleving niet belangrijk zou zijn.
Ik moet helaas bekennen dat de be-
voegdheidsopdeling tussen het natio-
nale niveau en de Gewesten ons zo-
danige beperkingen oplegt dat ik de
idee van mijn nota van 1986 inzake
de geluidshinder laat varen omdat
het segment van de bevoegdheid in-
zake geluid, waarvoor het Vlaamse
Gewest verantwoordelijk is, zo be-
perkt is dat een aantal hoofdstukken
van de wet van 1973 moeten blijven
bestaan omwille van andere aspec-
ten.

Wij kunnen ons dus enkel op het ter-
rein van onze bevoegdheid bewegen.
In tegenstelling tot wat u heeft ge-
zegd, hebben wij toch enige activitei-
ten ontwikkeld en enige initiatieven
genomen.

Sta mij toe te verwijzen naar het be-
sluit, in uitvoering van de wet van
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1973, van 7 november 1984 van de
Vlaamse Executieve, tot aanwijzing
van ambtenaren, bevoegd voor het
opsporen en vaststellen van inbreu-
ken op de regelen der bestrijding van
de geluidshinder.

Dientengevolge werden vormingscy-
cli ingericht door gemeentelijke en
provinciale diensten, die aan de ge-
meentebesturen en aan de provincies
toelaten ambtenaren bevoegdheden
toe te kennen inzake het vaststellen
van geluidshinder.

Mijnheer de Voorzitter, geluidshin-
der is één van de hindersectoren die,
per definitie, sterk gelokaliseerd zijn
en waarmede de lokale overheden
vaak te maken hebben. Hetgeen in
eerste instantie moet gebeuren is de
exacte meting van de hinder. Van-
daar het groot belang voor elk ge-
meentebestuur in het bezit te zijn van
een sonometer, die wij trouwens be-
toelagen.

Tijdens de actie van voor twee jaar,
hebben ongeveer 120 gemeentebe-
sturen in Vlaanderen een (betoelaag-
de) sonometer gekregen. Het is mo-
gelijk dat nog tientallen andere ge-
meentebesturen een sonometer be-
zitten, maar daarvoor geen toelage
hebben aangevraagd.

Collega Laverge, onze aandacht -
en hierbij denk ik ook aan de regle-
mentering voor motocross en andere
geluidmakende activiteiten - gaat
naar deze problematiek.

De heer Vandebosch heeft gevraagd
naar de vergunningen voor Terla-
men, de omloop te Zolder. Dit dos-
sier is in de eindfase. U weet dat er
een ministerieel besluit is met een
vergunning voor de jaren 1986 en
1987 ; de beheerraad van de VZW
die de omloop uitbaat, heeft ge-
vraagd om een aantal bepalingen die
dit jaar ingang moesten vinden, te
herzien. Het advies van de diensten
en van de consultatieve commissie, is
in mijn bezit. Wellicht zal ik in de
komende weken ter zake een beslis-
sing moeten nemen ; vandaag is het
mij echter niet mogelijk mede te de-
len in welke richting deze zal gaan.

Thans kom ik tot het hoofdstuk
,,Grondwater”, met vooral de proble-
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men van de mestoverschotten; dit
probleem werd geëvoceerd door de
collega’s Vanvelthoven, A. Geens,
Sleeckx en Gryp.

Ter zake kan ik stellen dat het pro-
bleem ons niet onbekend is. Thans is
er een voorontwerp van decreet in
onderzoek, ertoe strekkende mest-
banken in Vlaanderen mogelijk te
maken.

Op dit vlak zou ik een misverstand,
dat in hoofde van heel wat collega’s
bestaat, willen rechtzetten : een
mestbank heeft niet noodzakelijk al-
leen de functie als bank of als over-
slagstation te fungeren. Onze opvat-
ting over de mestbank voorziet dat,
bij overtollig aanbod van drijfmest
dat niet kan worden aangewend voor
het bemesten van cultuurgronden, dit
drijfmest kan worden vernietigd, bij
voorbeeld door het op een of andere
manier te drogen, te verbranden of
te vergassen. Ik spreek mij niet uit
over de te gebruiken techniek.

Vaststellende dat de procedure om
tot een decreet te komen, een paar
jaar in beslag zal nemen, heb ik een
paar maanden geleden een interne
instructie gegeven aan alle provincia-
le inspectiediensten van AROL, om
voor alle grotere bio-industriële aan-
vraagdossiers, voor vergunningen
een negatief advies uit te brengen.
Dit betekent dat boven de duizend
mestvarkens en boven de 300 mest-
kalveren, in alle arrondissementen
van Vlaanderen en in een aantal ar-
rondissementen waar de verzadi-
gingsgraad reeds bereikt of over-
schreden is - boven de 100 varkens-
mestplaatsen - het advies van onze
diensten negatief moet zijn.

Als de Bestendige Deputatie toch
vergunningen geeft, luidt de instruc-
tie dat onze ambtenaar verplicht be-
roep moet aantekenen zodat het dos-
sier dan terechtkomt bij de Vlaamse
Executieve.

Ik herhaal dat dit een bewarende
maatregel is ten einde de groei af te
remmen. Hij geldt voorlopig tot ein-
de september. Dan zal een evaluatie
worden gemaakt. Ik kan nu al mede-
delen dat deze maatregel zal worden
verlengd, al of niet aangepast.
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U moet rekening houden met het feit
dat de door artikel 4 van het grond-
waterbeschermingsdecreet van 24 ja-
nuari 1984 voorziene afwij kingen
voor het gebruik van buitenlands
drijfmest zijn ingetrokken. In princi-
pe mag dus geen liter of kilogram
buitenlands drijfmest meer in Vlaan-
deren worden gestort. Ik weet dat dit
problemen geeft voor Nederland. De
Minister van Landbouw van Neder-
land heeft mij ter zake gecontac-
teerd. De ambtenaren zullen nagaan
of een tegemoetkoming wenselijk is.
Ik sta er uiteraard uitermate argwa-
nend en huiverig tegenover.

Ik hoop tijdens één van de volgende
weken een voorontwerp van decreet
aan de principiële goedkeuring van
de Vlaamse Executieve te kunnen
voorleggen ten einde het advies van
de Raad van State te vragen. Wij
wensen voor het mestoverschotten-
probleem een oplossing te vinden op
een structurele manier.

De heren André Geens en Marchand
hebben vragen gesteld over de drink-
watervoorziening.

Mijnheer Geens, u oordeelt dat wij
snel het oppervlaktewater moeten
zuiveren omdat het grondwater over-
al bezoedeld is. Dit berust op een
vergissing van u. De kwestbaarheids-
kaarten, die reeds voor de provincies
Limburg, Brabant cn Antwerpen
klaar zijn, tonen alleen aan wat de
graad van kwetsbaarheid is van een
gebied in Vlaanderen. De kaarten
voor Oost- en West-Vlaanderen zul-
len tegen het midden van dit jaar
klaar zijn.

Dat betekent niet dat er vervuiling
is. Ik weet, zoals u, dat er in ondiepe
waterputten over geheel Vlaanderen
meestal een verhoogd nitratengehal-
te wordt gevonden. Stellen dat het
Vlaamse grondwater direct bedreigd
is, is echter totaal onjuist. Het drink-
water ,  door  de drinkwatermaat-
schappijen geproduceerd, wordt ge-
capteerd op enkele honderden meter
diepte. Gelukkig zijn die grondwater-
lagen nog helemaal niet aangetast
door vervuiling.

De heer Marchand besprak het pro-

bleem van de drinkwatervoorziening
aan de Westkust. Hij vroeg naar een
mogelijkheid om, met inachtneming
van het noodzakelijk grondwaterpeil,
in het domein Ter Yde overtollig wa-
ter te capteren. Onze administratie
onderzoekt of - met respect voor de
beslissing van de Vlaamse Executieve
van 1983 of 1984 - een vergunning
in overweging kan worden genomen.
Ik ben het met de heer Marchand
eens dat er ondanks de eerder droge
winter - op dit ogenblik is dit wel-
licht een eufimisme - in de betrok-
ken kustgemeenten geen problemen
mogen zijn. Ik zal in ieder geval het
initiatief nemen om aan de provincie-
gouverneur te vragen de cordinatie-
vergadering opnieuw samen te roe-
pen.

Ik kom zo aan een laatste reeks tus-
senkomsten die betrekking hebben
op de sector van het afvalstoffenbe-
heer. De heren Vanvelthoven,
André Geens maar ook de heer Cau-
wenberghs hebben het gehad over
het Afvalstoffenplan.

- De heer F. Grootjans, Voorzitter,
[reedt opnieuw als Voorzitter op.

Ik hoop dat u mij ervan ontslaat daar
dieper op in te gaan. Aan de heer
Vanvelthoven kan ik zeggen dat het
besluit van de Executieve een van de
eerstvolgende dagen zal verschijnen
in het Staatsblad. Bovendien wordt
een brochure voorbereid die op vrij
ruime schaal ter beschikking zal zijn
van de gemeentebesturen en van ie-
dereen die in Vlaanderen geïnteres-
seerd is in dit Afvalstoffenplan.

Inzake de milieuheffing werden vra-
gen gesteld door de heren De Batse-
lier, Vanvelthoven, Jozef Bosmans
en André Geens. Ik meen dat de vra-
gen van de heer De Batselier het best
samenvatten wat ook de anderen
hebben gevraagd.

Omtrent de inning hebben wij op het
ogenblik het voorontwerp , van uit-
voeringsbesluit klaar waarin OVAM
wordt voorgesteld als dienst, belast
met de invordering in tegenstelling
met wat ik enkele maanden geleden
meende toen ik vooropstelde dat de
inning diende te gebeuren door de
Vlaamse Administratie van Finan-

ciën. De OVAM-directie heeft mij
ervan overtuigd dat het, gelet op de
aard van de heffing en de basis waar-
op de aanslag zal moeten worden ge-
heven, onmogelijk is een inning te
doen zonder de samenwerking met
OVAM en dat het aangewezen is de
inning door OVAM zelf te laten
doen, vooral omdat het over een be-
perkt aantal belastingsplichtigen
gaat. Ik ben hierover nog in negocia-
tie met mijn collega die bevoegd is
voor Financiën en Begroting, de heer
Waltniel, omdat het ontwerp-besluit
in samenwerking tussen ons beiden
aan de Vlaamse Executieve moet
worden voorgelegd.

Het is de bedoeling dat het decreet
van kracht wordt per 1 januari van
dit jaar, zoals de decreetgever het
heeft gewild. Het wordt nu wel heel
dringend om dat uitvoeringsbesluit te
treffen. De timing, die ik vooropstel
en waarvan ik hoop dat ze haalbaar
is, is de uitvaardiging van dit besluit
vóór het paasreces.

De heer De Batselier vroeg naar de
allocatie of de affectatie van de innin-
gen, Hij heeft zelf het antwoord ge-
geven, het advies van de Raad van
State citerend dat het geen retributie
is maar een belasting. Derhalve moet
deze belasting niet alleen het annali-
teitsprincipe eerbiedigen maar kan ze
ook niet geaffecteerd zijn zodat de
belastingopbrengst moet worden in-
gebracht in de algemene middelen
voor de Vlaamse Gemeenschap.
Waar in teksten en Memories van
Toelichting nog zou staan dat ik heb
verklaard dat het de bedoeling is de
werkingskosten van OVAM onge-
veer te recupereren, kan dit als stel-
ling worden aangehouden wat het be-
drag betreft. Alleen zal dit volgens
het mechanisme van de algemene
middelenvergadering gebeuren in
plaats van een strikte affectatie bij de
inkomsten van OVAM zelf.

Een belangrijke vraag werd gesteld
door de heer Vanvelthoven, daarin
bijgevallen door de heer Marchand,
omtrent het afvaleiland. Ik zou hier
heel duidelijk willen zijn : de Vlaam-
se Regering is geen vragende partij
voor dit soort afvaleiland. In welke
mate werden wij hier bij betrokken?
Ik geef u lezing van de exacte gege-
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vens : ,,Op 8 augustus 1985 vroeg de
firma SFE François de medewerking
van OVAM aan een studie in ver-
band met een mogelijke kunstmatige
atol voor de verwijdering van bepaal-
de soorten afvalstoffen. Op 8 novem-
ber 1985 heb ik mijn principieel ak-
koord verleend voor de medewerking
van OVAM, op voorwaarde dat dit
niet de minste financiële last voor
OVAM tot gevolg zou hebben.

In 1986 opperde de OVAM-directie
de idee om toe te treden tot een stu-
diesyndicaat ter zake. Op 14 oktober
1986 heb ik de toestemming daartoe
geweigerd, stellende dat, mijns in-
ziens, er wel sprake kon zijn van een
eerder afstandelijke medewerking,
om op de hoogte te blijven van de
evolutie van dit project, maar dat ik
helemaal niet te vinden was voor de
idee met de medewerking van de
OVAM een studiesyndicaat te vor-
men.

Collega’s, mijn stelling was en blijft
tot op heden dat het wel opportuun
is dat de OVAM dit scenario in zijn
pre-onderzoek-periode op het techni-
sche vlak kan meevolgen en ook de
economische en ecologische gevolgen
in een eerste benadering zou kunnen
evalueren. Ik herhaal dat de inbreng
van de OVAM beperkt is gebleven,
enerzijds tot het inwinnen van infor-
matie en, anderzijds tot het leveren
van bepaalde inlichtingen omtrent
bepaalde soorten afvalstoffen die
theoretisch in een dergelijk eiland
zouden kunnen worden gedumpt.

Een aantal andere ondernemingen
hebben intussen, parallel met de eer-
ste, studies gemaakt waarvoor de Mi-
nister van Openbare Werken, vanuit
zijn bevoegdheid, een mede-financie-
ring van de studiekosten heeft voor-
zien. Ter zake werd een akkoord ge-
sloten tussen een vijftal ondernemin-
gen en studiebureaus. Ik beklemtoon
de uiterst beperkte deelname van de
OVAM, wat helemaal niet impliceert
dat wij deze optie zouden steunen.
Integendeel, als u vandaag mijn per-
soonlijke opvatting omtrent deze
aangelegenheid vraagt, zeg ik dat ik
weinig heil verwacht van zo’n eiland.
Om economische redenen ik vrees
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dat het economisch zelfs niet haal-
baar is - maar vooral omwille van
een goed milieubeleid acht ik dit, met
het inzicht dat thans aanwezig is in
deze zaak, op zijn minst inopportuun.

Met betrekking tot de zaak Bocholt
stel ik voor aan collega Vandebosch
een schriftelijk antwoord te sturen.
De gegevens die hij vraagt kunnen
hem zo worden overgemaakt. Ook
de heer Vanvelthoven heeft deze ge-
gevens gevraagd.

De heer Cauwenberghs heeft zich
voor deze vergadering laten veront-
schuldigen. Ik zal hem persoonlijk
antwoord verstrekken omtrent de
gipsstorting in Klein-Willebroek.

Mijnheer de Voorzitter, collega’s, ik
kan aan de verleiding niet weerstaan
om hier te wijzen op een ernstig pro-
bleem van desinformatie. Men heeft
de zaak opgeklopt alsof het ging om
een gevaarlijk giftig gipsstort, waar
het in feite een aangelegenheid van
uiterst beperkte omvang betreft. Het
gips werd, meer dan 10 jaar geleden,
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met wettelijke toelating, gestort. Het
is door het aanleggen van de pijplei-
ding dat een deel van dat gipsstort
werd blootgelegd. Men heeft mij ver-
zekerd dat er daartoe, in de toenma-
lige context, een legale vergunning
bestond. Het gaat hier slechts over
9000 ton. Een scheikundige onderne-
ming in de Rupelstreek, Prayon-Ru-
pel, produceert jaarlijks meer dan
400.000 ton van dit soort afvalgips.
Ik herhaal dat ik dit een schandelijk
voorbeeld van desinformatie vind.
Eén van de grote bekommernissen
van het beleid is trouwens de bevol-
king te gepasten tijde en met het no-
dige gezag de juiste informatie te
kunnen verstrekken.

De heer Cortois, gesteund door de
heer Vermeiren, heeft uitgeweid
over de problematiek van de huis-
houdelij ke afvalstoffenverwerking
van Vlaams-Brabant.

De heer F. Vermeiren : Mijnheer de
Minister, ik heb het probleem alge-
meen gesteld en gezegd dat de pro-
blematiek solidair moet worden aan-
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gepakt en uitgepraat binnen de Pro-
vincie Brabant. De vraag die ik heb
gesteld betrof niet noodzakelijk al-
leen het Gewest Brussel-Halle-Vil-
voorde.

Minister J. Lenssens: Maar u hebt
gezegd niet in herhaling te willen val-
len.

De heer F. Vermeiren : Natuurlijk.

Minister J. Lenssens : Ik wens de
heer Cortois te zeggen dat ik zijn ap-
preciatie over het beleid van de direc-
tie en van de Raad van Bestuur van
Haviland integraal voor hem laat. Ik
ga mij daar niet over uitlaten, dat
vraagt hij ook niet. Hij kent even-
goed de huidige toestand in dat ge-
bied als ik.

Voor Vlaams-Brabant verwijs ik naar
het Plan waarin is voorzien, ten eer-
ste, dat men zich tot het Brusselse
Gewest kan wenden. Bij het vaststel-
len van het Plan hebben wij die mo-
gelijkheid niet willen uitsluiten. Ik
weet dat het problematisch is om de
geplande vierde oven daar te laten
bouwen. In de tweede plaats is in het
Plan vermeld dat tijdelijk andere op-
lossingen mogelijk zijn. Wij dachten
aan de afvoer naar Wallonië in af-
wachting van een meer structurele
oplossing. Ik ben van oordeel, mijn-
heer Cortois - en ik zal ter zake ook
aandringen bij mijn Collega van het
Waalse Gewest - dat een afwijking
moet kunnen worden toegestaan in-
dien zulks kadert in de Waalse poli-
tiek waarvan ik intussen bevestiging
heb gekregen. Tevens hebben wij ge-
steld dat deze oplossing slechts voor
een beperkte termijn kan gelden en
dat de hele streek het risico niet kan
nemen jaren te laten voorbijgaan al-
vorens definitieve oplossingen te ne-
men.

Ik wens opnieuw te wijzen - en men
verwijt mij dat hier maar ik doe het
toch omdat ik ervan overtuigd ben
dat het de goede houding is - op de
autonomie ter zake van de gemeente-
besturen, al dan niet in intercommu-
naal verband. Ze moeten zelf beslis-
singen nemen en eventueel vaststel-
len of deze opties kaderen in het hui-
dige Afvalstoffenplan waaraan zij

zich te houden hebben, en desgeval-
lend ook of deze opties kaderen in
de subsidieregeling en de tegemoet-
koming van de Vlaamse overheid.

Wat de suggestie van de heer Cortois
betreft zal ik niet aarzelen, als een
beroep wordt gedaan, hetzij op ons,
hetzij op de directie van OVAM, in
een serene sfeer, met een globale be-
nadering en een minimale noodzake-
lijke solidariteit tussen de verschillen-
de betrokken gemeentebesturen van
het ambtsgebied van de intercommu-
nale Haviland, een gesprek bij te wo-
nen of te laten organiseren. Wanneer
dergelijke vraag mocht gesteld wor-
den door de intercommunale of door
een aantal gemeentebesturen zullen
wij ter zake onze verantwoordelijk-
heid niet ontlopen, Dit zal tevens ge-
beuren met respect voor wat de ge-
meenten autonoom of in intercom-
munaal verband moeten kunnen be-
slissen en met de klemtoon op een
globale benadering en solidariteit. In
deze context hebben deze twee be-
grippen een uiterst groot belang.

De heer Gryp heeft het probleem
aangehaald van Nederlandse afvalaf-
voer naar Wallonië. Ik wens de heer
Gryp er op te wijzen dat, wat door
zijn’ Europese collega werd bekend
gemaakt, betrekking heeft op een in-
tern OVAM-document, dat slechts
een voorontwerp was, door één inge-
nieur samengesteld en op een onte-
rechte manier is bekend gemaakt zo-
danig dat opnieuw de aanklagende
manier is uitgebuit met halve waarhe-
den precies alsof de overheid niets
doet. Ik herhaal dat het ging over
een document opgesteld door één in-
genieur van OVAM dat niet eens
door de directie was gezien of goed-
gekeurd. Dat document bevatte een
aantal onafgewerkte stellingen die
niet eens waren bewezen. Ik ontken
niet dat daarin een grond van waar-
heid steekt, maar ik herhaal dat het
onze eigen diensten zijn die het initia-
tief hadden genomen om binnen
OVAM, waar het moet gebeuren, dit
onderzoek uit te voeren. Ik aanvaard
niet dat, op basis van dergelijk docu-
ment, over de Vlaamse overheid
wordt geroddeld. Ik kan u alleen zeg-
gen dat ik niet op uw Europese colle-
ga heb gewacht om ideeën te krijgen
inzake milieubeleid en dat ik even-

min op hem heb gewacht om de
Waalse Gewestminister, de heer Du-
carme - op zijn verzoek overigens
- te contacteren. De Waalse en de
Vlaamse Executieve zullen heel bin-
nenkort een protocol opstellen om-
trent de uitwisseling van informatie
en ideeën. Wij zullen ook een af-
spraak maken inzake interregionaal
afvalstoffenbeheer. Ik herhaal het
dat AGALEV dit soort beleidsoptie
op geen enkele wijze moet trachten
te accapareren. AGALEV heeft daar
geen enkele verdienste aan.

De heer E. Gryp : Kunt u de gren-
zen, bijvoorbeeld met Nederland
voor de invoer van afval niet sluiten ?

Minister J. Lenssens : Wij kunnen
geen grenzen sluiten. Dat is een na-
tionale bevoegdheid.

De heer E. Gryp : De televisie en de
pers hadden het toch over het verbie-
den van Nederlands afval.

Minister J. Lenssens : In 1983 heb-
ben wij in deze Raad een decreet
goedgekeurd dat verbiedt afvalstof-
fen afkomstig uit het buitenland in
Vlaanderen te storten. De invoer zelf
kunnen wij niet verbieden. Destijds
heeft de Raad van State dat zo gead-
viseerd. Dit decreet is in Vlaanderen
al vier jaar van toepassing, nu pas
willen onze Waalse collega’s een
grondige regeling ter zake treffen.

De heer E. Gryp : Het transport ge-
beurt dus nog altijd ongehinderd.

Minister J. Lenssens : Ja, maar er is
wel een afspraak met de diensten van
het Departement van Financiën via
de douane, zodat wij wel enig toe-
zicht kunnen uitoefenen.

Op de belangrijke juridische vraag
van de heer Vermeiren naar de per-
soonlijke burgerlijke aansprakelijk-
heid van een burgemeester die in het
kader van het decreet op het afval-
stoffenbeheer een stortplaats van
klasse III laat sluiten, zal ik een
schriftelijk antwoord geven.

De heer F. Vermeiren : Maar de slui-
ting gebeurde op verzoek van
OVAM !

Minister J. Lenssens : . . . en conform
artikel 5 van het uitvoeringsbesluit
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van 21 april 1982 betreffende het toe-
zicht waardoor de OVAM-ambte-
naar verplicht is vooraf de burge-
meester in kennis te stellen en hem
te verzoeken op te treden. Pas als de
burgemeester een aantal dagen in ge-
breke is gebleven, kan OVAM zelf
tot sluiting overgaan.

Mijnheer Vermeiren, ik wacht dus
het juridisch advies af om u een ant-
woord te verstrekken in deze zaak.

Mijnheer de Voorzitter, in dit Euro-
pees Jaar van het Leefmilieu, maar
niet alleen daarom, willen wij ook,
zoals de heer André Geens heeft
voorgesteld, een preventief beleid
voeren en daarvoor alle doelmatige
middelen inzetten: wetten, reglemen-
ten, financiën en wetenschappelijk
onderzoek. Wij willen daarbij ook
een eerlijke volledige en correcte in-
formatie inschakelen om de verschil-
lende groepen van de bevolking te
sensibiliseren. Ik ben er zeker van
dat een sensibiliseringscampagne de
bevolking kan overtuigen van een
preventief beleid en ze kan aanzetten
tot het brengen van de nodige offers
daartoe. (Applaus bij de meerder-
heid)

De Voorzitter : Collega’s ik stel vast
dat wij een grote vertraging hebben
opgelopen wat ons tijdschema be-
treft. Ik wil van nu af aan iedereen
verzoeken een inspanning te doen
om zich aan de afspraken te houden.

De heer E. Gryp : Mijnheer de Voor-
zitter, de waarnemende Voorzitter -
u nam inderdaad niet het voorzitter-
schap waar - heeft mij bij het einde
van mijn uiteenzetting beloofd dat ik
recht had op een repliek. Ik heb de
gelegenheid hiertoe niet gekregen. Ik
heb slechts een tweetal korte vragen
te stellen.

De Voorzitter : Mijnheer Gryp, ik
stel vast dat de u toegemeten tijd 30
minuten bedroeg en dat u 37 minuten
heeft gesproken.

De heer E. Gryp : De reden is dat
de Minister mij herhaaldelijk heeft
onderbroken.

De heer H. Schiltz : Het recht van
repliek is reglementair. Nadat een lid

van de Regering het woord heeft ge-
nomen, mag ieder lid van de Raad
een repliek geven.

De Voorzitter : Wat mij betreft, geen
enkel probleem. Wanneer de colle-
ga’s echter een beetje inschikkelijk
zijn, kunnen wij op een redelijk uur
onze werkzaamheden beëindigen,
zoniet kan de vergadering tot 1 of 2
uur deze nacht uitlopen. Bovendien,
als iedere Minister een uur gaat ant-
woorden, geraken wij niet rond.

De heer H. Schiltz : En als hij niet
antwoordt, krijgt hij de kritiek te ho-
ren dat hij op de gestelde vragen geen
antwoord heeft gegeven !

De Voorzitter : De gulden midden-
weg !

BINNENLANDSE AANGELE-
GENHEDEN

De Voorzitter : Wij behandelen
thans een materie waarvoor Minister
Pede bevoegd is, met name binnen-
landse aangelegenheden.

De heer Cardoen,
heeft het woord.

verslaggever,

De heer G. Cardoen, verslaggever
(op de tribune) : Mijnheer de Voor-
zitter, mijnheer de Minister, waarde
collega’s, ik zal een poging doen om
het goede voorbeeld te geven, mijn-
heer de Voorzitter.

De aanpassingen van de begroting-
1986 wat binnenlandse aangelegen-
heden betreft, gaven geen aanleiding
tot opmerkingen. Bij de stemming
werden ze aangenomen met 6 stem-
men voor en 3 onthoudingen.

Wat de begroting-1987 betreft, be-
handel ik in de eerste plaats de ge-
subsidieerde werken.

De Minister heeft zijn beleid ter zake
van 1986 toegelicht en schetste de si-
tuatie voor 1987. Ondanks het feit
dat het investeringsprogramma met
10 procent stijgt in 1987 ten opzichte
van 1986 zal de bij artikel 50 van het
decreet toegekende leningsmachti-
ging niet volstaan om alle hangende
dossiers, waarvan voor 6 miljard
F.principiële beloften en 2,5 miljard
F.voorhanden zijnde aanbestedings-

bundels, te honoreren. Bij deze vast-
stelling maakte de Minister volgende
bedenkingen.

Ten eerste, zou een vereenvoudiging
van de subsidiëringsprocedure wor-
den uitgewerkt. De Minister heeft
verklaard de huidige 22 stappen te
willen herleiden tot 7 of 8.

De budgettaire vooruitzichten en de
situatie van de hangende dossiers la-
ten niet toe de voorwaarden te ver-
vullen die werden gesteld vóór de in-
werkingtreding van het Investerings-
fonds op 1 januari 1988, zijnde de
nodige kredieten te voorzien en de
hypotheek van het verleden te lich-
ten.

Heel wat leden van de Commissie
hebben hun bezorgdheid rond de
werking van het Investeringsfonds
geuit en verwezen naar de unanimi-
teit in de Vlaamse Raad betreffende
de oprichting ervan. Er werd dan in
de Commissie ook sterk aangedron-
gen op de verhoging van de kredie-
ten.

In zijn antwoord heeft de Minister
een reeks voorwaarden geschetst die
moeten vervuld zijn om het Investe-
ringsfonds te starten op 1 januari
1988 en die quasi onvervulbaar zijn
en dan moet daarbij nog rekening
worden gehouden met drie subsidië-
ringssystemen :

a. een investeringsfonds voor de ge-
westmateries ; b. een investerings-
fonds voor de gemeenschapmate-
ries ; c. een derde subsidiëringssys-
teem voor grote werken, dringende
werken en werken van provincies en
intercommunales.

De Gemeenschapsminister zal bin-
nen korte tijd voorstellen voorleggen
aan de Executieve zowel betreffende
de subsidiëringsprocedure als betref-
fende het Investeringsfonds.

Wat de Intercommunales betreft, zal
een ontwerp-decreet betreffende de
regeling van het toezicht op de inter-
communale verenigingen die de gren-
zen van het Vlaamse Gewest niet
overschrijden binnenkort bij de
Vlaamse Raad worden ingediend, dit
in aansluiting op de nieuwe wet op
de intercommunales. Het toezicht zal
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sneller gebeuren door bepaling van
strikte termijnen en ruimere autono-
mie toekennen aan intercommuna-
les, maar versterkt worden wanneer
het beleid niet op bedrijfseconomi-
sche wijze wordt gevoerd.

Betreffende de gemeentelijke slacht-
huizen zal de Gemeenschapsminister
ernaar streven de sanering zoals op-
gelegd door de EEG-normen zo vlug
mogelijk te realiseren.

In antwoord op de vraag van een
commissielid welke politiek de Ge-
meenschapsminister voorstaat gaf hij
als antwoord dat de sanering in de
slachthuissector zal dienen te gebeu-
ren als gevolg van de strenge EEG-
normen, dat openbare slachthuizen
die niet aan deze EEG-normen kun-
nen beantwoorden niet meer zullen
gesubsidiëerd worden, dat openbare
slachthuizen meestal door privé-be-
drijven worden geëxploiteerd en dat
openbare slachthuizen die alleen het
arbeidsintensieve slachten als activi-
teit hebben niet meer rendabel zijn.
Deze sanering wettigt dan ook de af-
stemming van de subsidiëring, na een
overgangsperiode, op het niveau dat
overeenstemt met de privé-slachthui-
zen.

Inzake het Gemeentefonds en het
Provinciefonds benadrukt de Minis-
ter dat in overeenstemming met de
Regeringsverklaring een ontwerp-de-
creet bij de Raad zal worden inge-
diend. De Gemeenschapsminister zal
de pogingen verder zettenom  het ge-
westaandeel van gemeente- en pro-
vinciefonds naar de gewestbegroting
over te hevelen en voor het provin-
ciefonds zal hij in overleg met de na-
tionale Regering een meer geëigende
verdeelsleutel trachten tot stand te
brengen.

De Commissie heeft aan het Ge-
meentefonds veel aandacht besteed.
Verwezen werd onder meer naar de
nota-Galle van oktober 1983 ‘en de
daaropvolgende bespreking in de
Commissie. Sterk werd de vaak laat-
tijdige betaling beklemtoond ! Ook
werd het hulpfonds waarvan de af-
schaffing wordt bepleit in de bespre-
king betrokken.

De Gemeenschapsminister wijst op
de gewijzigde situatie sinds 1983 en
dit ingevolge de daling van de dota-
tie, min 6,3 procent in 1987 ten over-
staan van 1986 en het gevaar dat een
grondige herziening inhoudt voor de
financiële situatie van een aantal ge-
meenten. Hij zal eerder pleiten voor
een verfijning en wegwerken van een
aantal onevenwichten binnen het Ge-
meentefonds en neemt akte van de
bedenkingen en voorstellen van ver-
schillende commissieleden waarbij
onder meer wordt gesuggereerd het
hulpfonds af te schaffen ; de indeling
in klassen te herzien ; een vooraf-
gaande toewijzing ter bevordering
van gemeentelijk emigrantenbeleid
en de kleinere gemeenten beter aan
bod te laten komen.

Inzake de gemeentefinanciën klagen
een aantal leden van de Commissie
de laattijdige betalingen door de
schatkist aan onder meer betreffende
de personenbelasting en de mogelijke
gevolgen van de vermindering van de
personenbelasting voor de gemeen-
ten.

Tevens wordt aangeklaagd dat Ge-
meenschapsministers steeds weer
nieuwe verplichtingen aan de ge-
meenten opleggen maar telkens het
geld voor de bekostiging vergeten.

Op de vraag of de daling van de ren-
tevoeten een invloed heeft gehad op
de investeringen antwoordt de Ge-
meenschapsminister dat uit gegevens
van het Gemeentekrediet blijkt dat
de dalende tendens sinds 1980 in 1985
is gestabiliseerd en in 1986 een lichte
herneming merkbaar is. Er is een
groei van 7 à 8 procent.

Op de vraag of de vermeldingen
,,niet-verplichte uitgaven” in de be-
groting kan worden geschrapt ant-
woordt de Gemeenschapsminister
hiertegen geen fundamenteel be-
zwaar te hebben, de administratie zal
deze problematiek onderzoeken.
Voor 1986 waren 306 op de 308 be-
grotingen in evenwicht.

Het probleem werd gesteld van het
verlies aan fiscale inkomsten door het
feit dat - vooral voor gemeenten die
aan Nederland grenzen - Nederlan-

ders die in Vlaanderen wonen inge-
volge de overeenkomst van 19 okto-
ber 1979 geen personenbelasting in
België betalen. De Gemeenschaps-
minister zal, vermits hij ter zake niet
bevoegd is, de zaak voorleggen’ aan
de Minister van Financiën en de
vraag stellen of een financiële com-
pensatie voor die gemeente mogelijk
is.

Verder heeft de Commissie nog een
bespreking gewijd aan de problema-
tiek betreffende de gesubsidieerde
contractuelen waarbij de bezorgd-
heid werd geuit omtrent een vlotte
toepassing van het nieuwe stelsel. De
Gemeenschapsminister vestigde er
de aandacht op dat de gemeenteraad
beslist over : het aantal ; de graden
; de uit te voeren taken ; de aanwer-
vingsvoorwaarden ; de weddeschalen
voor Rijkspersoneel of gemeenteper-
soneel ; de bezoldigingsregeling .

Hij stelt tevens vast, zoals een aantal
commissieleden, dat een aantal ge-
meenten een onderscheid wenst te
behouden tussen gesubsidieerde con-
tractuelen en statutair personeel.

Het spreekt voor zich dat Voeren en
in aansluiting daarop het decreet
Suykerbuyk-Coveliers niet onbespro-
ken kan blijven. De uitspraak van het
Arbitragehof is inmiddels gekend
hetgeen de situatie sinds de bespre-
king in de Commissie heeft gewijzigd
evenals de uitspraak van het Europe-
se Hof voor de Rechten van de Mens
te Straatsburg in de zaak Clerfayt.

Bij de stemming in de Commissie
werd de begroting goedgekeurd met
6 stemmen voor en 3 onthoudingen.

Sta mij toe nog enkele praktische be-
denkingen aan deze bespreking in de
Commissie toe te voegen.

Uit deze besprekingen is overduide-
lijk de bekommernis van de Commis-
sie gebleken voor de gemeentefinan-
ciën die in Vlaanderen ogenschijnlijk
gezond zijn. Maar de praktijk wijst
uit dat dit in hoofdzaak te danken is
aan de inspanningen van de gemeen-
ten zelf. De Staat gedraagt zich nog
steeds niet als goede betaler. Ik wil
erop wijzen dat de Vereniging van
Belgische Steden en Gemeenten ter

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 20
24 maart 1987 Begrotingsontwerpen 689



Gemeenschaps- 

	

belastingsher- 	
bruiken 

	

functio- 	 minder- 

	

beleidsvoe- 
	 ge- 

werk- 

(Applaus) 

Walt- 

lig- 

Cardoen

zake een degelijk dossier heeft uitge-
werkt en zou aan de Gemeenschaps-
minister van Binnenlandse Aangele-
genheden willen suggereren dit sa-
men met een Commissie van Binnen-
landse Aangelegenheden bij de Mi-
nister van Financiën te gaan beplei-
ten.

In ditzelfde perspectief wil ik dan ook
de noodzaak van een Vlaamse Raad
voor Gemeentefinanciën, waarvoor
een voorstel van decreet werd inge-
diend, bepleiten ; in Nederland werkt
een dergelijke Raad reeds 25 jaar met
succes. Ik wil er evenwel onmiddel-
lijk aan toevoegen dat ik mij aan de
bedenking verwacht uitgaande van
de Minister van Binnenlandse Aan-
gelegenheden en de Executieve,
waarbij zou kunnen gesteld worden
dat het hier opnieuw gaat over een
bijkomende raad, terwijl wij ook bin-
nen Vlaanderen reeds zoveel raden
en adviesorganen kennen. Het zou
anderzijds niet mogen dat de functio-
nering van een dergelijke raad een
rem zou betekenen op de beleidsvoe-
ring. We hebben inderdaad op dat
stuk nog geen ervaring. Ik vind trou-
wens dat een diepgaand onderzoek
aan dit voorstel van decreet dient ge-
wijd en dat duidelijk alle aspecten
dienen onder ogen genomen.

Wel blijf ik erbij dat de jongste jaren
vooral een aantal beleidsbeslissingen
genomen zijn, die een invloed heb-
ben op onze gemeentefinanciën. We
mogen ook niet vergeten dat de
Vlaamse Executieve niet altijd vrij
uitgaat. Het is onder andere in 1986
verscheidene malen gebleken dat de
betaling van de leningen gewest- of
gemeenschapsaandeel niet tijdig wer-
den vereffend.

Met deze bekommernis in ons achter-
hoofd hebben wij vóór een paar da-
gen, samen met een paar collega’s,
een voorstel van resolutie betreffen-
de de revalorisatie van het door de
gemeente gevoerde financieel beleid
ingediend, waarbij wij ons als Vlaam-
se Raad richten tot de Vlaamse Exe-
cutieve en vragen om :

1. de Commissie Binnenlandse Aan-
gelegenheden te allen tijde om advies

te verzoeken over decreten en beslui-
ten waarvan kan verwacht worden
dat zij financiële gevolgen hebben
voor de gemeenten ;

2. jaarlijks een verslag over de finan-
ciële situatie van de Vlaamse ge-
meenten voor te leggen, een verslag
dat de Gemeenschapsminister, be-
voegd voor de uitoefening van het
administratief toezicht op de lokale
besturen, laat opmaken door de Ad-
ministratie voor Regionale en Lokale
Besturen.

Ik ga hier niet verder op in. Hopelijk
krijgen wij in de eerste weken binnen
de Commissie Binnenlandse Aange-
legenheden en deze Vlaamse Raad
de kans om hierover grondiger van
gedachten te wisselen.

Met het oog op de toekomstige evo-
lutie van de gemeentefinanciën moe-
ten wij ook oog hebben voor de in-
vloed van de eventuele belastingsher-
vormingen, en dit niet alleen, het
pensioensparen betekent voor de ge-
meenten naar schatting een minder-
ontvangst van 500 miljoen F. De ge-
meentefinanciën worden bij het uit-
werken van maatregelen al te vaak
over het hoofd gezien.

De Vlaamse Executieve zou meer
aandacht moeten schenken aan de
mogelijkheden van de gemeenten
voor de bevordering van de tewerk-
stelling en de opvang van de gevolgen
van het werkloos zijn.

Heel wat gemeenten zijn bezig aan
de uitbouw van een tewerkstellings-
en werklozenbeleid. Dit verdient dui-
delijke ondersteuning in het beleid
van de Vlaamse Executieve. De
Vlaamse Raad heeft trouwens una-
niem het voorstel van resolutie van
de heer Ansoms betreffende het ge-
meentelijk tewerkstellings- en werk-
lozenbeleid goedgekeurd.

Tot slot wil ik nog het belang onder-
strepen van de decentralisatie naar
de gemeenten toe, optie die trouwens
in de Regeringsverklaring werd opge-
nomen en die betrekking moet heb-
ben op alle beleidsdomeinen van het
Vlaamse Gewest en Gemeenschap.
(APPlaus)
‘De Voorzitter : De heer Galle heeft
het woord.

De heer M. Galle (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, dames en heren, collega’s,
het spreekt vanzelf - u zult dat van
ons verwachten - dat wij een paar
woorden zeggen over het Investe-
ringsfonds dat wij destijds hebben uit-
gedacht en voorgelegd aan de Vlaam-
se Raad. Het werd aanvaard en is
dus een wettelijke beschikking ge-
worden. Het uitvoerend college -
de Executieve - beslist echter keer
op keer, natuurlijk met de hulp van
de meerderheid, de uitwerking ervan
uit te stellen. De cruciale vraag is
dus, mijnheer de Minister wanneer u
het Investeringsfonds in werking zal
stellen. U zult allicht zeggen dat u
over te weinig kredieten beschikt,
maar dat u bereid bent het Investe-
ringsfonds in werking te laten treden
zodra u beschikt over 5 of 6 miljard
F. Nu weten wij dat u dat bedrag niet
van uw collega’s kunt krijgen, colle-
ga’s die graag zelf die miljarden ge-
bruiken voor één of ander project.
Denkt u ook niet met mij, mijnheer
de Minister, dat als er weinig middel-
en zijn, men precies dan de
rechtvaardigheid in de verdeling
moet nastreven ? Ik zou graag een
duidelijk antwoord krijgen op deze
vraag.
Gisteren heeft de heer Van Elewyck
aan uw collega, Minister Waltniel,
gevraagd wat er nu eindelijk gaat ge-
beuren in de Voerstreek. Er bestaat
toch zoiets als een wettelijke beschik-
king Coveliers-Suykerbuyk - of
Suykerbuyk-Coveliers - om nie-
mand de voorrang te geven . Zal die
worden uitgevoerd ? Minister Walt-
niel heeft gezegd dat hij daar niets
kan aan doen, maar dat hij op de
hoogte is van het feit dat u als Minis-
ter van Binnenlandse Aangelegenhe-
den een advies hebt gevraagd aan de
Gouverneur van Limburg. De heer
Van Elewyck heeft ook gevraagd bin-
nen welke termijn de Gouverneur
zijn advies moet verstrekken. Daarop
kon de heer Waltniel evenmin ant-
woorden. Het spreekt vanzelf dat wij
van u verwachten, u die zelf de brief
hebt geschreven aan de Gouverneur,
dat u ons hier zou zeggen binnen wel-
ke termijn de Gouverneur een advies
moet geven. De bal ligt nu duidelijk
in uw kamp. U mag de bal niet in
Hasselt bij de Gouverneur laten lig-
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gen, want anders krijgen wij naast de
nationale mallemolen nog een
Vlaamse Executieve-mallemolen.
Het is uw taak om duidelijkheid te
brengen.

Ik wil ook nog enkele vragen stellen
betreffende de nijpende problemen
van de gemeentenfinanciën die op-
nieuw uit de hand dreigen te lopen.
Ik denk dat nog andere collega’s daar
erg over bezorgd zijn. De koninklijke
besluiten 110 en 145 stellen een slui-
tende begroting verplicht tegen 1988
en dat jaar nadert. U weet dat de
jongste jaren het deficit van de ge-
meentebegrotingen in snel tempo is
weggewerkt. Dat is onder andere het
gevolg van de verhoogde fiscale druk
die de gemeente werd opgelegd, van
de quasi totale stopzetting van de in-
vesteringen - jammer genoeg - en
last but not least van de saneringsle-
ning die zeker vruchten heeft afge-
worpen.

Die inspanning wordt teniet gedaan
door onder andere het snoeien in het
Gemeentefonds, wat voor dit jaar 4,5
miljard F. minder was. Wat zal dat
zijn in 1988 ? Daarop kunt u ook niet
antwoorden, tenzij u in het geheim
van andere goden werd ingewijd.

Bovendien is er ook nog de bijko-
mende financiële last van de Geko’s.
Er is ook nog de toenemende vertra-
ging bij het doorbetalen aan de ge-
meenten van door het Rijk geïnde
gemeentebelastingen. Destijds heb ik
voorgesteld dat deze door het Rijk
geïnde gemeentebelastingen aan de-
genen die er recht op hebben, name-
lijk aan de gemeenten, zouden wor-
den uitbetaald door hen ieder kwar-
taal een voorschot te storten en de
eindafrekening op het einde van het
jaar. Op die manier zouden de ge-
meenten zich toch een beetje met
hun eigen vet kunnen smeren, om
het zeer lapidair uit te drukken.

Mijns inziens is het nodig dat wij op
het financiële vlak ter zake een dege-
lijke uitleg zouden krijgen.

Mijnheer de Voorzitter, dames en
heren, het spreekt vanzelf dat ik hier
ook enkele woorden zal zeggen over
iets dat ondertussen is gebeurd en

waarop ik in zoverre het nodig is de
aandacht van de ,,communalisten”
wil vestigen.

Ons aller decreet van 28 juni 1985
houdende vaststelling voor het
Vlaamse Gewest van regelen betref-
fende de organisatie van de procedu-
re alsook de uitoefening van het ad-
ministratief toezicht op de gemeen-
ten is door het in werking treden van
de wet op de politie van 11 februari
1986 gedeeltelijk opgeheven.

Dat is zo maar voorbij gegaan. Het
is evenwel van belang en ik wou er
uw aandacht op vestigen.

Zo zijn enerzijds de artikelen 18, 19,
20 en 21 van voornoemd decreet van
28 juni 1985 vervallen en anderzijds
werd voor de nieuwe artikelen 156,
172 tot en met 201 van titel III van
de Gemeentewet de procedure voor
de uitoefening van het administratief
toezicht nog niet bij decreet vastge-
steld.

Dit schept voor de gemeenteoverhe-
den en voor het personeel van de ge-
meentepolitie zeer grote verwarring
en zelfs rechtsonzekerheid.

Ik veroorloof mij dit met enkele
voorbeelden te verduidelijken.

Ten eerste, de handelingen van de
gemeenteoverheid genomen op
grond van de wet op de gemeentepo-
litie en die vallen onder toepassing
van het algemeen administratief toe-
zicht moeten door de provinciegou-
verneur geschorst worden binnen de
veertig dagen nadat het besluit op het
provinciaal gouvernement is ingeko-
men en niet binnen de vijftig dagen
zoals bij het voornoemd decreet van
28 juni 1985 werd vastgesteld. Die
termijn werd dus gewijzigd.

Daarenboven is de Provinciegouver-
neur aan geen termijn meer gebon-
den om de gemeenteoverheid van
zijn beslissing in kennis te stellen.

Ten tweede, de besluiten van de Ge-
meenteraad genomen op grond van
artikel 172 van de Gemeentewet
waarbij de personeelsinformatie, het
administratief en geldelijk statuut
voor het politiepersoneel worden
vastgesteld zijn onderworpen aan het
algemeen toezicht. Dit heeft voor ge-

volg dat de administratieve diensten
van de Provinciegouverneur over
minder dan veertig dagen beschikken
om deze dossiers te onderzoeken
waardoor veel schorsingen van beslis-
singen mogen worden verwacht.

Ten derde, met het tuchtstatuut van
het personeel van de gemeentepolitie
is het nog slechter gesteld. Beroep
tegen de beslissing van de Gemeente-
raad en tegen de beslissing van de
burgemeester is voor de lagere en
middenkaders van het politieperso-
nee1 nog alleen mogelijk bij de Pro-
vinciegouverneur. Dit politieperso-
nee1 is zeer sterk benadeeld ten aan-
zien van het gemeentepersoneel dat
niet tot de politie behoort voor wie
tenminste nog een mogelijkheid van
hoger beroep bij de Executieve voor-
behouden werd.

Tot daar enkele voorbeelden.

De wet van 11 februari 1986 op de
gemeentepolitie werd als titel III in
de Gemeentewet ingevoegd en vormt
er een geheel mee. Het toezicht dat
op de gemeenteoverheden wordt uit-
geoefend inzake het beheer van hun
politiepersoneel en van hun veld-
wachters is een ,,gewoon toezicht”,
dat zijn rechtsgrond vindt in artikel
7 van de bijzondere wet van 8 augus-
tus 1980. Een wijziging van deze
rechtsregel vereist een bijzondere
meerderheid.

De heer Nothomb, Vice-Eerste Mi-
nister en Minister van Binnenlandse
Zaken, Openbaar Ambt en Decen-
tralisatie heeft op 6 februari 1986 in
de Senaat verklaard dat de Gewesten
bevoegd zijn voor het administratief
toezicht. Daarenboven blijkt uit de
Memorie van Toelichting, uit het ad-
vies van de Raad van State bij het
wetsontwerp en uit de tekst van de
wet op de gemeentepolitie, dat deze
Raad bevoegd is binnen het Vlaamse
Gewest. Het komt dan ook aan hem
toe de overheden aan te duiden die
met het toezicht worden belast en de
termijnen te bepalen binnen dewelke
dit toezicht dient uitgeoefend te wor-
den.

Graag vernam ik van de bevoegde
Gemeenschapsminister of hij mijn
zienswijze deelt en of hij reeds voor-
bereidingen getroffen heeft om een
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eenvormige procedure van admini-
stratief toezicht voor de wet op de
gemeentepolitie uit te werken. In het
belang van het politiepersoneel en in
het kader van de gemeentelijke auto-
nomie is een spoedige regeling nood-
zakelijk.

Ik verwacht dan ook een concreet
antwoord van de Minister.

Ik begrijp dat het voor hem niet ge-
makkelijk zal zijn zomaar onmiddel-
lijk een concreet antwoord te geven.
Ik ben ook bereid daarover een inter-
pellatie te houden, maar het zou toch
goed zijn indien de Minister op een
paar van mijn opmerkingen nu reeds
kon antwoorden. (Applaus bij de SP)

De Voorzitter : De heer Vermeiren
heeft het woord.

De heer F. Vermeiren (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, ik wil
in de eerste plaats namens de PVV-
fractie de verslaggever danken voor
zijn degelijk, volledig en uitgebreid
verslag. Hij heeft er enkele persoon-
lijke beschouwingen aan toegevoegd
zodat ik op deze zaken niet meer
moet terugkomen. De functie die hij
bekleedt, stelt hem in staat te spre-
ken in naam van zeer veel gemeente-
mandatarissen.

Een eerste thema dat ik in mijn tus-
senkomst wil belichten, betreft de
fondsen, met name het Gemeente-
fonds en het Provinciefonds. Wij zijn
bijzonder verheugd dat Minister Pe-
de de intentie vervat in de Beleids-
verklaring van de Vlaamse Executie-
ve wil realiseren. In deze Regerings-
verklaring is immers sprake van een
decretaal initiatief ter verdeling van
het krediet over de Vlaamse gemeen-
ten en een herziening van de verde-
ling van het Fonds der Provincies.

In de Commissie heeft de Gemeen-
schapsminister verklaard dat het zijn
betrachting  is om reeds bij de begro-
ting 1988 de kredieten voor het ge-
westaandeel in Gemeente- en Provin-
ciefonds naar de gewestbegroting
over te hevelen.

Ik wil dan ook van de gelegenheid
gebruik maken om de Minister te

vragen in welke zin hij de respectie-
velijke verdelingscriteria wenst te
wijzigen.

Graag pleit ik hier ook om na advies
van de Administratie en na overleg
- dat zal de heer Cardoen plezieren
- met de Vereniging van Belgische
Steden en Gemeenten, zo snel moge-
lijk in de Raad het debat te houden,
veeleer dan door een té grote impact
van de Executieve de Vlaamse Raad
te verlammen.

Onze fractie, mijnheer de Voorzitter,
is ervan overtuigd dat de Vlaamse
Raad het meest geschikte forum is
om deze veel omvattende problema-
tiek grondig te behandelen.

Mijnheer de Voorzitter, de Gemeen-
schapsminister heeft ook verklaard
werk te zullen maken van een ver-
eenvoudiging en een verfijning van
het administratief toezicht. U hebt,
mijnheer de Minister, in dat verband
initiatieven aangekondigd. Geloof
mij vrij, voor de gemeenten zal dit
een ware verademing betekenen. In-
derdaad, al te veel worden onze be-
stuurders en onze diensten overbelast
met onduidelijke, onleesbare en vrij
vaak verwarrende onderrichtingen.
Bovendien wens ik - ik heb dat ook
reeds in het verleden gedaan - hier
nogmaals de aandacht te vestigen op
het feit dat het vrij vaak veel voor-
komt dat gemeenten die, gelukkig
maar, nog de financiële mogelijkhe-
den hebben om binnen het kader van
hun bijzondere begroting infrastruc-
tuurwerken te laten uitvoeren, tel-
kens weer worden geconfronteerd
met het vrij lange tijdsbestek dat men
nodig heeft om de verschillende dien-
sten te doorlopen en om principiële
en vaste beloften waar te maken. Het
is bijna schering en inslag dat men
soms twee drie jaar of zelfs nog lan-
ger nodig heeft om een werk te rea-
liseren, ook wanneer de gemeenten,
ik herhaal het, over de nodige fond-
sen beschikken.

Wanneer u dus nieuwe initiatieven
aankondigt, mijnheer de Minister,
om deze vrij starre zaken te versoe-
pelen, dan kan dat ons alleen #maar
verheugen. Maar, dan had ik ook
graag van u vernomen of er initiatie-
ven binnen de Executieve worden ge-

nomen en of er samenspraak is met
uw collega’s Gemeenschapsminis-
ters. Ik denk hier meer in het bijzon-
der aan Gemeenschapsminister Lens-
sens. Bijvoorbeeld in het dossier van
de TRP is er het totale rioleringsplan
waarin zeer veel verwarring heerst,
waardoor er zeer veel tijd verstrijkt
vooraleer bepaalde werken kunnen
worden gerealiseerd.

Het zou dus goed zijn, mijnheer de
Minister, dat u de initiatieven zou
waar maken. De dossiers lopen vrij
dikwijls door elkaar. Denken wij
maar aan de wegbedekking die tot
uw bevoegdheid behoort, en de riole-
ring waarvoor uw collega dient tus-
senbeide te komen. Er zou een ont-
werp van decreet door de Executieve
moeten worden ingediend om de sa-
mensmelting tussen de verschillende
diensten in de hand te werken zodat
de coördinatie kan worden verbe-
terd. Ik meen dat dit alleen maar de
infrastructuurwerken en de snelheid
waarmede deze werken kunnen wor-
den uitgevoerd, kan verbeteren. De
bouwnijverheid die momenteel nog
altijd in crisis verkeert, zou daarmede
zeer fel geholpen zijn.

Wij achten ons als fractie gelukkig
dat sedert uw aantreden, mijnheer de
Gemeenschapsminister, enige veran-
dering is gekomen in het versoepelen
en het verbeteren van bepaalde za-
ken. Ik kan hier misschien een voor-
beeld geven. De loonlijsten van de
gemeentelijke personeelsleden dien-
den tot voor kort als bijlage bij het
begrotingsontwerp te worden ge-
voegd. Dat dit uiteraard niet de
meest adequate wijze was om de ge-
meenteraadsleden te informeren
over de uitgaven van de gemeenten
inzake personeel en personeelsbeleid
staat buiten kijf. Los van de weinig
zinvolle informatie die deze tabellen
bevatte, trof mij vooral de aantasting
van de privacy van de respectieve
ambtenaren van de gemeenten. Door
deze kleine aanwijzing, hopelijk ko-
men er zo nog zeer vele, bent u erin
geslaagd, mijnheer de Gemeen-
schapsminister, de raadsleden even
zinvol en volledig te informeren en
meteen de privacy van de personeels-
leden te vrijwaren.

Mijnheer de Voorzitter, ik wil de Ge-
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meenschapsminister verzoeken zo-
veel mogelijk te streven naar contac-
ten met de gedecentraliseerde over-
heden. Ook bij de problematiek van
de gesubsidieerde contractuelen is
gebleken dat een goede cummunica-
tie tussen de voogdijoverheid en de
lokale besturen van primordiaal be-
lang is. Mijnheer de Minister, ik wens
u ook enkele vragen te stellen die
vele gemeentemandatarissen bezig-
houden. De gemeenten waren ten
zeerste verwonderd te vernemen dat
de goedkeuring van de gemeentelijke
begroting wordt afhankelijk gemaakt
van de goedkeuring van de begroting
van het OCMW. Mijnheer de Minis-
ter, graag vernam ik uw standpunt
ter zake. Zeer recent hebben wij,
binnen de gemeente, instructies ge-
kregen dat het voor de provinciale
overheid niet meer mogelijk zal zijn
de begroting goed te keuren voor-
aleer de begroting van het OCMW is
ingediend en goedgekeurd. Hetzelf-
de geldt voor de rekeningen. Wij
denken dat daaromtrent verwarring
en moeilijkheden kunnen ontstaan,.
Kunt u ons daaromtrent meer uitleg
geven ?

Mijnheer de Minister, ik wens er nog-
maals uw aandacht op te vestigen dat
wij, binnen de gemeente, moeten
vaststellen dat andere instanties - ik
denk hier aan de provinciale overhe-
den - meer en meer beroep doen
op de diensten van de gemeenten.
Nog deze morgen heb ik instructies
gekregen waarij de Provincie aan de
gemeente vraagt het aantal bank- en
financiële instellingen op haar grond-
gebied gevestigd, te inventariseren
en mee te delen. Dat zijn uiteraard
werkzaamheden die het gevolg zijn
van provinciale taxaties, waarmee
men niet altijd zo gelukkig is en waar-
mee men bovendien andere instan-
ties gelast. Ik denk dat ter zake in-
structies van uwentwege zijn aange-
wezen dit om te vermijden dat andere
instanties op de gemeente beroep
doen.

Collega Denys heeft in de Kamer
reeds allusie gemaakt op werkzaam-
heden die worden opgelegd aan pri-
vate ondernemingen ten bate van de
Staat. Hetzelfde doet zich voor voor
de gemeenten.
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Mijnheer de Minister, een steeds te-
rugkerend discussiepunt zijn de ver-
schillende aanvragen die men in de
gemeenteraden moet behandelen in
verband met de mogelijkheid tot le-
nen bij andere instellingen dan het
Gemeentekrediet. Ik ben van oor-
deel dat daarin klaarheid moet wor-
den gebracht. De gemeentemandata-
rissen moeten weten wat kan en niet
kan. Het zou goed zijn mocht u ter
zake uw mening geven.

Vervolgens, mijnheer de Minister,
zou ik uw aandacht willen vestigen
op een probleem dat zeer acuut is en
waarvoor u niet zo direct bevoegd
bent, met name de overdracht van
de gemeentelijke wegenis. Uw inter-
ventie in dat verband zou zeer ge-
waardeerd worden.

Artikel 76.7 van de Gemeentewet
voorzag de mogelijkheid de gemeen-
telijke wegenis over te laten aan an-
dere instanties, bij voorbeeld de
Staat. Dit artikel is opgeheven door
artikel 2,2O van de wet van 3 decem-
ber 1984. Hierdoor bestaat geen en-
kele juridische basis meer om ge-
meentelijke wegenis over te laten.

Senator Cardoen heeft ter zake een
vraag gesteld. Die is verschenen in
het Bulletin van Vragen en Antwoor-
den. In uw antwoord staat dat er
geen enkele juridische grond meer
was om die gemeentelijke wegenis
over te laten. Dat stelt de gemeente
voor enorme problemen. Uiteraard
is hier de Minister van Financiën ver-
antwoordelijk vermits de Inspecteur
van Financiën die dossiers blokkeert,
maar het zou goed zijn dat door de
Gemeenschapsminister van Onder-
geschikte Besturen bij de andere in-
stanties wordt aangedrongen opdat
daar klaarheid zou komen en eventu-
eel initiatieven zouden kunnen wor-
den genomen. Mijnheer de Minister,
geachte collega’s, de Voorzitter heeft
ons gevraagd bondig te zijn.

Mijnheer de Minister, uw inzet ken-
nende ben ik er van overtuigd dat u
zult ijveren om de ondergeschikte be-
sturen, de gemeentemandatarissen,
behulpzaam te zijn.

Tijdens de Commissievergadering
hebben wij vastgesteld dat van zeer
veel dossiers werk zal worden ge-

Begrotingsontwerpen

maakt, bijgevolg zal onze fractie zeer
graag uw begroting goedkeuren.

De Voorzitter : De heer Vankeirs-
bilck heeft het woord.

De heer E. Vankeirsbilck (op de tri-
bune) : Mijnheer de Voorzitter, mijn-
heer de Minister, geachte collega’s,
vermits voor mijn fractie vier perso-
nen zullen spreken zal ik mijn uiteen-
zetting binnen het tijdsbestek van vijf
minuten houden, waardoor mijn be-
toog wel ietwat zal worden ingekort.

Ik onderstreep - wat ook reeds door
voorgaande sprekers werd gedaan -
dat de gemeentefinanciën de laatste
jaren gunstig zijn geëvolueerd ver-
mits er in 1986 slechts twee gemeen-
ten waren met een tekort in de begro-
ting en dan nog slechts voor 14,7 mil-
joen frank, terwijl de overige 306 ge-
meenten een geraamd overschot heb-
ben van 3,6 miljard frank. Deze bete-
re toestand is uiteraard het gevolg
van een aantal maatregelen die wer-
den genomen door de overheid ener-
zijds en door de gemeentebesturen
anderzijds. Sprekers voor mij hebben
erop gewezen dat men vanaf 1988
voorzichtig moet zijn met deze
rooskleurige toestand, omdat op-
nieuw een aantal maatregelen wor-
den genomen die ongunstige gevol-
gen zullen hebben voor de gemeente-
financiën. In dit verband citeer ik
eveneens de gevoelige vermindering
in het Gemeentefonds voor 1987 ;
het wegvallen vanaf 1988 van het
jaarlijks aandeel in de 21 miljard
frank ; de verhoogde tussenkomsten
van de gemeentebesturen voor de
Gesko’s ; de te verwachten minder-
opbrengst in de personenbelasting in-
gevolge het pensioensparen en de
aangekondigde verlaging van de per-
sonenbelasting en de grotere finan-
ciële inspanningen van de gemeente-
besturen voor het opnemen van poli-
tieke vluchtelingen. Inzake die ge-
meentefinanciën vraag ik of de voog-
dijminister ertoe kan bijdragen het
begrotingsevenwicht dat vanaf 1988
verplicht is, te helpen waarborgen ?

In dit verband kunnen zich twee ini-
tiatieven opdringen.

Ten eerste, met het oog op het op-
stellen van de gemeentebegroting
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1988 aan de lokale besturen de nodi-
ge onderrichtingen verstrekken, op-
dat de gemeenten in de toekomst een
voorzichtig personeels- en investe-
ringsbeleid zouden blijven voeren.

Men dringt uiteraard aan op meer
investeringen voor tewerkstelling.
Het zou echter onvoorzichtig zijn de-
ze investeringen fors te verhogen en
geen oog te hebben voor het werke-
lijk verplichte evenwicht.

Ten tweede, wilt u de leden van de
Executieve vragen niet langer de lo-
kale besturen aan te sporen tot het
houden van allerlei campagnes zoals
het Europees Jaar van het Leefmi-
lieu, wanneer men hiervoor geen bij-
zondere financiële middelen ter be-
schikking kan stellen voor de lokale
besturen.

Het is niet goed dat de Executieve
de gemeentebesturen aanspoort tot
meeruitgaven en er niet voor zorgt
dat zij voldoende middelen krijgen
voor zaken die worden georganiseerd
vanuit een hoger bestuursniveau.

Ook inzake het gemeentefonds wer-
den reeds een aantal punten aange-
sneden. Ik wens volgende beschou-
wingen te maken. De CVP gaat er
natuurlijk mee akkoord dat de crite-
ria voor het Gemeentefonds bij de-
creet worden vastgelegd. Dit werd
trouwens reeds meermaals in een Be-
leidsverklaring van de Executieve
aangekondigd. Ik hoop dat wij bin-
nenkort in de Commissie van Bin-
nenlandse Aangelegenheden van de
Vlaamse Raad een ontwerp van de-
creet kunnen bespreken om alzo deze
materie bij decreet te regelen, wat
ook voor de lokale besturen meer in-
spraak waarborgt via het Vlaamse
Parlement.

Het is uw betrachting  het Vlaams
aandeel van het Gemeentefonds over
te hevelen van de begroting van het
Ministerie van Binnenlandse Zaken
naar de begroting van de Vlaamse
Gemeenschap, ten einde een vlugge-
re uitbetaling van hun aandeel aan
de gemeenten te waarborgen.

De CVP kan zich volledig achter de-
ze beleidsoptie stellen, doch onder

de uitdrukkelijke voorwaarde dat de
Executieve de bedoeling niet heeft
om door het verfoeilijke systeem van
de voorafname een deel van het
Vlaamse Gemeentefonds te ampute-
ren om het voor andere doeleinden
te gebruiken. Het Vlaamse aandeel
in de nationale dotatie van het Ge-
meentefonds moet volledig en in zijn
totaliteit worden uitbetaald aan de
308 Vlaamse Gemeenten.

Een derde beschouwing betreft het
Gemeentefonds, meer bepaald het
Hulpfonds.

Mijnheer de Minister, ik verneem dat
u de bedoeling zou hebben de vooraf-
name van 3,28 procent, van toepas-
sing voor alle gemeenten met minder
dan 150.000 inwoners, voor 1985 en
1986 tot 9,37 procent te verhogen?

Indien mijn informatie ter zake juist
is, zou dit tot gevolg hebben dat het
Hulpfonds in 1985 zou worden ver-
hoogd met 1.192.000 frank en in 1986
met 1.196.000 frank. Is dit juist?

Vervolgens had ik graag een ant-
woord gekregen op volgende vragen.

Om welke redenen wordt deze ver-
hoging van het Hulpfonds inge-
voerd ?

Komt deze verhoging ten nadele van
de andere gemeenten welke geen
toegang hebben tot het Hulpfonds
omdat zij geen gewaarborgd inkom-
stencomplement hebben of geen sa-
neringslening ?

Is deze verhoging uitzonderlijk en
éénmalig of wordt dit percentage van
9,37  procent als voorafname defini-
tief voor de komende jaren?

Omtrent deze drie vragen in verband
met de verhoging met 2,2 miljard
frank van het Hulpfonds voor de ko-
mende twee jaar, zou ik graag een
duidelijk antwoord krijgen.

De Voorzitter : Mijnheer Vankeirs-
bilck, uw spreektijd is verstreken.

De heer E. Vankeirsbilck : Ik besluit,
mijnheer de Voorzitter.

Het derde luik betreft het Investe-
ringsfonds.

In dit verband
stellen.

wens ik drie vragen te

Ten eerste, is het mogelijk het be-
schikbaar krediet te verhogen, der-
wijze dat dit Fonds in werking kan
treden vanaf 1 januari 1988 ?

Ten tweede, kan de verruiming van
het Investeringsfonds tot de gemeen-
schapsmateries - waarvan ik voor-
stander ben - worden doorge-
voerd ? Dit zal zeer moeilijk liggen
wegens het feit dat dossiers inzake
gemeenschapsmateries betrekking
hebben op zeer specifieke materies
naar de lokale besturen toe en tevens
ieder jaar gespreid zijn over een be-
perkt aantal gemeenten. Welk is uw
standpunt ter zake?

Ten derde, indien u het Investerings-
fonds zou vervangen door een nieuw
subsidiëringssysteem, verzoek ik u
geen gebruik te maken van plenaire
vergaderingen ; deze plenaire verga-
deringen verschuiven de macht van
de lokale besturen naar de ambtena-
ren. Dit zal eveneens leiden tot een
vertraagde toepassing van het toe-
kennen van de subsidies aan de loka-
le besturen.

Tenslotte, mijnheer de Voorzitter,
mijnheer de Minister, collega’s, wens
ik nog één vraag inzake de gemeente-
politie te stellen.

In het Belgisch Staatsblad van 17 fe-
bruari van 1987 is er een KB versche-
nen, waarbij men aan provincie- en
gemeentebesturen financiële hulp
geeft voor uitrusting van het politie-
personeel en waarbij men als verdeel-
sleutel de verdeelsleutel van het Pro-
vinciefonds zou hanteren.

Mijnheer de Minister, ik meen dat
het onrechtvaardig zou zijn dat men
op die manier de verdeling zou door-
voeren, met name op basis van het
Provinciefonds ; dit zou nadelig zijn
voor de Vlaamse Gemeenten. Ik
vraag u dit probleem te onderzoeken
en het eventueel voor te leggen aan
het Overlegcomité van de nationale
Regering en de Vlaamse Executieve.

Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, collega’s, ik was verplicht
vrij bondig te zijn, wat ik enigszins
jammer vind.
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Ik pleit ervoor, mijnheer de Voorzit-
ter, dat het Bureau van de Vlaamse
Raad zou aandringen dat de bespre-
king van dit belangrijk deel van de
Vlaamse begroting inzake binnen-
landse aangelegenheden volgend jaar
minstens het dubbele van de tijd zou
toegemeten krijgen. (Applaus)

De Voorzitter : Mijnheer Vankeirs-
bilck, het was afgesproken dat iedere
fractie over 20 minuten spreektijd
zou beschikken ; u moet dan in de
schoot van uw fractie een andere re-
geling uitbouwen.

De heer E. Vankeirsbilck : Mijnheer
de Voorzitter, in alle sereniteit en
met oprechte eerbied voor uw gezag,
vind ik toch dat een materie, zoals
binnenlandse aangelegenheden met
vele aspecten, meer verdient dat
twee uur bespreking. Ik zou u dan
ook voor volgend jaar willen vragen
gehoor te verlenen aan mijn verzoek.

De Voorzitter : Is het nodig dat uw
fractie vijf sprekers inschrijft ?

De heer P. Tant : Mijnheer de Voor-
zitter, wij zijn lid te persoonlijken ti-
tel van de Vlaamse Raad.

De Voorzitter : Dat weet ik wel.

De heer P. Tant : Ik vind dat u ons
de kans moet geven om onze bood-
schap over te brengen. Geef toe,
mijnheer de Voorzitter, dat vijf minu-
ten erg kort is.

De Voorzitter : De heer Desseyn
heeft het woord.

De heer J. Desseyn (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, tijdens
de persconferentie, gehouden op 12
januari 1987, heeft de Gemeen-
schapsminister van Financiën en Be-
groting over het begrotingsonderdeel
,,Binnenlandse Aangelegenheden”
gezegd dat de nadruk wordt gelegd
op de subsidiëring van uit te voeren
werken door de ondergeschikte be-
sturen. Wij mogen niet uit het oog
verliezen dat het gemeentelijk inves-
teringsbeleid tussen 1980 en 1985 een
sterke terugval heeft gekend. De
schuchtere heropleving sedert 1986
zou zich kunnen handhaven in 1987
maar redenen
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tot overmoedig gejuich zijn er zeker
niet.

Mijnheer de Minister, in dit opzicht
hebt u het beleid toegelicht vanuit
drie gezichtshoeken : ten eerste, de
beschikbare middelen, ten tweede,
de vereenvoudiging van de procedu-
res en ten derde het al dan niet in
werking stellen van het Investerings-
fonds.

De ontoereikendheid van de middel-
en zal opnieuw zwaar doorwegen en
een werkelijke relance van de open-
bare gemeentewerken blijven in de
weg staan.

Het is verdienstelijk dat op artikel 55
in 1986 een verhoging met 1 miljard
frank mocht worden genoteerd. On-
getwijfeld is het eveneens een plus-
punt dat de investeringskredieten
voor het huidig begrotingsjaar op-
nieuw met 10 procent worden opge-
trokken.

Mijnheer de Minister, u hebt ons in
uw toelichting echter een duidelijke
en objectieve cijferanalyse bezorgd,
waaruit ik samenvat dat voor 1986
nog 2,5 miljard F. noodzakelijk is om
aanbestedingsdossiers waarvoor
reeds principiële beloften bestonden,
te subsidiëren. De omzetting in vaste
beloften moet nog volgen. Bij uw
Administratie berusten nog voor 6
miljard frank ontwerpen die op een
principiële belofte wachten. Het is
meteen zonneklaar dat het honore-
ren van vroegere verbintenissen al
heel wat problemen stelt en dat de
budgettaire ruimte om nieuwe initia-
tieven te steunen bijzonder klein is
geworden.

U bent als gemeentelijk mandataris
vergroeid en vertrouwd met de wer-
king van lokale besturen. U zult met
mij beamen dat een dergelijk uit-
gangspunt heel wat sombere vooruit-
zichten biedt.

Als eerste remedie opteert u voor
een wijziging van de subsidiërings-
procedure, vooral gericht op meer
rechtszekerheid, inkorting van de
termijnen en beperking van het aan-
tal opeenvolgende stadia in de afhan-
deling. Iedere concrete stap in die
richting zal beslist door de lokale be-
sturen worden toegejuicht.

Ik vrees echter dat wij voor die ver-
eenvoudigingsprocedure een zware
tol zullen moeten betalen, namelijk
het opdoeken van het Investerings-
fonds.

Het is bijzonder relevant in dit op-
zicht de interventies te herlezen van
de openbare vergadering van 30 ja-
nuari 1986 toen werd gedebatteerd
over het verdagen van de inwerking-
treding van het Fonds.

Met andere sprekers wees ik op de
hoge graad van onwaarschijnlijkheid
om in 1987 over de middelen en mo-
gelijkheden te beschikken die in 1986
ontbraken en als argumenten werden
gehanteerd om uitstel te bepleiten.

Reeds bij de goedkeuring van het de-
creet waren wij ons terdege bewust
van de geringe omvang van de gelde-
lijke middelen, wisten wij dat er nood
bestond aan uitbreiding tot andere
materies en beseften wij dat een
overgangsregeling moest worden uit-
gedokterd om de hangende dossiers
te regulariseren.

Nu zullen de versoepeling en de ver-
eenvoudiging van de klassieke subsi-
diëringsprocedure waarschijnlijk als
eerste beweegreden worden aange-
haald om het Investeringsfonds ver-
der uit te hollen en de toepassing er-
van te verhinderen. Er wordt boven-
dien tegen het Fonds ingebracht dat
de wegingscoëfficiënten opnieuw aan
een kritisch onderzoek moeten wor-
den onderworpen, dat het enthou-
siasme in de bouwsector lelijk is ge-
luwd omdat omvangrijke werken niet
meer zouden gerealiseerd worden en
dat de nog kwetsbare begrotingssi-
tuatie van heel wat lokale besturen
de oppotting van de trekkingsrechten
in de hand zal werken.

Het lijken mij geen afdoende rede-
nen te zijn om de start van het Inves-
teringsfonds opnieuw op de lange
baan te schuiven.

Er bestaan formele en juridische be-
zwaren om in één Fonds de Gewest-
en Gemeenschapsmateries onder te
brengen. Niets belet ons echter om
later, na het aan de praktijk te heb-
ben getoetst, het decreet inhoudelijk
bij te schaven. Eenzelfde redenering
gaat op voor de eventuele aanpassing
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van de objectieve criteria die de ver-
deling regelen. Persoonlijk ben ik er-
van overtuigd dat van oppotting van
trekkingsrechten geen sprake zal
zijn. Nu wordt de normale uitvoering
van de buitengewone begrotingen bij
de gemeentebesturen ontwricht door
de onzekerheid omtrent het al dan
niet bekomen van subsidies.

De trekkingsrechten, hoe bescheiden
ook, zullen de gemeenten zeker aan-
zetten tot nieuwe initiatieven.

Het is evident dat het operationeel
maken van het Fonds eveneens een
bewuste politieke keuze is. Meer
armslag geven aan gemeentelijke
openbare werken, betekent arbeids-
intensieve projecten stimuleren.
Toen ongeveer vier miljard frank be-
schikbaar kwam bij de herverdeling
van de huisvestingslasten kon geko-
zen worden om het Investeringsfonds
een bijkomende injectie te geven. De
Executieve heeft andere prioriteiten
aangenomen. Het is duidelijk dat de
echte politieke wil ontbreekt om uit-
voering te geven aan een decreet dat
met quasi-unanimiteit door de
Vlaamse Raad werd goedgekeurd.
Een mogelijke aanvang op 1 januari
1988 wordt nu aan zoveel ingrijpende
hervormingen en aanpassingen ver-
bonden, dat deze datum nu reeds een
utopie is geworden : realistische trek-
kingsrechten door opdrijving van
middelen en nog eens extra-geld om
de overgangsfase te overbruggen ;
overheveling van andere materies
naar het Investeringsfonds ; toevoe-
ging en herziening van criteria ; in-
voering van een controlefunctie door
de bevoegde Gemeenschapsminister
over de nuttige aanwending door de
lokale besturen en dergelijke, bete-
kenen een zodanige omwenteling dat
de verschoven datum nu al niet meer
haalbaar is in de praktijk.

De Volksunie blijft erbij dat de toe-
passing van het Investeringsfonds een
eerste belangrijke stap betekent naar
depolitisering en rechtvaardige sprei-
ding van de overheidshulp op objec-
tieve grondslagen. Wij blijven dus
met nadruk het van start gaan op 1
januari 1988 verdedigen. Niets belet
dat naderhand verantwoorde correc-

ties en verbeteringen worden aange-
bracht. In de Commissie werd even-
eens aandacht gewijd aan het Provin-
cie- en Gemeentefonds. Mijnheer de
Minister, u hebt verwezen naar het
enge draagvlak dat van alle experi-
menten een waagstuk maakt. Een
jaarlijkse aangroei van het Gemeen-
tefonds behoort immers tot het verle-
den. Nu zitten wij in de afbraakfase,
waaraan risico’s zijn verbonden om
criteria ten gronde te wijzigen. Ook
de hybridische structuur van de Pro-
vincie Brabant vormt een beletsel om
aan het Provinciefonds te sleutelen.

De afromingen door de centrale Re-
gering verhinderen dus fundamentele
hervormingen van de verdelingscrite-
ria en modaliteiten in het Vlaamse
Gewest.

Terloops wil ik erop wijzen dat de
gekende en flagrante benadeling van
de Vlaamse gemeenten door het hui-
dig dotatiestelsel en de onhoudbare
drieledigheid van de Provincie Bra-
bant, materies zijn die in Kamer en
Senaat moeten worden aangepakt.
Het getuigt dus van inconsequentie
vanwege de Vlaamse Executieve om
alles bij het oude te laten, wanneer
bij dezelfde beleidsmensen en de re-
geringspartijen overduidelijk de on-
wil blijkt om orde op zaken te stellen.
Onze wetgevende VU-initiatieven
om het Gemeentefonds op grond van
een rechtvaardig ristorno-stelsel om
te vormen en om de provincie Bra-
bant op te splitsen, belanden immers
in de vergeetputten.

Mochten alle Vlaamse partijen de ge-
dragslijn die hier wordt gevolgd ook
verdedigen in het nationale Parle-
ment, dan zouden wij wel voldoende
ruimte creëren om de hoogst noodza-
kelijke en verantwoorde aanpassin-
gen in te voeren en de verdelingscri-
teria van beide Fondsen te herwer-
ken op basis van wetenschappelijke
studies.

Het is niet mijn gewoonte in de open-
bare vergadering met veel cijfers te
goochelen en het detailwerk van de
Commissie over te doen.

Ik beperk mij tot het aanhalen van
volgende percentages, omdat ze zo
sprekend zijn : in 1986 werd uit de
centrale pot van het Gemeentefonds

De heer M. Galle,  SP-woordvoerder
inzake Binnenlandse Aangelegenhe-
den

52,81 procent aan Vlaanderen toebe-
deeld: 39,5 procent ging naar Wallo-
nië en 7,69 procent naar Brussel.
Men moet die verhoudingen maar
eens vergelijken met, bij voorbeeld,
de bevolkingscijfers, om uit te maken
wie de dupe is. Ook gaat onvermin-
derd de afwentelinspolitiek verder,
waardoor men de gemeenten naar
een steeds zwaardere eigen fiscaliteit
toedrijft.
Verplichting tot begrotingsevenwicht
enerzijds en onttrekking van over-
heidshulp anderzijds, verlammen de
werking en beletten een volwaardig
lokaal beleid. Ter illustratie even de
cijfers van mijn eigen gemeente, wat
het Gemeentefonds betreft : in 1977
was ons aandeel 35,6  miljoen F. op
een totaal van gewone ontvangsten
van 191 miljoen F., of nipt 20 pro-
cent. Voor 1987 wordt dat 49,3 mil-
joen F. op een totaal pakket gewone
ontvangsten van 487 miljoen F., dus
nog 10 procent. Dit spreekt boekde-
len, het is een halvering in tien jaar
tijd.
Bij het wijzigen van de omslag binnen
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de Gewesten mag de wetenschappe-
lijke aanpak niet uit het oog worden
verloren. Ieder bepleit immers de
herziening in verhouding tot de eigen
bekende toestanden. Het is alvast no-
dig dat bijkomende criteria een bete-
re herverdeling tussen rijke en arme
gemeenten in het leven roepen en in
grotere mate rekening houden met
sociale aspecten.

Men zal zich dus moeten hoeden
voor arbitraire aanpassingen zonder
wetenschappelijke onderbouw. Een
objectief systeem moet afgestemd
zijn op een reële behoeftenstudie en
onderscheid maken tussen de grote
uitgavencategorieën. Centrumfunc-
ties moeten aandachtig worden nage-
gaan en zoveel meer.

Ten slotte dringen wij aan op de
overbrenging van de gelden van het
Gemeentefonds naar de begroting
van de Vlaamse Gemeenschap. Dit
zou een anomalie rechtzetten, maar
hopelijk meteen betekenen dat de
uitbetalingen van voorschotten en
saldi correct en tijdig zouden verlo-
pen.

Met betrekking tot het administratief
toezicht is er dringend behoefte aan
klare gecordineerde  teksten en voor-
schriften. Het decreet van 29 juni
1985 is zeker een stap in de goede
richting.

Mijnheer de Minister, ik wens te be-
nadrukken dat ik bij de bespreking
van de politiewet in de Kamer van
Volksvertegenwoordigers heb gewe-
zen op de anomalieën, ontstaan bij
het onderbrengen van de politiewet
als deel van onze Gemeentewet. Ik
zal daaromtrent niet in herhaling val-
len, de heer Galle heeft deze zaak
reeds omstandig toegelicht.

Het stemt echter wrevelig dat de cen-
trale Regering handelt alsof er geen
Bijzondere Wet van augustus 1980
bestaat.

Dat de Gemeenschapsminister nu
een decreet moet ontwerpen ter aan-
vulling van de nieuwe wet op de in-
tercommunales is tekenend in dit op-
zicht.

De pogingen tot uiholling van de be-

voegdheid die ons inzake het admini-
stratief toezicht is toebedeeld is dui-
delijk. Het artikel 6, 1, VIII, 1” van
de bijzondere wet van 8 augustus
1980 vertrouwt aan de Gewesten de
controle toe op de verenigingen van
gemeenten tot nut van het algemeen
en dit zonder enige beperking.

Welnu, het administratief toezicht is
bij uitstek een controleprocédé. Op
6 juni 1986 heeft de Raad van State
deze stellingname verwoord : ,,Voor
de handelingen van de gemeen-
teoverheid moet worden voortgegaan
op artikel 7 van de Bijzondere Wet
van 8 augustus 1980 dat de normatie-
ve bevoegdheid voor en de uitoefe-
ning van het toezicht verdeelt over
de Gewesten en de nationale over-
heid. Voor de handelingen van een
intercommunale vereniging moet
daarentegen worden verwezen naar
artikel 6 van de Bijzondere Wet, dat,
zoals het Arbitragehof ook al had ge-
steld, inzake de controle op de ver-
enigingen van gemeenten aan de Ge-
westen een normatieve bevoegdheid
toekent, welke die van de Staat uit-
sluit. ”

Ten onrechte had de Minister van
Binnenlandse Zaken zich gewestelij-
ke bevoegdheden toegeëigend door
algemene regelen inzake voogdij in
te voeren die op het gehele grondge-
bied betrekking hadden.

Een nieuwe poging dus om de prero-
gatieven van de regionale decreetge-
vers zo minimalistisch mogelijk te in-
terpreteren. Hoewel de Raad van
State zich had uitgesproken vóór de
behandeling in openbare vergadering
van de Kamer, weigerde de Minister
van Binnenlandse Zaken de terug-
zending naar de bevoegde Commis-
sie. Het wetsontwerp dat is aangeno-
men in Kamer en Senaat, bevat dus
een reeks voorschriften over het ad-
ministratief toezicht die nog enkel
van kracht zijn voor intercommunale
verenigingen waarvan het ambtsge-
bied zich over meer dan één Gewest
uitstrekt of waarvan het ambtsgebied
binnen de grenzen van het Brusselse
Gewest valt te situeren. In overleg
met de Executieve moest dan de be-
voegdheidsverdeling worden opge-
lost door decreten in samenhang met
de wet te publiceren.

Het is klaar dat daardoor bijna met
opzet de rechtsonzekerheid wordt in
de hand gewerkt. Bovendien duikt
een totaal nieuwe werkmethode op :
een fase in het tot stand komen van
een wet, namelijk de bekendmaking,
werd uitgesteld en wordt nu afhanke-
lijk gemaakt van het goedkeuren van
een decreet !

Organieke wetten die ontstaan na au-
gustus 1980 kunnen niet worden ver-
geleken met de omgekeerde situatie.
De gevolgde handelwijze getuigt van
een onverantwoorde ondergeschikt-
heid. De opgedrongen procedure is
verwerpelijk en stoelt op een omge-
keerde logica.

Om te besluiten nog een kort woord
over de gesubsidieërde contractue-
len. De vlotte toepassing van het stel-
sel werd in het gedrang gebracht door
laattijdige en onderling strijdige richt-
lijnen. De lokale besturen waren
eens te meer het slachtoffer van de
versnippering : de nationale Departe-
menten van Tewerkstelling en Ar-
beid en van Binnenlandse Zaken, de
Gemeenschapsministers en de Pro-
vinciegouverneurs botsten tegen el-
kaar op in verscheidenheid van inter-
pretaties en voorschriften. Het wordt
de hoogste tijd dat de gemeentebe-
sturen gespaard blijven van de Baby-
lonische verwarring als gevolg van
een gebrekkige en slecht functione-
rende staatshervorming.

Halfslachtigheid in de fundamentele
wetgeving van een Staat leidt tot
wanorde. De maximale zelfstandig-
heid van onze Vlaamse Gemeen-
schap is de enige waarborg om onze
plaatselijke besturen in te schakelen
in een eigen staatsbestel met aan-
spraak op de financiële middelen
waarop zij recht hebben en onder een
hoger gezag dat niet meer is gebon-
den of onderworpen aan de centralis-
tische machtsconcentratie. (Applaus
bij de VU)

De> Voorzitter : De heer Tant heeft
het woord.

De heer P. Tant (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijn betoog
in deze bespreking betreft slechts één
aspect van de bevoegdheid van de
Gemeenschapsminister van Binnen-
landse Aangelegenheden, namelijk
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de subsidiëring van de lokale bestu-
ren.

Meer in het bijzonder wil ik van deze
bespreking gebruik maken om nog-
maals een welgemeend pleidooi te
houden voor het Investeringsfonds,
dat normaal op 1 januari 1988 in wer-
king moet treden.

In elk geval lijkt het mij nodig dat er
binnen de kortst mogelijke tijd duide-
lijkheid wordt gebracht over het al
dan niet in werking treden van dat
Fonds. De in 1988 uit te voeren
werken dienen vanaf nu immers ge-
programmeerd en voorbereid te wor-
den, waarbij het essentieel is te weten
op welk systeem van subsidiëring
men kan rekenen.

Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, collega’s, het weze mij toe-
gestaan eerst nog even kort te wijzen
op de nadelen van het huidige subsi-
diëringssysteem en op de mogelijkhe-
den hieraan via het Investeringsfonds
een oplossing te bieden.

Reeds in 1970 maakte de Commissie
,,Toelagen aan gemeentebesturen”
van het Verbond van Steden en Ge-
meenten een verslag op dat drie fun-
damentele kritieken bevatte op de fi-
nancieringsmethode voor gemeente-
lijke investeringen namelijk ten eer-
ste, het is onmogelijk voor de lokale
besturen te weten welke werken sub-
sidieerbaar zijn en niet ; ten tweede,
objectieve regels ontbreken voor het
toekennen van de subsidies ; ten der-
de, de toekenninsprocedure is inge-
wikkeld en verloopt zeer traag.

Weliswaar werd tot op relatieve
hoogte aan het eerste bezwaar tege-
moet gekomen door het koninklijk
besluit van 23 juli 1981. Daarmee
weet men wat subsidieerbaar is. Men
moet echter nog steeds afwachten of
men voor een concreet dossier een
subsidie krijgt.

In verband met het ontbreken van
objectieve regels voor het toekennen
van subsidies moeten wij opmerken
dat het toekennen van subsidies in
feite vaak niet gespeend is van enige
partijpolitieke overwegingen. Ik voeg
er onmiddellijk aan toe, dat dit een

20

oud zeer is. Zo schreef bijvoorbeeld
de vorige Vlaamse Executieve in een
nota van 13 september 1984 dat dit
probleem ,,bijzonder scherp wordt
aangevoeld wanneer de aanvragen de
financiële draagkracht van de subsi-
diërende overheid overtreffen”. Nu
wordt dit argument in omgekeerde
zin aangehaald. Het ontbreken van
voldoende middelen om een gunstig
gevolg voor te behouden aan voor
subsidie voorgelegde dossiers is ook
thans nog aan de orde. Dit kan onder
meer worden afgeleid uit de sprei-
ding van de in 1986 door de huidige
Gemeenschapsminister verleende
vaste beloften. Bekijken wij bijvoor-
beeld de Provincie Oost-Vlaanderen,
dan stellen wij vast dat slechts iets
meer dan de helft, namelijk 38 van
de 65 gemeenten enige vaste toelage
ontvingen.. .

Minister J. Pede : Hebben de andere
gemeenten die wel aangevraagd ?

De heer P. Tant : Ik heb het niet
alleen over de aanvragen van 1986,
want het zou toch uw eerste zorg ge-
weest zijn mijnheer de Minister, om
ook de voor 1986 aangevraagde sub-
sidies zo snel mogelijk te honoreren.
Als ik die lijst bekijk van hangende
aanvragen en de vergelijking maak
dan stel ik toch vast dat het aantal
gemeenten dat geen enkele aanvraag
heeft ingediend zeer klein te noemen
is. Ik stel ook vast dat de Provincie
Oost-Vlaanderen nochtans bijzonder
gul werd bediend aangezien zij zowat
één derde van de in 1986 toegekende
vaste toelagen binnenhaalde. Mijn-
heer de Minister, ik meen dat niet
kan worden ontkend dat de 27 ge-
meenten die geen vaste toelage ont-
vingen, hoe dan ook, in grotere of in
kleinere mate, aanvragen hangende
hadden.

Tenslotte wou ik, wat de hier net ge-
citeerde kredieten aangaat, nog even
stilstaan bij het toch wel ingewikkeld
karakter van de toekenningsprocedu-
re en de traagheid waarmede zij ver-
loopt.

In 1970 heeft de hierboven geciteerde
Commissie binnen de Vereniging van
Belgische Steden en Gemeenten la-
ten opmerken dat de normale duur-
tijd van een aanvraagprocedure voor

betoelaging niet minder dan 2,5 jaar
beloopt, tijdsverloop waarvan het re-
sultaat dan nog onzeker blijft.

Mijnheer de Minister, dit heeft ont-
stellende budgettaire gevolgen op het
gemeentelijk vlak. Inderdaad, een in-
vesteringsdossier dat volgens det re-
gels wordt opgemaakt, wordt onmid-
dellijk in de betrokken gemeentebe-
groting ingeschreven. Wanneer de
normale regels van de orthodoxie
worden gerespecteerd, wordt in de
gewone begroting meteen ook het
nodige voorzien voor de aflossing van
de lening en voor de intresten die
moeten worden betaald. Wanneer
het werk niet in het betrokken jaar
wordt uitgevoerd, wordt een correc-
tie doorgevoerd door het samenspel
tussen begroting en rekening. Wan-
neer echter een dergelijke correctie
gedurende een aantal opeenvolgende
jaren moet worden doorgevoerd,
wordt de begroting op de duur voor
een doorsnee raadslid totaal ondoor-
zichtig en onbegrijpelijk en is van een
reële inspraak in het gemeentebeleid
eigenlijk geen sprake meer.

De Voorzitter : Mijnheer Tant, mag
ik vragen te besluiten?

De heer P. Tant : Ik zal afronden,
mijnheer de Voorzitter. Geef toe dat
wanneer men de capita selecta moet
naar voren brengen in een uiteenzet-
ting die in tijd is beperkt en waarin
bovendien het onderwerp zeer sterk
is beperkt, het moeilijk is een uiteen-
zetting op het spreekgestoelte tot een
paar minuten te herleiden.

De Voorzitter: Dat is een kunst !

De heer P. Tant : Dat kan in sommi-
ge opzichten een kunst zijn. Ik aanzie
het mandaat van parlementslid ook
nog altijd als een plicht om op be-
paalde momenten te zeggen wat ik
meen mijn verantwoordelijkheid te
zijn.

De Voorzitter : U weet dat de langste
toespraken niet noodzakelijk de bes-
te zijn.

De heer P. Tant : Dat is mogelijk,
mijnheer de Voorzitter. Maar ik heb
nog nooit horen zeggen dat een toe-
spraak van vijf minuten het risico zou
inhouden historische records te bre-
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ken wat de lengte betreft.

De Voorzitter : Er zijn revoluties uit-
gebroken na een toespraak van vijf
minuten ! .

De heer P. Tant : Mijnheer de Voor-
zitter, dit ligt niet in mijn bedoeling.
Ik wil u geruststellen en zal van de
bijkomende tijd helemaal geen mis-
bruik maken om de revolutionaire
toer op te gaan. Ik respecteer de rol
die u heeft te spelen en die er onder
meer in bestaat sommigen bijtijds te
doen zwijgen, maar mijn rol is wel te
gelegener tijd te proberen iets te zeg-
gen, zij het misschien met iets te veel
woorden volgens de timing.

Mijnheer de Voorzitter, alleen nog
het volgende. Als klassiek argument
om het Investeringsfonds niet opera-
tioneel te maken, heeft men vaak het
feit aangehaald dat de globale mid-
delen waarover men beschikt te be-
perkt zijn. Welnu, als ik naga welke
gemeenten in 1986 niets hebben ge-
kregen en welke gemeenten ook in
het jaar 1985 het zonder subsidies
moesten stellen, dan is de keuze ei-
genlijk niet zo moeilijk te maken. Ik
denk dat de overgrote meerderheid
van de gemeenten er de voorkeur aan
geeft een kleiner subsidiebedrag te
ontvangen eerder dan helemaal geen
subsidie.

De heer M. Galle : Dat is juist.

De heer P. Tant : De redenering die
wij destijds in deze Raad hebben aan-
genomen, met name dat het te verde-
len bedrag te klein is om het systeem
in werking te stellen, kan geen vala-
bel argument zijn, zeker niet voor de
gemeenten die niets krijgen. Immers,
voor hen is de keuze vrij snel ge-
maakt. *

Ten slotte, ik rond af, geef ik u enke-
le argumenten uit de politieke prak-
tijk. Ten eerste, de aanloopperiode
naar de gemeenteraadsverkiezingen
is in feite vaak een periode waar men
een toegenomen neiging heeft om te
investeren en zekere werken versneld
uit te voeren. Ten tweede, is het ook
zo dat de gemeenten de jongste jaren
blijkbaar over iets meer adem, iets
meer middelen beschikken om te in-
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vesteren. De combinatie van de bei-
de elementen maakt wellicht dat het
moment nog nooit zo gunstig is ge-
weest om inderdaad het Investerings-
fonds operationeel te maken.

De heer W. Luyten : Volgens objec-
tieve criteria.

De heer P. Tant : Daarover zal ik
het nu niet hebben, we kunnen dat
straks, na de vergadering in de kof-
fiekamer bespreken.

De Voorzitter : Onderbreek hem nu
toch niet.

De heer P. Tant : Ik zal het alibi niet
aangrijpen.

Wij hebben een paar jaar geleden in
deze Vlaamse Raad, na grondige de-
batten en over de partijgrenzen heen
een decreet aangenomen waarvan wij
overtuigd waren dat het het planma-
tig optreden van de gemeenten zou
mogelijk maken omdat zij zelf niet
alleen de projecten kunnen kiezen
maar ook instaan voor de prioriteiten
in de uitvoering daarvan. Wij hebben
gemeend daarin een goed betoela-
gingssysteem te vinden voor onze lo-
kale besturen. Wij hebben dit decreet
in de Vlaamse Raad bijna eenparig
goedgekeurd. Het kan, mijnheer de
Minister, dat het nuttig zou zijn op
bepaalde punten aan bijsturing te
doen. Vermits het decreet gestemd is
is het ook constitutioneel de plicht
van de Executieve voor de uitvoering
ervan te zorgen.

De heer M. Galle : Zeer juist.

De heer P. Tant :. Ik dring dus aan
dat, en dit is ook ingegeven door een
soort van zelfrespect als lid van de
Vlaamse Raad, daarvan werk zou
worden gemaakt.

Mijnheer de Voorzitter, ik dank u
omdat u naast uw gestrengheid uw
goed hart hebt laten spreken. (Alge-
meen applaus)

De Voorzitter : In zeer ruime mate.

De heer Vangronsveld heeft het
woord.

De heer A. Vangronsveld (op de tri-
bune) : Mijnheer de Voorzitter, mijn-
heer de Minister, geachte collega’s,
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als ik bij de bespreking van deze be-
groting hier het woord wil voeren,
dan is dit, mijnheer de Minister, om
nog eens uw aandacht te vestigen op
drie problemen waarmede een aantal
van onze Vlaamse gemeenten op dit
ogenblik geconfronteerd worden, en
waarvan ik hoop dat u als voogdijmi-
nister deze problemen, voor zover u
dit mogelijk is, tot de uwe zult ma-
ken.

Het eerste probleem, mijnheer de
Minister, is er één waarmede alle
Vlaamse gemeenten serdert kort
werden geconfronteerd, namelijk de
spreiding van de politieke vluchtelin-
gen.

Ik weet wel dat dit niet uw materie
is maar in uw functie als voogdijmi-
nister, wens ik u toch een aantal pro-
blemen voor te leggen. Zo dreigt on-
der meer het weliswaar goed bedoel-
de verspreidingsplan in duigen te val-
len als niet iedere Vlaamse maar ook
Waalse gemeente haar duit in het
zakje doet waardoor de goed bedoel-
de solidariteit tussen de gemeenten
vlug gaat afbrokkelen en het sprei-
dingsplan helemaal gaat teniet doen.

Mag ik u, mijnheer de Minister, in
dit verband vragen hoeveel procent
van de Vlaamse en van de Waalse
gemeenten en OCMW’s de diensten-
verlening waartoe ze wettelijk en vol-
gens het spreidingsplan van de Minis-
terraad gehouden zijn, naast zich leg-
gen ?

Is het verder niet mogelijk, wil men
het spreidingsplan alsnog realiseren,
een sanctie te voorzien in de zin van
een inhouding van een gedeelte van
het sociaal fonds voor deze OCMW’s
die zich niet houden aan hun wettelij-
ke verplichting ?

Het tweede probleem is eentje dat ik
reeds in de Commissie naar voren
bracht en waarbij vooral de Vlaamse
grensgemeenten vele tientallen mil-
joenen, waarop zij eigenlijk recht
hebben, moeten ontberen omwille
van het Verdrag tussen België en Ne-
derland van 19 oktober 1970 in ver-
band met het vermijden van de dub-
bele belasting.

Wel is frappant dat alle grensarbei-
ders-loontrekkenden met Nederland-
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se nationaliteit, die na 1 januari 1970
hun woonplaats naar België hebben
overgebracht, ook hun personenbe-
lasting, evenals de aanvullende ge-
meentelijke opcentiemen op deze be-
lasting in Nederland mogen blijven
betalen, terwijl dit omgekeerd voor
Belgen in Nederland niet het geval is.

Wij Belgen hebben ons in dat Ver-
drag van 1970 door de Nederlanders
aardig laten rollen met de opmerking
dat de Nederlanders omwille van de
fiscale en andere voordelen, onder
andere op het gebied van de ruimte-
lijke ordening, massaal onze streken
zouden komen bevolken, terwijl ze
met hun professionele en sociale be-
langen in Nederland bleven.

Mag ik u doen opmerken dat onze
Nederlandse inwoners graag hun be-
lasting in België en niet in Neder-
land, zouden willen betalen, omdat
ze hier ook maximaal gebruik maken
van infrastructuur en diensten en zich
nu dus voor wat dat betreft hier dan
ook niet helemaal op hun gemak voe-
len.

Dit Verdrag moet herzien worden,
mijnheer de Minister, en ik vraag van
u als voogdijminister over onze
Vlaamse gemeenten dat u de Minis-
ters van Financiën en Binnenlandse
Zaken, die ik persoonlijk nog over
deze zaak wil interpelleren, van deze
anomalie op de hoogte zou willen
brengen.

Een derde en laatste probleem dat ik
hier ook zeer in ht kort wil belichten
is meer een Limburgs probleem en
heeft met uw beleid inzake gesubsi-
dieerde werken te maken.

Ik erken de moeilijkheden van het
groot aantal principiële beloften van
toelagen die er vóór uw komst op het
Kabinet aanwezig waren, en de veel
te weinig middelen die u ter beschik-
king heeft om de vraag te beantwoor-
den. Dit is trouwens een probleem
van iedere Minister van iedere Rege-
ring en van ieder bestuur, en dit nog
meer in tijden van recessie en bespa-
ring zoals we dat op dit ogenblik be-
leven.

De vraag is altijd groot, maar middel-

en om hieraan te beantwoorden zijn
er te weinig. In zulke gevallen bestaat
de kunst van een goed beleid erin die
schaarse middelen ofwel op een ob-
jectieve wijze goed te besteden ofwel
bij de toewijzing ervan rekening te
houden met gerechtvaardigde para-
meters of argumenten.

In een samenvattende tabel voor de
verdeling van de toelagen voor 1986
inzake wegenwerken, valt het echter
op dat één Provincie - ik neem aan
dat deze voor u, mijnheer de Minis-
ter, niet de minst belangrijke is -
met 31,5  procent of een derde van de
kredieten voor wegen- en riolerings-
werken en gebouwen in Vlaanderen
is gaan lopen, terwijl de Limburgse
gemeenten slechts 16 procent, dus
nog niet een zesde van het Vlaamse
land, of net de helft van die andere
Vlaamse Provincie konden investe-
ren.

Als u weet dat door het multiplicator
effect - omdat het toelagen zijn -
deze discrepantie in reële cijfers nog
hoger wordt, zullen de Limburgse
aannemers van wegen- en riolerings-
werken u graag hebben zien komen.

Daarbij wil ik opmerken dat Limburg
niet alleen sociaal-economisch moei-
lijke tijden doormaakt, doch dat inge-
volge de studie betreffende de nood-
zakelijke bescherming van de grond-
waterlagen die onlangs werd voorge-
steld, grote delen van Limburg en het
Zuidoostelijk deel van Vlaams-Bra-
bant absolute voorrang dienen te
krijgen bij de subsidiëring van riole-
ringswerken in deze gebieden. Ik ci-
teer hiervoor graag uw collega Jan
Lenssens, bevoegd voor de Volksge-
zondheid en het Leefmilieu.

Als in dan verder deze cijfers voor
onze Provincie zelf ga analyseren dan
moet ik tot mijn grote verwondering
vaststellen dat zeven gemeenten van
de 44 of 16 procent van de Limburgse
gemeenten bijna met de helft van de
toelagen waarover u bevoegd is, zijn
gaan lopen.

Erger nog, als ik bij de andere ge-
meenten de afrekeningen enerzijds
en de wegen van groot verkeer an-
derzijds, die mijns inziens inderdaad
voorrang hebben, ga aftrekken, dan

is de discordantie buiten alle verhou-
ding en dan krijgen deze zeven ge-
meenten samen 68,5 procent van de
toelagen.

Weet u, mijnheer de Minister, dat de
gemeentebesturen, willen ze nog iets
realiseren, op dit ogenblik trucs moe-
ten gaan gebruiken om nog toelagen
voor rioleringswerken te kunnen be-
komen, waardoor dezelfde dossiers
ettelijke malen op de Gemeenteraad
dienen te verschijnen.

Minister J. Pede : Mijnheer Van-
gronsveld, de rioleringswerken wor-
den niet door mijn diensten behan-
deld of uitsluitend wanneer zij de 55
procent van het totale werk niet over-
treffen.

De heer A. Vangronsveld : Inder-
daad, mijnheer de Minister, maar het
gaat meestal om wegen- en riole-
ringswerken samen, waarbij de we-
genwerken meer dan 50 procent be-
dragen, zodat het dossier wel onder
uw bevoegdheid valt.

Mevrouw T. Merckx-Van Goey :
Collega Vangronsveld haalt hier aan
dat het een puur Limburgs probleem
zou zijn. Inzake de toebedeling aan
onze Provincie, Vlaams-Brabant ,
kan ik toch zeggen dat zij nauwelijks
10 procent van het totale bedrag
heeft verkregen. Het Arrondisse-
ment Leuven is daarvan nog maar
een fractie. Wanneer daar dezelfde
extrapolatie wordt doorgevoerd dan
stel ik vast dat vijf gemeenten op der-
tig 94 procent van de toelagen voor
de wegenwerken hebben verkregen,
dus een nog meer scheefgetrokken
situatie dan de voorbeelden in Lim-
burg.

De heer W. Luyten : Wie maakt daar
de meerderheid uit?

Mevrouw Merckx-Van Goey : Ik wil
niet ingaan op wat de heer Luyten
zegt, maar van de 95 miljoen frank
voor het Arrondissement Leuven is
60 miljoen gegaan naar twee gemeen-
ten waar collega’s van Minister Pede
burgemeester zijn.

De heer W. Luyten : Dat is een toe-
val.

De heer A. Vangronsveld : Als ik
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nader op de cijfers inga, dan stel ik
vast dat de Minister drie belangrijke
parameters gebruikt, namelijk de de-
finitieve afrekening, de wegen van
groot verkeer en niet in het minst de
,,kleur van de grond” in de betreffen-
de gemeente.

Mijnheer de Minister, ik neem aan,
in mijn naïviteit, dat men onwetend
niet kan zondigen en dat u voor zich-
zelf deze berekening met de bijho-
rende kleurschakeringen nog niet
hebt gemaakt. Ik maak ze u bij deze
graag persoonlijk over en zal de be-
groting, omdat ik nog steeds vertrou-
wen in u heb, dit jaar nog goedkeu-
ren. Doch ik zeg u nu reeds dat, in-
dien uit de cijfers van 1987 zou blij-
ken dat de discrepanties tussen de
diverse provincies, en meer nog, tus-
sen dezelfde diverse gemeenten nog
zo groot is, u mij op dat ogenblik zal
verplichten bij de begroting 1988 ook
kleur te moeten bekennen.

Minister J. Pede : Ik meen dat Lana-
ken uw gemeente is; op mijn lijst
komt ze voor met een belangrijk be-
drag.

De heer A. Vangronsveld : Ik heb
vastgesteld, mijnheer de Minister,
dat in 1985 voor vier dossiers een
aanbesteding werd uitgeschreven,
maar dat wij nog steeds geen vaste
belofte hebben gekregen.

Mijnheer de Minister, een verwittigd
man is er twee waard, wordt wel eens
gezegd. Ik hoop uit de grond van
mijn hart dat wij ook na 1987 vrien-
den kunnen blijven. (Applaus bij de
CVP)

De Voorzitter : De heer Marchand
heeft het woord.

De heer C. Marchand (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, het pro-
bleem waarover ik het wil hebben be-
treft zeer veel werknemers, namelijk
30.000, in heel wat gemeenten.

Het koninklijk besluit 474 tot opzet-
ting van een stelsel van door de Staat
gesubdiëerde contractuelen bij som-
mige openbare besturen, heeft de be-
doeling de werkgelegenheid te bevor-
deren.

Het komt ons voor dat daar waar het
de bedoeling van de Regering was de
werkloosheid te bestrijden, en be-
paalde langdurige werklozen en kan-
sarmen aan werk te helpen, dit thans
door administratieve formaliteiten
wordt bemoeilijkt.

Door de toeziende overheid wordt er
gevraagd : diploma’s of getuigschrif-
ten, een bewijs van goed gedrag en
zeden en een medisch attest. Inder-
daad, er worden door de gemeente-
en OCMW-besturen mensen tewerk-
gesteld die aan de rand van de maat-
schappij leven en bij voorbeeld geen
bewijs van goed gedrag en zeden
kunnen voorleggen en dus eenvou-
digweg verder zullen moeten stempe-
len.

Eenzelfde moeilijkheid doet zich
voor wanneer men vraagt een dokter-
sattest voor te leggen. Ten slotte is
de vereiste een dipoma of getuig-
schrift voor te leggen eveneens een
hinderpaal voor tewerkstelling.

Veel werklozen, vooral dan uit de
bouwsector, hebben niet het vereiste
diploma, doch bezitten, dank zij ja-
renlange praktijk en ervaring opge-
daan in de nijverheid, heel wat meer
stielkennis dan een pas afgestudeerde
die wel over een diploma beschikt.

Voorts vrezen wij dat heel wat gesub-
sidieerde contractuelen, die vroeger
als tewerkgestelde werklozen werk-
zaam waren en naar het nieuwe sys-
teem van gesubdieerde contracutelen
zijn overgeschakeld per 1 januari
1987, hun loon zullen zien verminde-
ren omdat ze niet voldoen aan de
voorwaarden. Kan de Minister aan
de voogdijoverheid geen nieuwe on-
derrichtingen laten geworden, zodat
deze omslachtige formaliteiten niet
moeten vervuld worden, zoals ze om-
schreven zijn in de omzendbrief van
20 februari 1987. Een overgangs-
maatregel voor personen, die van het
ene stelsel in het andere overgestapt
zijn, zou hier misschien een oplossing
betekenen.

In de omzendbrief van 20 februari
1987 staat onder meer vermeld : ,,In
afwijking op de plaatselijke statutaire
bepalingen en bij overgangsmaaregel
mogen de gemeentebesturen, reke-
ning houdend met hun financiële toe-

stand, beslissen dat de tewerkgestel-
de werklozen, die op 31 december
1986 in dienst waren en voor zo ver
zij als gesubsidieerde contractuelen
in dezelfde graad worden aangesteld,
hun wedde behouden die zij op 31
december 1986 genoten. Zij wordt
geblokkeerd tot dat zij de effectieve
nuttige anciënniteit hebben verwor-
ven”.

De vraag is hier : wat wordt er ver-
staan onder ,,dezelfde graad” ? Kan
een tewerkgestelde werkloze, die ge-
schoolde metser is, volgens de Rijks-
dienst voor Arbeidsvoorziening, een
geschoold arbeider B, stelsel gesubsi-
dieerde contractueel, worden. Hij
bezit geen diploma. Gezien het sta-
tuut van het gemeentepersoneel toe-
gepast wordt op de gesubsidieerde
contractuelen, moet een geschoolde
arbeider B bij de meeste gemeente-
besturen een A3 diploma bezitten.
Kan dit op één of andere wijze opge-
lost worden, zodat betrokkene geen
verlies aan loon heeft ? Bekommerd
om de tewerkstelling van deze men-
sen, en om de administratieve romp
slomp, die men de gemeentebesturen
aandoet, had ik hier graag een con-
creet antwoord op gekregen. (Ap-
plaus bij de CVP)

De Voorzitter : Minister Pede heeft
het woord.

Minister J. Pede (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, geachte col-
lega’s, ik zal mij beperken met louter
antwoord te geven op de gestelde
vragen. Ik bedoel hiermee dat ik
geen voorafgaande uiteenzetting ga
geven zoals ik in de Commissie heb
gedaan. Die uiteenzetting werd trou-
wens uitstekend opgenomen in het
rapport van de heer Cardoen, die ik
hierbij oprecht dank voor zijn uitste-
kend werk.

Ik ga de vragen niet in chronologi-
sche volgorde beantwoorden, maar
zal pogen ze te bundelen.

De meeste leden hebben gepleit voor
meer toezicht op de beslissingen ge-
nomen op de hogere niveaus, in het
bijzonder de beslissingen die een na-
delig effect hebben op de gemeente-
financiën. Het is een oud zeer. Daar
hebben onder andere de heren Car-
doen, Vankeirsbilck, Galle en Van-
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gronsveld over gesproken. Ik erken
dat er vaak beslissingen worden ge-
nomen die het de gemeenten moeilijk
maken. De suggestie van de heer
Cardoen om een Raad voor de Ge-
meentefinanciën op te richten, lijkt
mij niet opportuun. Het is weer eens
een nieuwe raad. Ik ben het wel eens
met het voorstel dat wanneer beslis-
singen worden genomen die een na-
delige invloed kunnen hebben op de
gemeentefinanciën, deze eerst ter
beoordeling worden voorgelegd aan
de Commissie voor Binnenlandse
Aangelegenheden. Iedereen heeft
totnogtoe zijn best gedaan om de be-
groting van de gemeenten voor 1988
sluitend te maken.

Ik heb in de Commissie de statistie-
ken opgenomen in het verslag toege-
licht. Er zijn nog twee gemeenten
met een niet sluitende begroting. Er
rijzen echter wel vragen voor de toe-
komst wat het Gemeentefonds be-
treft. Er is de invoering van het sys-
teem van de Geko’s, er is ook de te
late betaling van het gemeente-aan-
deel in de geheven belastingen enzo-
voort.

De heer Vangronsveld heeft gespro-
ken over het Verdrag van 1970 geslo-
ten met Nederland. Het is juist dat
wij daarvan groot nadeel ondervin-
den, vooral de grensgemeenten in het
Noorden van het Vlaamse Gewest.
U zult begrijpen dat om het Verdrag
te wijzigen, er opnieuw met Neder-
land zal moeten worden onderhan-
deld. Ik heb deze aangelegenheid al
ter kennis gebracht van de nationale
Regering, meer in het bijzonder van
de Minister van Financiën en de Mi-
nister van Binnenlandse Zaken.

De heer H. Suykerbuyk : Mijnheer
de Minister, ik ben het met u eens
dat een internationaal verdrag niet
zonder meer kan worden gewijzigd.
Maar hebt u al gedacht aan mogelijke
alternatieven? Ik meen dat wij eerder
in die richting moeten zoeken.

Minister J. Pede : Het gaat om een
Verdrag afgesloten op nationaal ni-
veau dat verband houdt met een na-
tionale materie, namelijk directe be-
lastingen. Ik kan toch moeilijk alter-
natieve oplossingen voorstellen zo-

lang het Verdrag nog van kracht is.

De heer H. Suykerbuyk : Ik wil het
anders stellen. Ik dacht dat u toch
door de gemeenten voorgestelde al-
ternatieve oplossingen in aanmerking
zou kunnen nemen.

Minister J. Pede : Maar dan moet
alleszins het Verdrag worden gewij-
zigd of verbroken. Het Verdrag kan
niet ongemoeid worden gelaten wan-
neer andere akkoorden worden afge-
sloten. Daar ligt de oplossing niet.
Er kan wel overleg worden gepleegd
met de nationale Regering om te po-
gen enkele nieuwe ideeën te lanceren
ter gelegenheid van nieuwe onder-
handelingen met Nederland. Verder
zie ik het niet zitten hoe wij initiatie-
ven kunnen nemen om het Verdrag
te wijzigen.

De heer H. Suykerbuyk : Ik bedoel
het anders.

Minister J. Pede : Ik zal nu vlug op
het essentiële van de hier te berde
gebrachte problemen antwoorden.

Er werd gesproken over het Investe-
ringsfonds. Ik neem aan dat iedereen
het met de oprichting van dit Fonds
eens kon zijn. Het werd bij decreet
in 1985 vastgelegd en moest in wer-
king treden op 1 januari 1986. Waar-
om was men het daarmee eens ? Om-
dat men van oordeel was dat het ging
om een rechtvaardige maatregel zo-
dat de gemeenten door de gelden die
hen ter beschikking staan, aan hoge-
re subsidies zouden geraken. Ik heb
daarover enkele zaken gehoord
waardoor men zou kunnen denken
dat het niet rechtvaardig gebeurt.
Het enthousiasme is dan toch wel
enigszins geluwd op het ogenblik dat
de gemeentebesturen kennis hebben
gekregen van het geringe aandeel dat
zij uit het Investeringsfonds zouden
krijgen.

De heer M. Galle : Op het ogenblik
dat dit voor de gemeenten vervallen
was.

De heer E. Vankeirsbilck : Het was
toch berekend op 1 miljard frank.

Minister J. Pede : Het bedrag ervan
was berekend op 1 miljard frank. Ik
maak deze berekening om u erop te
wijzen dat u zich geen illusies moet

maken dat dit bedrag thans hoger zal
liggen. Op dit ogenblik beschikken
wij ingevolgde artikel 52 over le-
ningsmachtigingen ten belope van
2.521 miljoen frank. U weet zeer
goed dat wij uit dit bedrag met twee
Ministers moeten putten, enerzijds
voor de materie inzake de riolerings-
werken, behandeld door mijn collega
de heer Lenssens en, anderzijds, voor
datgene waarvoor ik de bevoegde
Minister ben, in casu voor het goed-
keuren van dossiers en het toekennen
van subsidies voor wegeniswerken.

Dat alles houdt in dat ik,. wat mijn
materies betreft, jaarlijks mag reke-
nen op ongeveer 1,7 miljard frank.

Met dit bedrag moet ik ook zorgen
voor de subsidiëring van de provin-
cies en de intercommunales. Boven-
dien moet ik dan ook een gedeelte
kunnen overhouden voor de zeer
grote werken. Het resterende gedeel-
te - ik zal geen cijfers noemen -
zal niet ver boven 1 miljard frank uit-
stijgen.

Welnu, indien wij geen aanzienlijke
verhoging kunnen bekomen van de
dotatie van het Investeringsfonds zul-
len wij per gemeente niet veel meer
kunnen betoelagen dan het bedrag
dat u werd medegedeeld door mijn
achtbare voorganger op het ogenblik
dat men dacht dat het Investerings-
fonds in voege zou treden op 1 janua-
ri 1986. Met dat grote probleem inza-
ke de middelen word ik thans gecon-
fronteerd. Ik neem ter zake geen
standpunt in. Ten onrechte wordt
hier gezegd dat ik tegen het Investe-
ringsfonds ben. Ik stel mij enkel de
vraag of wij er goed aan doen dat in
voege te doen treden wetende dat wij
toch niet over grotere bedragen kun-
nen beschikken en zeker niet over
veel hogere bedragen dan deze die
vroeger werden medegedeeld.

De heer J. Van Elewyck : Mijnheer
de Minister, hoe komt het dat u die
middelen niet heeft ? Is het omdat
de Executieve onbekwaam is om die
middelen los te maken ?

Minister J. Pede : Mijnheer Van Ele-
wyck, had u naar mijn uiteenzetting
geluisterd, dan zou u thans weten
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berekening ik aan dat

Ik neem hetzelfde bedrag aan le-
ningsmachtigingen, waarover wij dit
jaar beschikken. Indien ik van het-
zelfde bedrag vertrek kom ik tot de
conclusie dat ik over niet veel meer
kan beschikken.

De heer H. Schiltz : Of u de gemeen-
ten middelen ter beschikking stelt via
individuele beslissingen per dossier of
via een Fonds, dat verandert toch
niets wat de globale besteding van de
middelen betreft. Het is dan toch en-
kel de methode die verandert.

Minister J. Pede : Mijnheer Schiltz u
heeft gelijk, het is enkel de methode
die verandert. Dan zal evenwel - ik
geef u een eenvoudig voorbeeld -
een gemeente van 20.000 inwoners
die niet klein of niet groot mag wor-
den genoemd, over een bedrag van
4 miljoen frank per jaar beschikken.

De heer M. Galle : Maar krijgt ze
misschien niets.

Minister J. Pede : Inderdaad, nu
krijgt ze misschien niets, maar nu zijn
er gemeenten die grote werken uit-
voeren en die hogere bedragen nodig
hebben. Wanneer u de lijst nakijkt
die aan de begroting is toegevoegd,
dan zal u zien dat er gemeenten zijn
die bedragen nodig hebben gaande
tot 25 à 30 miljoen frank.

De grote werken zijn voor deze ge-
meenten uitgesloten, en ook voor ie-
dereen. Ik vraag u daarover toch
even na te denken.

Mijnheer Tant, u heeft mij gevraagd
of ik mij bezighield met de voorberei-
ding van het Investeringsfonds. In-
derdaad, ik doe dat, omdat ik weet
dat het Investeringsfonds normaal op
1 januari 1988 moet starten. Ik zal de
vraag stellen aan mijn collega’s in de
Executieve.. .

De heer H. Schiltz : Er bestaat een
decreet en een decreet is een wet.
Die geldt voor ons en voor u. En,
horen zeggen op de tribune : ,,Ik zal
aan mijn collega’s vragen welke hou-
ding wij aannemen”, vind ik eerlijk
gezegd zonderling.

Minister J. Pede : Welke houding en
waarover, mijnheer Schiltz ? Ik ben
nog niet uitgesproken. Ik heb nog
niet gezegd waarover het gaat.

Ik zeg u : ik zal aan mijn collega’s
vragen welke houding wij moeten
aannemen en of men daar een ernstig
Investeringsfonds wil van maken of
een niet ernstig Investeringsfonds. Ik
moet momenteel beschikken over
ongeveer 3,5 miljard F. om de lasten
van de leningsmachtigingen van vroe-
ger te kunnen blijven betalen. Om
een goed Investeringsfonds te kun-
nen lanceren moet ik, ik herhaal het,
wat mijn eigen bevoegdheid betreft,
beschikken over 3,5 miljard frank.
Beschikken wij niet over dat geld en
komt het Investeringsfonds er, dan
moet u volgend jaar niet komen kla-
gen dat de gemeenten geen werken
meer kunnen uitvoeren die ze nu nog
wel kunnen uitvoeren. Dat is het eni-
ge wat ik u daarover wens te zeggen.

De heer P. Tant : Dat is uw pro-
bleem, mijnheer de Minister. De be-
doeling van het Investeringsfonds
was destijds dat de gemeenten beter
zouden kunnen worden bestuurd om-
dat zij vooraf zouden weten over wel-
ke middelen zij kunnen beschikken
of over welke middelen zij niet kun-
nen beschikken. Want ook dat is be-
langrij k.

De heer W. Luyten : Dan moet u
sparen, mijnheer Tant.

De heer P. Tant : Wanneer men over
investeringskredieten beschikt moet
men niet sparen als men daartoe geen
reden heeft.

Minister J. Pede : Men kan maar drie
jaar sparen.

De heer P. Tant : De reden die men
nu vaak aanhaalt is dat men wacht
op de subsidie. Deze zou wegvallen
en de kredieten kunnen dus naarge-
lang ze ter beschikking zijn effectie-
ver worden besteed. Mijn overtuiging
is - het kan ook een ketterij zijn -
dat de investeringszin van de ge-
meenten daarmede, vooral in de hui-
dige sociaal-economische situatie,
enorm zal worden gestimuleerd. Dat
is mijn hypothese. Het is niet alleen
een kwestie van middelen en de
vraag hoe die moeten worden ver-
deeld. Het is ook

een kwestie van de vraag: hoe laat ik
de besturen toe zich optimaal te orga-
niseren.

De heer F. Vermeiren : Dat is toch
niets nieuws, mijnheer Tant.

Minister J. Pede : Mijnheer Tant, ik
weet van de Voorzitter dat u over 4
minuten spreektijd beschikt voor uw
repliek en u neemt er als zes van mij
af. Laat mij toch zelf antwoorden.

De tweede vraag die ik aan mijn col-
lega’s van de Executieve zal stellen
betreft de materies die in het Fonds
moeten worden ingeschreven. Ik zal
de verruiming ervan vragen. Er zijn
verschillende materies die er kunnen
worden bijgevoegd.

Men heeft hier toch altijd gezegd dat
het niet alleen gaat over het bedrag
van de wegeniswerken en van de rio-
leringswerken, maar dat het veel rui-
mer moet worden gezien.

De heer M. Galle : Ik heb dat niet
bereikt.

Minister J. Pede : Ik heb gezegd dat
ik het zal vragen, mijnheer Galle.

Ik zeg dus nog eens zeer duidelijk
dat ik geen stelling tegen het Investe-
ringsfonds inneem. De wet bestaat
en zij moet worden toegepast. Ik zeg
u voor welke moeilijkheden u zult
komen te staan wanneer het in voege
treedt, in de omstandigheden waarin
wij ons momenteel bevinden. Wan-
neer men mij zegt dat er in de ge-
meenten minder investeringen zullen
gebeuren dan ben ik het er op die
basis volledig mee eens. Er zullen in-
derdaad minder investeringen gebeu-
ren. Daaraan is niets te veranderen.

Ik meen, mijnheer de Minister, dat
ik hiermede wat deze materie betreft,
geantwoord heb op de vragen van de
heren Galle, Vankeirsbilck en Tant.

Verschillende sprekers, onder andere
de heren Galle, Vermeiren en Van-
keirsbilck hebben gesproken over het
Gemeentefonds en de heer Vankeirs-
bilck in het bijzonder over het Hulp-
fonds. Wat de nationale dotatie be-
treft van het Gemeentefonds weet u
allemaal dat wij dit jaar een goede 6
procent minder hebben gekregen en
dat dit zich ook heeft weerspiegeld
in het aandeel van de Vlaamse ge-
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meenten. Ik vrees dat het nog iets
meer is dan wat ik heb geciteerd. Ge-
lukkig hebben de gemeenten in 1986
ook de vermindering van de intrest-
voeten gekend bij het Gemeentekre-
diet.

Daardoor werd, in zekere mate, het
ene door het andere gecompenseerd.
Wel stel ik mij vragen over de wijze
waarop de nationale dotatie van het
Gemeentefonds op dit ogenblik
wordt berekend. U weet dat men
sinds twee a drie jaar andere criteria
hanteert om die nationale dotatie te
berekenen. Zij wordt nu berekend op
de lopende uitgaven van de Staat,
zonder de openbare schuld. Dit bete-
kent dat, wanneer men op nationaal
vlak zou gaan saneren zoals men
zegt, het zou kunnen gebeuren dat
de dotatie van het Gemeentefonds,
ook voor het Vlaamse Gewest, aan-
zienlijk zou verminderen.

Ik heb in het Overlegcomité geëist
om het aandeel over te hevelen naar
onze begroting. Wanneer men dat
aandeel overhevelt naar onze begro-
ting mag men toch niet denken dat
wij onmiddellijk over het geld kun-
nen beschikken en het zelf kunnen
uitgeven zal het grote probleem zijn!
Het is niet omdat het bedrag op onze
begroting staat ingeschreven dat de
situatie enorm veel zal veranderen.
De kern van de zaak is dat wij de
middelen inderdaad moeten krijgen
en dat zal niet zo eenvoudig zijn.

De heer Vermeiren heeft gesproken
over het decretale initiatief. Er is bij-
na een decreet klaar - het moet ook
nog worden voorgelegd aan de Exe-
cutieve - om de verdelingscriteria
van het Gemeentefonds te wijzigen,
aan te passen, met vooral een grotere
accentuering naar de kleinere ge-
meenten toe. Dat had men mij steeds
gevraagd. Ik ben van oordeel dat ik
daarmee tegemoet kom aan de wens
van velen. Trouwens, vooraleer die
materie decretaal zal worden bepaald
moet die eerst worden besproken in
de Commissie van Binnenlandse
Aangelegenheden en ook in dit Par-
lement. Iedereen zal op dat ogenblik
de mogelijkheid hebben zijn mening
dienaangaande kenbaar te maken.

De heer Vankeirsbilck heeft vragen
gesteld in verband met het Hulp-
fonds. U weet dat wij een Hulpfonds
hebben, naast het nationale, waarvan
de Steden Antwerpen en Gent een
saneringslening met een sanerings-
plan hebben gekregen. Er zijn ook
een 50-tal Vlaamse gemeenten die op
dezelfde wijze een saneringsplan heb-
ben onderschreven en een sanerings-
lening hebben gekregen, op basis van
een bedrag dat afgenomen wordt van
de Vlaamse dotatie van het Gemeen-
tefonds. Tot in 1984 was dat bedrag
3,28  procent.

De drie bestemmingen die aan dat
bedrag uit het Hulpfonds worden ge-
geven zijn :

den om het jaar nadien geen te zwaar
ontvangstencomplement te hebben.
In 1985 is dat geen nadeel want ons
saldo is zoveel hoger en dat saldo
wordt opnieuw verdeeld. Wij hebben
dus een fictie in het leven moeten
roepen om die overgang te kunnen
waar maken. Daardoor komen wij
voor 1985 aan 9,37 procent, voor
1986 aan 9,37 procent en voor 1987
opnieuw aan 3,28 procent. Als u het
wenst zal ik dat eens aan de hand van
cijfers uitleggen, want dit is een nogal
ingewikkelde materie.

De heer E. Vankeirsbilck : Kan ik
uit uw uitleg aannemen dat dit een
zuivere boekhoudkundige operatie
zal zijn ?

- de lasten van de saneringsleningen
terugbetalen ;

Minister J. Pede : Ja, wel rekening
houdend met het feit dat indien wij

- een ontvangstencomplement toe-
kennen aan de gemeenten die, in de
eerste verdeling van de omslag van
het B-Fonds - zoals het vroeger

niets doen wij in een put terechtkol
men waarbij het ontvangstencomple-
ment niet zou kunnen worden be-
taald.

werd genoemd - nu minder zouden
krijgen dan het vorig jaar ;

- het saldo wordt herverdeeld onder
de gemeenten volgens de criteria die
gehanteerd worden bij de omslag van
het B-Fonds.

De heer E. Vankeirsbilck : Het zal
dus geen gevolgen hebben voor het
reeds bestaande aandeel aan de ge-
meenten voor 1985 en 1986 ?

Hierbij gaat het over gemeenten be-
neden de 150.000 inwoners.

Een aanzienlijke daling van het
Fonds met ongeveer 6 procent wordt
in het vooruitzicht gesteld. Door die
daling beschikken wij niet over vol-
doende geld wanneer wij die 3,28
procent opnieuw hanteren.

Wat moeten wij doen ? Door de ver-
mindering van het Fonds hebben wij
een berekening moeten maken der-
wijze dat wij genoeg gelden zouden
hebben opdat wij het ontvangsten-
complement op hetzelfde niveau zou-
den kunnen houden. Daarvoor heb-
ben wij de eerste ronde van verdeling
van het omslag B-Fonds aanzienlijk
moeten verlagen met dien verstande
dat het reeds in 1985 in voege treedt.
De verdeling van 1985 gebeurt uiter-
aard alleen op papier daar de ge-
meenten reeds voorschotten gekre-
gen hebben voor 1985.

Minister J. Pede : Dat kan niet want
het saldo zal zoveel groter zijn omdat
men zoveel meer heeft afgenomen in
een eerste ronde. Daardoor zal men
zoveel meer over hebben in een
tweede ronde en zullen dus de ge-
meenten ongeveer evenveel krijgen
als vroeger. In 1987 wordt het per-
centage 3,28 procent, maar dan zal
men het verschil wel in de uitbetaling
gewaarworden, maar niet meer in het
ontvangstencomplement. Ik weet dat
dit een ingewikkelde materie is, maar
ik heb ze niet zelf uitgevonden.

Inzake het Provinciefonds werden
vragen gesteld door de heren Ver-
meiren en Desseyn. Het is moeilijker
het Provinciefonds over te hevelen
omdat er het probleem van Brabant
is, een provincie waar de verschillen-

Wij hebben de verdeling van het B-
Fonds zo laag mogelijk moeten hou-

de Gemeenschappen
men.

aan bod ko-

Het is inderdaad juist dat de verde-
lingscriteria van de Provincies voor
Vlaanderen meer nadelig zijn dan de
verdelingscriteria van de gemeenten
voor het Gemeentefonds omdat men
voor deLProvincies eerst een vast be-
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drag van 15 miljoen frank per Provin-
cie uitdeelt. Men neemt dus eerst het
bedrag van 51 procent. Daarvan
geeft men 15 miljoen frank per Pro-
vincie. Het saldo wordt verdeeld vol-
gens het inwonersaantal. Er is ook
een bedrag van 30 procent volgens
de werkingstoelagen van de provin-
ciale scholen, wat voor Vlaanderen
nadelig is. Negentien procent wordt
verdeeld, de helft volgens de lengte
van de provinciale wegen en de ande-
re helft volgens de oppervlakte van
de Provincies, wat ook voor ons na-
delig uitvalt.

De heer W. Luyten : De bossen van
de Ardennen kosten ons veel geld !

Minister J. Pede : Mijnheer Luyten,
de bossen hebben er niets mee te ma-
ken, enkel de oppervlakte van de
Provincies en de lengte van de pro-
vinciale wegen. Het gevolg is dat dit
voor ons inderdaad nadeliger is dan
de verdelingscriteria onder de Ge-
westen inzake het Gemeentefonds.

Indien wij hieraan een wijziging wil-
len brengen spreekt het vanzelf dat
die wijziging op nationaal vlak moet
worden doorgevoerd.

Mijnheer Galle, u hebt een vraag ge-
steld aangaande de benoeming van
de burgemeesters. U weet dat wij een
decreet Suykerbuyk-Coveliers heb-
ben goedgekeurd. Wat is er door dat
decreet gebeurd ? Er werd een scha-
kel toegevoegd - dit werd ook zo
geïnterpreteerd in de Commissie van
Binnenlandse Aangelegenheden -
aan de procedure die volgens om-
zendbrieven geldt voor het benoe-
men van een burgemeester.

Wat is de toestand tot op heden ?
Zowel de Waalse Gewestexecutieve
als de Franse Gemeenschapsexecu-
tieve hebben zich beroepen bij het
Arbitragehof. De Waalse Geweste-
xecutieve heeft de schorsing ge-
vraagd die verworpen werd. Over de
grond van de zaak zal later worden
geoordeeld. Dat decreet is dus nog
altijd rechtsgeldig en ik hoop dat het
zo zal blijven.

Op dit ogenblik heb ik ingevolge dat
decreet reeds twee aanvragen tot be-
noemingen van burgemeesters ont-
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vangen. De ene aanvraag komt uit
de gemeente Voeren. Ik heb de pro-
cedure gevolgd zoals ze was uitgestip-

‘peld in de Commissie van Binnen-
landse Aangelegenheden en in deze
algemene vergadering. Die procedu-
re bestaat erin dat ik het dossier stuur
naar de Gouverneur, met het ver-
zoek dat de Gouverneur het dossier
zou samenstellen zoals hij voor alle
burgemeesters doet. Trouwens, ik
heb reeds twee dossiers binnengekre-
gen die bij de Gouverneur werden
ingediend. Er is een dossier dat mor-
gen aan de Executieve wordt voorge-
legd ter voordracht van een burge-
meester naar de nationale Minister
van Binnenlandse Zaken. Dat is de
procedure die wij hebben uitgestip-
peld; het is tevens de procedure die
ik volg. Ik hoop dat binnenkort de
Gouverneur van Limburg zijn dossier
zal indienen. Ik heb vorige week het
dossier van de Limburgse Gouver-
neur ontvangen inzake een andere
gemeente. Daarom zie ik niet in
waarom hij voor het dossier in kwes-
tie, langer dan voor andere dossiers,
zou wachten.

De heer M. Galle : Hebt u een ter-
mijn bepaald ?

Minister J. Pede : Ik heb geen ter-
mijn bepaald.

De heer M. Galle : Dat is eens te
meer een mallemolen.

De heer J. Van Elewyck : Indien u
geen termijn hebt bepaald kan de
Gouverneur het naast zich leggen en
geen advies uitbrengen.

Minister J. Pede : Had ik een termijn
gesteld, dan had u wellicht gezegd
dat hij te kort of te lang was.

De Gouverneur van Antwerpen, de
Gouverneur van Limburg, de Vice-
Gouverneur van Brabant, hebben
reeds een dossier. Het eerste dossier
werd reeds ingediend, ik zie niet in
waarom de andere op zich zouden
laten wachten.

De heer H. Schiltz : Ik kan er inko-
men dat u bij voorbaat geen termijn
stelt, omdat u ervan uitgaat dat een
ambtenaar binnen een normale ter-
mijn doet wat van hem wordt ver-
wacht.

Mijn vraag is de volgende : Indien u
moest vaststellen dat voor een wel
bepaald dossier plots deze termijn
ongewoon lang wordt, zal u dan, als
toezichthoudende overheid, deze
ambtenaar erop wijzen dat hij voor
alle dossiers de normale behande-
lingstermijn moet respecteren ?

Minister J. Pede : Dat zal ik zeker
doen. Dat is evident.

De heer W. Luyten : Hoelang is deze
termijn ?

Minister J. Pede : Er werden vragen
gesteld in verband met het toezicht.

Mijnheer Galle, u had het over het
gedeeltelijk opheffen van het decreet
van 28 juni 1985, alsook over de nieu-
we politiewet, die weliswaar dateert
van 11 februari 1986 maar pas in het
Belgisch Staatsblad van eind 1986 is
verschenen. Ik zal u straks het ant-
woord daarop geven.

Aan de heer Vermeiren wens ik te
zeggen dat ik wel degelijk een decre-
taal initiatief zal nemen ; mijn de-
creet is klaar, maar moet nog worden
voorgelegd aan de Executieve en aan
de Raad van State. Kortelings zal u
daarover meer horen. Dit decreet
streeft - met alle eerbied voor het
decreet uitgewerkt door mijn voor-
ganger, en dat een zeer goed decreet
was; maar wegens opgedane ervaring
willen wij enkele punten, die niet dui-
delijk zijn, verbeteren - streven
naar meer uniformisering en naar het
wegwerken van onvolmaaktheden.
Bovendien wordt in dat decreet reke-
ning gehouden met de nieuwe politie-
wet.

Wat de vraag van collega Galle over
de politiewet betreft is het mij niet
ontgaan dat de inwerkingtreding van
de wet van 11 februari 1986 op de
gemeentepolitie bepaalde gevolgen
heeft voor het decreet van 28 juni
1985, houdende vaststelling voor het
Vlaamse Gewest, van regelen betref-
fende de organisatie van de procedu-
re alsook de uitoefening van het ad-
ministratief toezicht op de gemeen-
ten. Het is noodzakelijk aan dit de-
creet de vormwijzigingen aan te bren-
gen zoals onder meer de opheffing
van onwerkzaam geworden bepalin-
gen. Anderzijds kan ik u mededelen
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dat enkel de artikelen 180 en 188 van
de Gemeentewet het voorwerp uit-
maken van een wijziging van het des-
betreffende decreet. Enkel deze arti-
kelen leggen immers een (bijzonde-
re) toezichtsvorm vast waarvoor de
decreetgever, bij toepassing van arti-
kel 7 van de bijzondere wet van 8
augustus 1980 tot hervorming van de
instellingen, bevoegd is deze op het
vlak van de procedure te regelen (dit
wil zeggen aanduiding van de be-
voegde overheid en termijnen).

Ik kan u trouwens nu reeds melden
dat bij de voorbereidingen van het
ontwerp-decreet dat het huidig de-
creet van 28 juni 1985 aanpast, en
welke reeds aan zijn voltooiing toe
is, rekening wordt gehouden met de
toepassing van de nieuwe artikelen
180 en 188 van de Gemeentewet.

Mag ik u, om eventuele misverstan-
den die er zouden kunnen bestaan,
even aan herinneren dat op alle be-
slissingen van de gemeenteoverheden
die onderworpen zijn aan het alge-
meen toezicht van de artikelen 86 en
87 van de Gemeentewet, dit toezicht
in het Vlaamse Gewest uitgeoefend
wordt conform de bepaling van de
artikelen 8 en 9 van het decreet van
28 juni 1985.

Deze bepalingen wijzigen immers de
artikelen 86 en 87 van de gemeente-
wet en houden geen enkel voorbe-
houd in.

Dit houdt in dat de heren Gouver-
neurs en bij toepassing van artikel 23
van het decreet van 28 juni 1985 de
Vice-Gouverneur van Brabant, der-
halve beschikken over dezelfde ter-
mijn van 50 dagen - kennisgeving
inbegrepen - voor alle beslissingen
van gemeenteoverheden, waarom-
trent ze het schorsingstoezicht uitoe-
fenen. Dat wil met andere woorden
zeggen dat in het nieuwe decreet re-
kening zal worden gehouden met het
toezicht op de gemeentepolitie maar
dat intussen het algemeen toezicht
geldig is op de beslissingen die door
de gemeenteraden worden genomen.

De heer Vermeiren stelde vragen
over de nieuwe procedure voor de
vereenvoudiging van de subsidiëring.
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Ik heb reeds initiatieven in die zin
genomen en heb een werkgroep ad
hoc opgericht om de procedure te be-
spreken in de Vlaamse Executieve.

Het komt erop neer dat wij vlugger
zouden overgaan tot het goedkeuren
van subsidieerbare dossiers en dat
geen principiële beloften meer wor-
den gedaan zonder dat zij aanleiding
kunnen zijn tot een vaste belofte.
Dan zal de hoeveelheid principiële
beloften niet meer zo groot zijn dat
ze niet kan worden gevolgd door vas-
te beloften van toelage. Dit bracht
niet alleen problemen met zich mee
voor de ondergeschikte besturen
maar ook voor de aannemers. U be-
grijpt dat aannemers met een vol or-
derboek niet tevreden zijn als de vas-
te belofte van toelage niet volgt.

De heer Vermeiren heeft ook ge-
vraagd naar de goedkeuring van de
begrotingen van de gemeenten. Er
werd gevraagd geen begrotingen van
gemeenten meer goed te keuren zo-
lang deze van het OCMW niet zijn
opgesteld. Dat is redelijk. De begro-
tingen van het OCMW hebben hun

weerslag op de financiële tekorten
van de gemeenten. De gemeenten
moeten zekerheid hebben over de cij-
fers van het OCMW voor ze worden
vermeld in de gemeentebegroting.
Anders kunnen moeilijkheden rijzen.
Er zijn vroeger al voorbeelden van
geweest. In sommige gemeenten gaat
het niet altijd goed tussen de perso-
nen die beleidsverantwoordelijk zijn
of zijn geworden voor de gemeente
en deze voor het OCMW. Soms kun-
nen conflictsituaties ontstaan.

De heer F. Vermeiren : Mijnheer de
Minister, mag ik u even onderbre
ken ? U hebt voor honderd procent
gelijk. Precies dan rijst het probleem.
Doordat er bij voorbeeld door onmin
geen begroting is van het OCMW,
wordt de gemeente of de stad lamge-
legd. Vandaar dat het aangewezen
zou kunnen zijn om een forfaitair be-
drag in te schrijven dat gelijk is aan
de werking van het OCMW van het
vorige jaar.

Ik geef dit ter overweging want ik
begrijp dat vandaag geen beslissing
kan worden genomen.

Het verslag over de begrotingsmaterie Huisvesting en Stadsvernieuwing werd uitge-
bracht door de heer C. Marchand (CVP)
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Minister J. Pede : Mijnheer Vermei-
ren, u hebt vervolgens mijn visie ge-
vraagd over de leningen die worden
aangegaan bij andere financiële in-
stellingen dan het Gemeentekrediet.
Er is inderdaad een gemeente in ons
land die alle leningen vervroegd heeft
terugbetaald en één lening heeft aan-
gegaan bij een andere financiële in-
stelling. Er werd geen beslissing ge-
nomen door het echelon tussen de
gemeente en de Vlaamse Executieve,
door de Gouverneur dus. Ik kan dan
ook geen opmerkingen maken of de
beslissing vernietigen.

Na dit eerste voorval heb ik een brief
gestuurd aan de Gouverneurs om er-
op te wijzen dat zij bij dergelijke dos-
siers moeten nakijken of de bereke-
ning van de gemeente wel duidelijk
is. Ik heb opgemerkt dat de gemeen-
te geen rekening houdt met de zes
maand werderbeleggingsvergoeding,
verschuldigd aan het Gemeentekre-
diet bij vervroegd afbetalen. De ge-
meente houdt ook geen rekening met
artikel 7 van het Algemeen Regle-
ment op de Gemeentecomptabiliteit
dat verplicht dat de leningen worden
ingeschreven per functie. Voor alle
leningen die vervroegd werden terug-
betaald, werd één enkele lening op-
genomen met het gevolg dat de lenin-
gen niet meer per functie zijn inge-
deeld.

Ik kan nu niets meer doen. De ge-
meente heeft bovendien geen reke-
ning gehouden met het feit dat de
voorstellen slechts gelden voor vijf
jaar. Wij weten niet wat er daarna
zal gebeuren. De vergelijking gaat
dus niet helemaal op. Zonder mij te
willen bemoeien met de voordelen
van sommige instellingen, ben ik tot
de conclusie gekomen dat wij er de
voorkeur aan moeten geven dat alle
leningen van gemeenten worden aan-
gegaan bij het Gemeentekrediet.
Waarom ? Omdat het Gemeentekre-
diet, naast het feit dat het een finan-
ciële instelling is, een zeer grote rol
vervult door de hulp die het ons biedt
naar de gemeenten toe maar ook de
hulp die het biedt aan de gemeenten
zelf, door begrotingsformulieren en-
zovoort en door het bijhouden van
de statistieken van de gemeenten
waardoor het Gemeentekrediet ons
op zeer korte tijd dank zij de moder-

ne middelen inlichtingen kan ver-
schaffen over de gemeenten. Dit zou
niet mogelijk zijn als de gemeenten
hun leningen aangaan bij diverse fi-
nanciële instellingen. Dat is bijkom-
stig en ik mag dit niet als hoofdargu-
ment gebruiken, maar toch is het een
argument dat een zekere waarde
heeft.

De heer Desseyn heeft gesproken
over de intercommunalen. Het nieu-
we decreet op de intercommunalen
is klaar. Het werd aanvaard door de
Executieve, wij hebben het advies
van de Raad van State gevraagd en
het decreet aan zijn opmerkingen
aangepast. Ik heb het nieuwe decreet
al ondertekend en het verstuurd naar
de Voorzitter van de Executieve die
het ook al ondertekend heeft. Ik
weet niet of het intussen al werd ver-
zonden naar de Vlaamse Raad.
Mocht dit nog niet zijn gebeurd, zal
dit toch eerstdaags het geval zijn en
het nieuwe decreet zal dan binnen-
kort ter bespreking kunnen worden
voorgelegd in de Commissie van Bin-
nenlandse Aangelegenheden.

U weet dat een akkoord tot stand
gekomen is tussen de nationale en de
Gewestregeringen over de aanvulling
van de wet op de intercommunales
die noodzakelijk was omdat de Raad
van State had geoordeeld dat de na-
tionale wetgever zijn bevoegdheid
had overschreden. De nationale wet-
gever is inderdaad niet bevoegd voor
de werking van en de controle op de
intercommunales, een materie die
voorbehouden is aan de Gewesten.
Wij zullen zelf een decreet opmaken
en ervoor zorgen dat het eerstdaags
ter bespreking zal kunnen worden
voorgelegd.

Ik meen dat ik op de meeste opmer-
kingen heb geantwoord. Ik verzoek
de heer Vangronsveld zijn vraag, die
over de OCMW gaat, te richten tot
mevrouw Steyaert. Hij zal deze week
daarvoor wel de gelegenheid hebben.

De heer P. Tant : Als er nog spreek-
tijd over is.

Minister J. Pede : Dit moet u in uw
fractie regelen, zoals de Voorzitter
daarnet heeft gezegd.

De vraag van de heer Marchand was

zo gedetailleerd dat ik er de voorkeur
aan geef hem schriftelijk te antwoor-
den, indien hij mij dit toestaat.

De heer C. Marchand : Ik meen dat
die wet anders wordt toegepast in de
verschillende Provincies.

Minister J. Pede : U spreekt over de
Geko’s ?

De heer C. Marchand : Ja, mijnheer
de Minister.

Minister J. Pede : Ik heb er geen
kennis van dat de onderrichtingen
anders worden toegepast in de ver-
schillende Provincies.

In onze vorige omzendbrief was ge-
steld dat men voor de bezoldiging
maar rekening zou mogen houden
met 6 jaar werkelijke en 2 jaar fictie-
ve anciënniteit. Wij herleiden 3 ver-
schillende statuten naar één enkel
statuut: twee statuten waarop contro-
le was en waarin de regel van de an-
ciënniteit niet gold en één statuut,
dit van de tewerkgestelde werklozen,
waar in sommige gevallen nogal veel
anciënniteit werd toegekend. Vol-
gens de regeling die wij voorstelden,
zouden sommige mensen veel minder
verdienen dan vroeger. Wij werden
echter in moeilijkheden gebracht
door andere omzendbrieven die uit-
gingen van nationale instanties, ook
voor gemeenten met faciliteiten
waarop de nationale Minister van
Binnenlandse Zaken het toezicht
heeft. Om dit alles in overeenstem-
ming te brengen, hebben wij onze in-
structies gewijzigd in die zin dat men
wel de inkomens van vroeger mag
aanhouden voor zover het draaglijk
was voor de gemeenten en voor zover
er geen nieuwe anciënniteit bijkomt.
Een methode van bevriezing dus.

De heer Marchand formuleerde het
in zijn vraag : ,,Voor zover ze dezelf-
de graad hebben”. Dan moet ik hem
nu het antwoord schuldig blijven
maar ik zal zo vlug mogelijk schrifte-
lijk antwoorden.

Tot daar, mijnheer de Voorzitter, het
antwoord dat ik meende te geven. Ik
hoop dat ik niemand vergeten ben.
(Applaus bij de meerderheid)

De Voorzitter : Vraagt nog iemand
het woord ? (Neen)
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De Voorzitter : Wij behandelen nu
de materies waarvoor respectievelijk
de Ministers Akkermans en Pede be-
voegd zijn, met name huisvesting en
stadsvernieuwing.

De heer Marchand, verslaggever,
heeft het woord.

De heer C. Marchand (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, heren
Ministers, geachte collega’s, ik zal,
zoals gevraagd, proberen een kort
verslag te geven over de twee secties,
met name Huisvesting en Stadsver-
nieuwing.

Wat de Stadsvernieuwing betreft,
heeft de Minister bij de besprekingen
herinnerd aan het besluit van de
Vlaamse Executieve van 30 maart
1983.

Wat de premies aan particulieren be-
treft werd aangestipt dat in uitvoe-
ring van dit besluit, op artikel
52.0 1 .03 van Sectie 75, voor 70 mil-
joen frank vastleggingen en 70 mil-
joen frank ordonnancieringen wor-
den uitgetrokken voor de premies
aan particulieren voor stads- en
dorpskernherwaardering.

Streefdoel is met dit krediet een 500-
tal premieaanvragen, met een gemid-
delde van 140.000 frank, uit te keren.

In 1986 werden een 700-tal renovatie-
premies aangevraagd, waarvan er
slechts 363 werden toegezegd en 294
in betaling werden gesteld.

Er blijken dus heel wat premies ge-
weigerd, onder meer omdat de
werken werden begonnen voordat
controle was gebeurd, of omdat de
totaliteit van de werken niet werd uit-
gevoerd.

De Gemeenschapsminister hoopt dit
te verhelpen door het basisbesluit te
versoepelen. Verder neemt hij zich
voor de inrichtingswerken buiten het
te betoelagen renovatiebestek te
houden, en de karkasvernieuwing,
met andere woorden, de werken be-
treffende de stabiliteit van gevels en
daken en de vochtwering van de wo-
ningen te stimuleren.

Aangaande de toelage aan onderge-
schikte besturen kan worden vermeld
dat voor verwervingen en werken,
uitgevoerd door openbare besturen
op artikel 63.15.03 450 miljoen frank
vastleggingen en 320 miljoen frank
ordonnancieringen worden inge-
schreven.

In de optiek van het Besluit van 30
maart 1983 zou dit krediet als volgt
dienen verdeeld te worden :
33 procent renovatie ;
46 procent nieuwbouw ;
20 procent infrastructuurwerken.

In werkelijkheid blijken de resultaten
totaal anders en krijgen wij het vol-
gende beeld :
75 procent naar nieuwbouw ;
20 procent infrastructuur ;
5 procent naar renovatie.

Hier valt echter te vermelden dat nog
maar in 114 van de 114 erkende her-
waarderingsgebieden deeloperaties
bezig zijn, terwijl nog 60 dossiers op
erkenning wachten.

Van groot belang voor het stads- en
dorpsherwaarderingsbeleid is het
protocol, afgesloten tussen de Ge-
meenschapsministers Akkermans en
Pede, betreffende de werking van
door de NMH en NLM erkende
bouwmaatschappijen binnen de her-
waarderingsgebieden. Dit protocol is
in bijlage bij het verslag gevoegd.

Hierin werd de betoelaging vastge-
legd van sociale huisvestingsprojec-
ten, evenals de te volgen procedure.

Tijdens de bespreking ging de aan-
dacht van de leden naar :

- de mogelijkheid om de premie in
schijven te betalen ;

- het streven naar overeenstemming
in de vereisten tussen renovatiepre-
mie en saneringspremie ;

- het feit dat de verwachtingen inza-
ke renovatiepremie niet werden inge-
lost. Heel wat premies werden gewei-
gerd, vooral in de beginfase, wegens
onvoldoende kennis van de regle-
mentering en de modaliteiten door
de aanvragers.

Bij de bespreking van het hoofdstuk
herwaarderingsgebieden blijken

vooral volgende bekommernissen te
bestaan.

De speculatiedrang blijkt een gevoe-
lige handicap te betekenen voor de
initiatiefnemers in herwaarderingsge-
bieden, vooral omdat deze initiatief-
nemers openbare instellingen zijn
voor wie de administratieve weg te
lang is.

Bij de bespreking blijkt ook dat de
vroegere stelling van de Minister om
voor de stads- en dorpsherwaarde-
ringsgebieden een BPA te laten op-
maken door hem niet wordt aange-
houden, onder meer omwille van de
lange procedure.

De voorziene middelen blijken te
laag voor de 117 erkende gebieden,
vermits een raming van alle voorge-
nomen werken gesubsidieerd à 60
procent een bedrag van 30 miljard
frank betekent. Anderzijds wordt
vastgesteld dat nog maar in één vier-
de van de erkende herwaarderingsge-
bieden initiatieven zijn genomen.

Het vermelde protocol Pede-Akker-
mans wil de inspanningen kanalise-
ren naar kleinschalige renovatiepro-
jecten. Bepaalde leden vrezen dat bij
grootschalige projecten nooit vol-
doende middelen zullen kunnen be-
schikbaar gesteld worden.

Tot zover de bijzonderste punten uit
de bespreking van deze begroting.

Mijnheer de Voorzitter, waarde col-
lega’s, de artikelen waarover deze
begroting handelt, werden in de
Commissie aangenomen met 8 stem-
men vóór, 2 stemmen tegen, bij 2
onthoudingen.

Wat het kapittel huisvesting betreft,
wens ik ook hier zeer kort het volgen-
de te zeggen.

Bij de bespreking verklaart de Ge-
meenschapsminister dat het investe-
ringsprogramma gebaseerd is op vol-
gende prioritaire beleidsopties :
- inbreiding door stads- en dorpsre-
novatie ;
- invoeren van het systeem van
huurcompensaties ;

- herwaardering van het eigen patri-
monium van de NMH ;
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- voorrang voor de ontwikkelings-
gebieden Limburg, Kempen en de
Westhoek ;
- voor bouw en saneringspremies is
3,800 miljard frank voorzien.

Een bedrag van 750 miljoen frank is
opgenomen onder artikel 41.61.03
dienende om de lasten te dekken
voortvloeiende uit de herfinanciering
van het aandeel en de schuldenlast
van de sociale huisvesting.

Het krediet van 3,5 miljard frank on-
der artikel 41.64 als dekking van de
lasten (intresten + aflossing) van de
diverse premiestelsels is het gevolg
van de prefinanciering.

Bij de bespreking van de begroting
wordt aandacht besteed onder meer
aan de stijging van de huurprijzen in
de sociale huisvestingssector en aan
de noodzaak van het vereenvoudigen
van de huurprijzen.

Inzake de huurcompensaties vestigt
de Gemeenschapsminister de aan-
dacht op belangrijke doelstellingen :

- bestrijden van de leegstand ;
- voorrang verlenen
inkomenscategorie ;

aan de laagste

- via de erkende bouwmaatschappij-
en meer woningen voor eenzelfde in-
spanning ter beschikking te stellen.

De fusie NMH-NLM maakt het voor-
werp uit van een ontwerp van decreet
dat voor advies werd voorgelegd aan
de Raad van State.

Verschillende leden spraken hun be-
zorgdheid uit over de onvoldoende
kredieten voorzien voor sociale wo-
ningbouw wat meteen aanleiding gaf
tot een grondige discussie inzake de
financiële toestand van de sociale
huisvestingssector. Deze bespreking
wordt in het verslag voldoende weer-
gegeven wat mij ontslaat hier verder
in detail op in te gaan.

Kwamen eveneens aan bod tijdens de
bespreking : stadsherwaardering ;
opleiding huisvestingsambtenaren ;
bouwpremies en saneringspremies.

Inzake bouwpremies werden heel

wat vragen gesteld in verband met de
wijziging van vierkante meter naar
kubieke meter ; het indienen van
aanvragen na 1 augustus 1986 op ba-
sis van de vroegere regeling ; het in-
korten van de afhandeling van de
dossiers ten einde een vluggere beta-
ling te bekomen ; de verzekering te-
gen inkomensverlies.

Tot besluit wordt dit begrotingsont-
werp aangenomen met 10 stemmen
tegen 4 bij 1 onthouding. (Applaus
bij de CVP)

De Voorzitter : De heer De Loor
heeft het woord.

De heer H. De Loor (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, sedert het
begin van de jaren tachtig is de acti-
viteit van de NMH en van de NLM
zeer fors achteruit gegaan, en dit op
een ogenblik dat ook de premiebouw
terugliep. Dit kan niet anders dan
een snel toenemende veroudering
van het bestaande woningpatrimo-
nium zowel van het privé woningbe-
stand als van de sociale huisvesting,
voor gevolg hebben. Zo zien wij dat
door de NMH in 1980 de aanbeste-
ding goedgekeurd werd van 10.246
woningen, waarvan 5.529 in het
Vlaamse Gewest. Voor 1985 bedroeg
het overeenkomstig cijfer nog amper
709, waarvan 654 in Vlaanderen. Wat
de Nationale Landmaatschappij be-
treft werden in 1980 nog 1.590 wonin-
gen gebouwd en bedroeg dit in 1985
nog slechts 479 huizen. Weliswaar
kenden we vorig jaar een lichte stij-
ging tot 572 woningen, waarvan 568
in het Vlaamse land. Uit economisch
oogpunt is dit ontegensprekelijk een
zeer ernstige zaak, doch sociaal ge-
zien is dit nog veel erger. Vooral als
men weet dan er vandaag de dag nog
altijd een niet onaanzienlijke behoef-
te is aan volkswoningen. Vergeten
we trouwens niet dat Vlaanderen tot
1990 nog jaarlijks behoefte heeft aan
meer dan 40.000 nieuwbouwwonin-
gen en dat de totale vernieuwbouw-
behoefte 29.000 eenheden per jaar
bedraagt.

De SP heeft meermaals de ineen-
schrompeling van het investerings-
programma in de sector Huisvesting
aangeklaagd. Daarom zijn we ver-
heugd over de beleidsombuiging van
de Vlaamse Executieve die nu blijk-

baar de SP-kritiek tot de hare heeft
gemaakt en de SERV-aanbevelingen
ter zake heeft opgevolgd. Niettemin
gaat het om een bescheiden toename
vanuit een zeer laag niveau: ondanks
de verhoging van het totale investe-
ringsprogramma voor de huisvesting
met 10 procent van 9,2 miljard naar
10,l miljard zal men dit jaar nauwe-
lijks evenveel investeren als in 1985.
De oplossing die de Regering en de
Executieve hebben uitgewerkt voor
de delging van de huisvestingslasten
uit het verleden - Sint-Catharina-
akkoord van 25 november 1986 -
blijft de beleidsruimte van de Vlaam-
se Executieve hypothekeren. De Ge-
meenschapsminister voor Huisves-
ting heeft in de Commissie trouwens
zelf bevestigd dat vanaf 1988 terug
aanzienlijke bedragen dienen te wor-
den ingeschreven op de begroting die
de komende jaren zullen oplopen tot
4,5 miljard frank per jaar, ten einde
de intrestlasten op deze gedebudget-
teerde schulden te kunnen dekken.

In het begrotingsconclaaf naar aan-
leiding van de budgetcontrole werd
bovendien beslist om het aandeel van
de Gewesten in de huisvestingslasten
nogmaals te verhogen met 1,6 miljard
frank. Hierdoor wordt aan de Ge-
westen een strak financieel keurslijf
opgelegd en zit er voor de Vlaamse
Executieve niets anders op dan de
door iedereen zo verguisde prefinan-
cieringstechniek terug nieuw leven in
te blazen, waarmee aangetoond is dat
het akkoord Regering-Executieve de
terugkeer naar een meer orthodox
budgettair beleid duidelijk bemoei-
lijkt heeft.

In de begroting 1987 worden de vast-
leggingsmachtigingen voor de NMH
opgetrokken van 1,8 miljard frank
naar 2,4 miljard frank. In zijn uiteen-
zetting heeft de Minister erop gewe-
zen dat meer middelen zullen worden
besteed aan inbreiding door stads- en
dorpsrenovatie, terwijl ook voorrang
zal worden gegeven aan gebieden
met bijzondere huisvestingsbehoef-
ten. Deze doelstellingen kan de SP
onderschrijven. Niettemin wordt de
verhoging van het investeringspro-
gramma verantwoord door het invoe-
ren van een systeem van huurcom-
pensaties voor investeringen met be-
trekking tot renovatiewerken. Eerst

Vlaamse Raad
Handelingen Nr.
24 maart 1987

20
Begrotingsontwerpen 709



kandi- 
stijgin- 

gen 

	

huurcompen- 	 be- 
der-
on- 

	

tegenstel- 	 ge- 
ling 	 beleidsvoor- 	 huis- 
stellen 

Land- 
u 

duurtijd 

pan- 

uit- 

groeps- 

verzekerings- 

duur- 

hier- 

huis- 

le- 

u 

huisves- 
Gemeenschapsminis- 

verzeke- 

De Loor Vlaamse Executieve zo spoedig mo-
gelijk deze onverantwoorde stijgin-
gen- ongedaan maakt en maatregelen
neemt, via een wijziging van de be-
staande huurreglementering, om der-
gelijke toestanden in de toekomst on-
mogelijk te maken : hier staat de ge-
loofwaardigheid van het sociaal huis-
vestingsbeleid op het spel. Ik wil nog
even terugkomen op het investerings-
programma van de Nationale Land-
maatschappij dat in 1986 werd terug-
gebracht van 3.253 miljoen frank
naar 2.238 miljoen frank terwijl voor
1987 ook slechts ditzelfde bedrag
staat ingeschreven. Voor 1986 werd
het toegekende bedrag volledig vast-
gelegd zij het dat het laatste deel van
dit bedrag slechts einde december
1986 kon worden vastgelegd daar
sommige aanbestedingen, omwille
van te hoge prijzen, dienden te wor-
den overgedaan. Ik pleit er nogmaals
voor dat de vastleggingsmachtigingen
voor de Nationale Landmaatschappij
zouden worden verhoogd. Enerzijds
liggen heel wat aanvragen tot groeps-
bouw op een beslissing te wachten
daar zij, bij gebrek aan middelen,
niet kunnen worden gerealizeerd.
Anderzijds mag men er zich aan ver-
wachten dat het aantal individuele le-
ningsaanvragen van personen, die
zelf een kleine landeigendom willen
bouwen of een bestaande woning
aankopen om deze te verbeteren of
geheel te saneren, opnieuw zal stij-
gen, nu de rentevoet opnieuw werd
verlaagd. Bijgevolg mag worden ver-
wacht dat het aanbod, het is te zeg-
gen de vastleggingskredieten, alweer
ontoereikend zullen worden, zoals
dit vroeger steeds het geval was. Ook
wil ik het nog even hebben over het
verzekeringsstelsel, over de huisves-
tingsambtenaren en over de bouw-
premie.

en vooral is het allerminst duidelijk
wanneer dit stelsel van huurcompen-
saties daadwerkelijk operationeel zal
zijn: de ervaring heeft geleerd dat er
een soms onoverbrugbare tegenstel-
ling bestaat tussen de beleidsvoor-
steilen van de Minister en de concre-
te realisaties op het terrein. Boven-
dien zou dit systeem van huurcom-
pensaties erop neerkomen dat eige-
naars van leegstaande woningen hun
huis kunnen laten opknappen op kos-
ten van de Vlaamse begroting. De
SP vindt dan ook dat, zonder de
noodzaak om een daadwerkelijk pan-
denbeleid te voeren in vraag te stel-
len, hier onverantwoorde geschen-
ken worden uitgedeeld aan een cate-
gorie van eigenaars die in het verle-
den hun verantwoordelijkheid niet
hebben opgenomen. De Inspectie
van Financiën heeft er trouwens al
op gewezen dat hier een nieuwe uit-
gavenstroom in het leven wordt ge-
roepen die moeilijk beheersbaar zal
zijn.

Wat de verdeling van de investerings-
uitgaven betreft, betreuren wij dat de
middelen toegekend aan de NLM
voor de periode 1986-1987 zijn ver-
laagd, terwijl de vastleggingen voor
het Vlaams Woningfonds zijn toege-
nomen. Er werd bovendien al te lang
getalmd met de aanpassing van de
rentevoeten van de NLM aan de
marktomstandigheden. Dit getalm
uit zich ook op andere vlakken. Zo
heeft de SP vorig jaar reeds gewezen
op de onverantwoorde stijging van de
huurprijzen voor sociale woningen
die zich voor tal van huurders aan-
kondigde. Welnu, ondanks formele
beloften van de Gemeenschapsminis-
ter is tot op heden nog geen enkele
beslissing genomen door de Vlaamse
Executieve, terwijl het in 1985 blijk-
baar wel mogelijk was om nog in de
maand januari een en ander terug te
schroeven. De gegevens die de Mi-
nister in de Commissie heeft ver-
strekt, bevestigen de ernst van het
probleem : volgens de enquête van
het NMH stijgen de huurprijzen voor
43 procent van de huurders met meer
dan 10 procent. Voor 4 procent van
de huurders bedraagt de verhoging
zelfs meer dan 50 procent. De SP
dringt er dan ook op aan dat de

Wat het verzekeringsstelsel betreft,
hebben wij van bij het invoegetreden
ervan, erop gewezen dat de verzeke-
ringsperiode van vijf jaar te kort is.
Vergeten we trouwens niet dat bou-
wen een groot risico inhoudt, daar
de kandidaat-bouwer meestal aan-
zienlijke financiële inspanningen
dient te leveren en hij met het sinds
meer dan zes jaar gevoerde asociaal
beleid, gekenmerkt door inleverin-
gen, werkloosheid, verarming en on-
zekerheid voor de toekomst, dit risi-

co niet durft te nemen. Een kandi-
daat-bouwer wordt slechts tot bou-
wen aangezet, indien hij weet dat hij,
bij ziekte en werkloosheid, verzekerd
is van de verdere betaling van zijn
maandelijkse annuïteiten en hij niet
hoeft te vrezen dat zijn huis boven
zijn hoofd zal worden verkocht. In
uw beleidsverklaring beloofde u dit
te doen, mijnheer de Minister. Tot
op vandaag kwam hiervan echter
niets terecht ! Bent u nog echt zin-
nens de duurtijd van deze verzeke-
ring te verlengen ? (Ontkennend ge-
baar van Minister Akkermans)

Nochtans, mijnheer de Minister, her-
inner ik mij zeer duidelijk dat u, wan-
neer wij met het huidig verzekerings-
stelsel zijn gestart, ook voorstander
was van een verlenging van de duur-
tijd. U heeft destijds gezegd dat dit
een eerste stap betekende en dat na-
dien wel tot verlenging zou worden
overgegaan.

Minister P. Akkermans
mee geen probleem.

: Ik heb hier-

De heer H. De Loor : Wat de huis-
vestingsambtenaren aangaat, beloof-
de u in uw beleidsverklaring dat zal
worden overgegaan tot de opleiding
van huisvestingsambtenaren binnen
de gemeentelijke administratie. Ook
op dat vlak is er tot op heden niets
gebeurd. Bent u op onvoorziene
moeilijkheden gestuit of zijn deze
huisvestingsambtenaren naar de
Griekse Kalender verschoven ?

Wat de bouwpremie betreft, is het zo
dat het vroegere stelsel van de bouw-
premies in het verleden dikwijls aan-
leiding gaf tot heel wat discussies en
moeilijkheden vooral naar aanleiding
van de toegelaten oppervlakte. Het
nieuwe bouwpremiesysteem dat vo-
rig jaar in voege trad, houdt nu even-
wel rekening met een maximaal volu-
me. Ook hierdoor zouden opnieuw
problemen zijn gerezen, zodat we
graag zouden vernemen of de Minis-
ter in de nabije toekomst zinnens is
hieraan verandering te brengen ?

Mag ik tot slot erop wijzen dat de
uitgaven inzake sociale woningbouw
slechts voor een zeer bescheiden ge-
deelte verantwoordelijk zijn voor het
financieel probleem waarmee ons
land wordt geconfronteerd. Het ware
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goed indien de Vlaamse Executieve
zich ook daarvan rekenschap zou wil-
len geven. (Applaus bij de leden van
de SP)

De Voorzitter : De heer Meyntjens
heeft het woord.

De heer 0. Meyntjens (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, heren
Ministers, geachte collega’s, ik zal
mij eerst richten tot de Minister van
Ruimtelijke Ordening inzake de
stadsvernieuwing en nadien tot de
Minister van Huisvesting.

In mijn uiteenzetting van vorig jaar
stond ik uitvoerig stil bij de tegenstrij-
dige beleidsopties die gehanteerd
worden binnen de ruimtelijke orde-
ning. In het eerste deel van mijn be-
toog wil ik hier nogmaals op terugko-
men aangezien er, tot op heden, niets
werd ondernomen om deze tegen-
strijdige beleidsopties te herdenken
naar een coherent en efficiënt beleid
toe. Integendeel, de tegenstrijdige
beleidsopties op het vlak van de
ruimtelijke ordening en de huisves-
ting werden in het voorbije jaar nog
aangescherpt.

We dienen ervan uit te gaan dat het
huisvestingsbeleid, en als onderdeel
de stadsvernieuwing, slechts een kans
op slagen heeft, wanneer de beleids-
opties conform de opties van het
ruimtelijk beleid zijn. Dit uitgangs-
punt heeft niet alleen te maken met
een theoretische benadering van een
goed beleid, maar vooral met de
praktijk, de verwezenlij kingsgraad en
het nut van het beleid. Het is daarom
volstrekt onaanvaardbaar dat de
Vlaamse Executieve beleidsopties
ontwikkelt die in het ruimtelijk beleid
al tegenstrijdig zijn en die tevens het
huisvestingsbeleid kortsluiten. Dit
kan bezwaarlijk als optimale en effi-
ciënte planning beschouwd worden.

De Gemeenschapsminister voor
Ruimtelijke Ordening verklaarde dat
,,het inbreidingsgebied verder gestal-
te zal krijgen in mijn beleid inzake
de herwaarderingsgebieden. Dit mag
echter geen reden zijn om de ge-
meenten, die in hun beleid voldoen-
de waarborgen inbouwen, te verhin-
deren, de door het Gewestplan tot

woonzone en tot woonuitbreidings-
gebied bestemde delen van hun
grondgebied zo nodig realiseren”.

Hoe valt ,,het aansnijden van woon-
uitbreidingsgebieden en verkavelin-
gen” te rijmen met een stadvernieu-
wingsbeleid. Ligt het in de bedoeling
van de Minister de stadsvernieuwing
geleidelijk terug te schroeven ten
voordele van de woonuitbreidingsge-
bieden ? De volgende verklaring van
de Gemeenschapsminister van Ruim-
telijke Ordening schijnt hierop te wij-
zen : ,,Wanneer de overheid echter
vaststelt dat het woongedrag van de
bevolking anders is en een andere
richting uitgaat, is de legitimatie ze-
ker aanwezig om in te gaan op de
reële behoeften en wensen van de be-
volking”. Naar de praktijk vertaald,
komt dit erop neer dat men woonuit-
breidingsgebieden kan aansnijden
wanneer de ,,bevolking” hiervoor op-
teert.

Dat wij niet alleen staan bewijst het
artikel van professor Vermeersch in
,,De Standaard” van 17 maart 1987.

Het naast elkaar laten bestaan van
twee totaal tegenstrijdige beleidsop-
ties, namelijk stadsvernieuwings- ver-
sus uitbreidingsbeleid, kan bezwaar-
lijk als een ernstige beleidsoptie wor-
den genomen. Bovendien gaat aan-
vaarden van het uitbreidingsbeleid
volledig in tegen de beleidsopties van
de Gemeenschapsminister van Huis-
vesting. Hij verklaarde immers dat
de financiële middelen prioritair zul-
len gericht worden op inbreiding en
renovatie. Het feit dat u, mijnheer
‘de Minister, aanstuurt op een versoe-
peling van de procedure tot het aan-
snijden van woonuitbreidingsgebie-
den voor promotoren of eigenaars,
doorkruist duidelijk het moeilijk en
omzichtig uit te voeren inbreidings-
en stadsvernieuwingsbeleid. Wan-
neer men de gemeenten woonzones
en woonuitbreidingsgebieden laat
realiseren zonder rekening te houden
met de prioriteiten van het inbrei-
dings- en stadsvernieuwingsbeleid,
zal heel het renovatiebeleid een stille
dood sterven. De kansarmen uit onze
gemeenschap zullen hiervan het
slachtoffer worden. Zij zullen verder
moeten toezien op de onherroepelij-
ke verkrotting van hun woonwijk.

Dit eeuwig springen van de ene be-
leidsvoet op de andere, leidt tot zwa-
re verspillingen van gemeenschaps-
gelden. Immers de aanleg van woon-
uitbreidingsgebieden betekent een
bijkomende economische last voor de
gemeenschap, terwijl het voorzie-
ningsniveau van de gemeenten totaal
wordt vertekend. Het toestaan van
het aansnijden van woonuitbreidings-
gebieden verstoort totaal het efficiënt
benutten van de voorzieningen.

Wil het stadvernieuwingsbeleid sla-
gen, dan moet men twee principes
voor ogen houden : een voldoende
grote financiële injectie in de stads-
vernieuwing en het nagenoeg volle-
dig terugdringen van een uitbrei-
dingsbeleid. Wanneer men deze basis
principes niet aanvaardt, dan doekt
men niet alleen het stadsvemieu-
wingsbeleid totaal op, maar zal men
de ontvolking van deze oudere stads-
gedeelten blijven stimuleren.

In een periode waarin men zoge-
naamd elke frank een paar maal om-
draait vooraleer hem uit te geven,
zijn alle tegenstrijdige beleidsopties
totaal onaanvaardbaar. De onoor-
deelkundige versnippering van be-
voegdheden onder de Departemen-
ten Huisvesting en Ruimtelijke Orde-
ning maakt een samenhangend be-
leid, op de korte en lange termijn, zo
goed als onmogelijk. De Volksunie
dringt er daarom, met klem, op aan
dat er een duidelijk afgetekende be-
voegdheidsverdeling tot stand komt
tussen beide Departementen. Wan-
neer dit in de praktijk onmogelijk
blijkt, rest er slechts één uitweg, na-
melijk de samenvoeging van beide
Departementen tot één geheel. Ik
ben ervan overtuigd dat alleen op die
manier een gezond huisvestingsbe-
leid en een leefbare ruimtelijke orde-
ning kan tot stand gebracht worden.
Bovendien waarborgt deze operatie,
ongetwijfeld, een zuinige en effectie-
ve besteding van onze gemeenschaps-
gelden. Gezien de huidige budgettai-
re toestand en de beperkte middelen
waarover onze gemeenschap be-
schikt, kan niemand zich verzetten
tegen een gezonde saneringsoperatie.

In het tweede deel van mijn uiteen-
zetting wil ik graag de voorliggende
begroting en de recente ontwikkelin-
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gen inzake stads-
wing bespreken.

en dorpsvernieu-

De Volksunie heeft steeds het instru-
ment van de herwaarderingsgebieden
bepleit. Het is immers de enige ma-
nier om achtergestelde gebieden, die
precies omwille van de langdurige
verwaarlozing gedurende de laatste
decennia, nieuwe kansen te bieden.
Het is een feit dat deze kansarme
gebieden er niet uit zichzelf bovenop
kunnen geraken. De aantrekkings-
kracht naar nieuwe en andere bevol-
kingsgroepen is omwille van diverse
redenen te gering. De overheid dient
daarom deze kansarme gebieden in
bescherming te nemen om ze door
het aanpakken van het verkrottings-
probleem en het scheppen van een
beter woonklimaat, opnieuw aan-
trekkelijk te maken.

Een dergelijk stads- en dorpsvernieu-
wingsbeleid, zal echter slechts tot een
globale oplossing van het verkrot-
tingsprobleem in de Vlaamse ge-
meenten leiden indien aan twee bij-
komende voorwaarden wordt vol-
daan. Ten eerste, binnen de erkende
gebieden dient de beoogde vernieu-
wing in voldoende mate gerealiseerd
te worden zodat een kentering ten
goede plaatsgrijpt. Een erkend ge-
bied dat, na tien jaar, verder blijkt
verkrot te zijn, betekent op gemeen-
telijk vlak het einde van de geloof-
waardigheid van het stads- of dorps-
vernieuwingsbeleid. Zowel de plaat-
selijke als gewestelijke overheid dra-
gen hierbij een zeer grote verant-
woordelijkheid. Het is precies deze
geloofwaardigheid die door de perso-
nen die betrokken zijn bij de verschil-
lende projecten, steeds meer in vraag
wordt gesteld. Heel de administratie-
ve mallemolen die loopt als een logge
vertragingsapparatuur, zet een dum-
per op de motivatie en het dynamis-
me van de stuurgroepen en de bewo-
ners van deze kansarme gebieden.
De procedure is verworden tot een
lijdensweg waarvan niemand weet
waar en of hij zal eindigen. Uw dien-
sten zouden er daarom goed aan
doen, mijnheer de Minister, de ge-
meenten en de stuurgroepen zo snel
mogelijk in te lichten over de erken-
ning van hun project en over het be-
drag dat ervoor zal toegewezen wor-

den. Herhaaldelijk werd er reeds be-
loofd, de procedure te vereenvoudi-
gen en te versnellen. Tot op heden
bleven tastbare resultaten uit. Ik
hoop dat hier snel een kentering in
kan komen.
Mijnheer de Minister, ik meen dat
wanneer men u een parlementaire
vraag stelt betreffende de voorlich-
ting in deze gemeenten en als ant-
woord krijgt dat u daartoe niet de
opdracht hebt en dat het niet aan u
is de mensen daarover in te lichten
dat dit zeer simplistisch is. Het ware
interessanter die gemeenten en die
organisaties die zich daarvoor inzet-
ten ernstig op de hoogte te brengen
van de situatie. Ten tweede, de ge-
meenten moeten in staat zijn alle her-
waarderingsgebieden af te bakenen,
waarvan de aanpak noodzakelijk is
in het kader van een globale oplos-
sing van het verkrottingsprobleem in
de betreffende gemeente. Zolang
niet aan deze voorwaarde wordt vol-
daan zullen de niet afgebakende ge-
bieden steeds verder achteruitgesteld
worden. Het niet afbakenen van een
achtergestelde buurt is ten opzichte
van de betrokken bewoners een blijk
van manifeste onwil om in die buurt
nog te investeren. Het betekent voor
die buurt min of meer de volledige
en definitieve afschrijving. Het is im-
mers zeer de vraag of de buurt nog
eens twintig jaar verkrotting kan
overleven. Bovendien is het gevaar
groot dat de zwakste bevolkings-
groep in de toch afgebakende gebie-
den ten gevolge van sociale verdrin-
ging zal verdwijnen naar de slechtere,
in zekere zin goedkopere, niet-afge-
bakende wijken. Dit zal de ghetto-
vorming en de marginalisering van de
allerzwaksten in deze niet-afgeba-
kende gebieden bewerkstelligen.
Zonder aan deze voorwaarde te vol-
doen zal het verkrottingsprobleem
geenszins worden opgelost maar ge-
woon verschuiven naar toch nog
steeds belangrijke restgebieden.
Vanuit deze achtergrond hebben wij,
samen met een aantal specialisten in-
zake stads- en dorpsvernieuwing, aan
de hand van voorlopige gegevens een
minimale budgettering opgemaakt op
basis van de reeds erkende herwaar-
deringsgebieden en de daarin geplan-
de herwaarderingsoperaties, de in
voorbereiding zijnde herwaarderings-

gebieden en de intenties van gemeen-
tebesturen om verder herwaarde-
ringsgebieden af te bakenen. Deze
budgettering is minimaal aangezien
het nu al duidelijk is dat in een aantal
afgebakende en erkende gebieden de
geplande herwaarderingsoperaties
een te beperkte impact zullen hebben
om het verkrottingsproces definitief
te sluiten. Bovendien ligt het niet
steeds in de bedoeling van de ge-
meenten om alle zwaar verkrotte ge-
bieden af te bakenen dit omwille van
eigen financiële beperkingen en om-
wille van de onzekere betoelaging en
onvoldoende budgettering op ge-
westelijk vlak.

In deze budgettering is rekening ge-
houden met een fasering waarbij
kleinschalige operaties in fasering na
elkaar gebeuren. Uit ons onderzoek
blijkt dat er voor de uitvoering van
de bestaande herwaarderingsgebie-
den tussen 1987 en het jaar 2000 een
totaal bedrag van 13 miljard 110 mil-
joen F. vereist is. Gefaseerd over de-
ze periode betekent dit 1 miljard 111
miljoen F. gedurende de komende
negen jaar, 897 miljoen F. gedurende
de drie daarop volgende jaren en 288
miljoen F. voor de drie laatste jaren.

Voor de herwaarderingsprojecten die
ingediend werden of in voorbereiding
zijn, moet een totaal bedrag van 4 mil-
jard 668 miljoen F. voorzien worden.
Deze cijfers hebben alleen betrekking
op projecten die reeds gekend zijn.
Voor de herwaarderingsprojecten die
in de toekomst zullen ingediend en
uitgewerkt worden, dienen we te
werken met een extrapolatie van de
onvolledige gegevens die door de ge-
meentebesturen werden overge-
maakt. Volgens deze extrapolatie
moet er voor de potentiële herwaarde-
ringsgebieden een bedrag van 31 mil-
jard 698 miljoen F. uitgetrokken wor-
den tussen 1987 en het jaar 2000.

Ik zal mij zeker niet vastpinnnen op
deze cijfers, mijnheer de Minister,
maar wil u erop wijzen dat deze cij-
fers ergens een aanwijzing geven van
de budgettaire weerslag van heel de
stads- en dorpsvernieuwingsoperatie.
Bovendien kunnen wij uit dit cijfer-
materiaal duidelijk besluiten dat een
dringende en structurele ingreep in
de begroting van de Vlaamse Ge-
meenschap een noodzaak is, wil men
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een daadwerkelijk en globaal stads-
en dorpsvernieuwingsbeleid realise-
ren.

Tenslotte wil ik nog even stilstaan bij
enkele knelpunten in de beleidswijzi-
gingen met betrekking tot de stads-
en dorpsvernieuwing.

De optie naar kleinschaligheid in her-
waarderingsoperaties is op zich geen
slechte maatregel naar aanpak, maar
kan niet worden veralgemeend en
mag zeker geen minimalisering inza-
ke budgettering inhouden. Het blijft
immers de vraag of een beperkt aan-
tal opeenvolgende kleinschalige pro-
jecten zullen volstaan om de verkrot-
ting in grote en zwaar verwaarloosde
gebieden tegen te gaan, In dergelijke
gebieden zijn de verkrottingsproble-
men, naar aard en structuur, dikwijls
grootschalig en vereisen bijgevolg
ook een degelijke aanpak. De Gentse
arbeiderswij ken uit de negentiende
eeuwse gordel bijvoorbeeld bevatten
heel wat straten met lange rijen ge-
lijksoortige woningen, voor het
grootste deel verkrot. Een beperkt
aantal woningen per renovatieproject
vooropzetten is in een dergeljke si-
tuatie zinloos en heeft bovendien
niets te maken met kleinschaligheid.

Bovendien zijn er ook een aantal
grootschalige complexen uit het be-
gin van deze eeuw dringend aan re-
novatie toe. Vele hiervan zijn in
overheidsbezit. Het lijkt mij onaan-
vaardbaar dat dergelijke wooncom-
plexen, wegens ontoereikende betoe-
laging, ,xerder zouden verkrotten in
een wijk waar vernieuwing wordt ge-
pland. Dit zal de geloofwaardigheid
van de beleidsintenties voor het be-
trokken gebied ondergraven en ook
op de omgeving een blijvend negatief
effect hebben. Het is duidelijk dat
dit probleem zich enkel stelt in de
grootstedelijke probleemgebieden
van Gent, Mechelen en Antwerpen
en in enkele middelgrote steden. In
andere gemeenten zal deze optie
voor kleinschaligheid meestal minder
problemen opleveren. Ik hoop, mijn-
heer de Minister, dat u bij uw optie
voor kleinschaligheid een uitzonde-
ring zal willen maken voor de groot-
schalige stedelijke probleemgebie-
den.

Tot voor kort was de subsidiëring
voor herwaarderingsgebieden enkel
mogelijk op basis van toelagen uit het
budget stads- e n  dorpsherwaarde-
ring. Dit stelsel is niet meer van toe-
passing zodat in principe voor een-
zelfde project subsidiëring mogelijk
wordt onder verschillende begro-
tingsposten en verschillende ministe-
ries. Enkel inzake sociale huisvesting
bestaat er tussen u en de Gemeen-
schapsminister van Huisvesting een
protocol waaruit kan afgeleid worden
onder welk budget kan betoelaagd
worden. Deze nieuwe formule laat
het echter toe voor groenvoorzienin-
gen aan te kloppen bij de Gemeen-
schapsminister van Leefmilieu en
voor OCMW-eigendommen bij de
Gemeenschapsminister van Gezin en
Welzijn. Met deze Ministers werd er
echter geen protocol afgesloten zodat
de onduidelijkheid en de onzeker-
heid nog groter is dan voordien. De
gemeente en stuurgroepen zitten dan
ook met heel wat onopgeloste vra-
gen. Bij wie moet het gemeentebe-
stuur het dossier indienen ? Kan een
Minister een betoelaging weigeren en
doorverwijzen naar een andere Mi-
nister ? Wat als beide een dossier
doorverwijzen ?
Bovendien houdt deze nieuwe for-
mule het gevaar in dat nog meer dos-
siers blijven liggen op de verschillen-
de ministeries of gewoon de mist in-
gaan. Een grotere duidelijkheid aan-
gaande de financiering van de stads-
en dorpsvernieuwing biedt deze for-
mule zeker niet.
Ik zou er daarom willen op aandrin-
gen dat de Vlaamse Executieve een
protocol opstelt waarin duidelijke af-
spraken worden vastgelegd aangaan-
de de betoelaging van stads- en
dorpsvernieuwingsprojecten zodat ie-
dereen opnieuw zijn weg kan vinden
in die administratieve doolhof. Om
te vermijden dat er verschillende en
contradictoire herwaarderingsdoel-
stellingen zouden ontwikkeld worden
door de verschillende Ministers, lijkt
het mij noodzakelijk dat de bevoegd-
heid voor deze materie bij één Minis-
ter blijft. Om te vermijden dat heel
wat herwaarderingsprojecten door
administratieve onduidelijkheden en
financiële onzekerheid verzanden
zou onmiddellijk een uitgebreide in-
formatiecampagne moeten opgestart

worden naar de gemeentebesturen en
stuurgroepen toe.

Het huisvestingsbeleid is ongetwij-
feld het zorgenkind van de Vlaamse
Executieve. De schulden uit het ver-
leden, de federalisering en de her-
structurering van de Nationale Land-
maatschappij, de Nationale Maat-
schappij voor Huisvesting en het Na-
tionaal Instituut voor Huisvesting, de
bevoegdheidsafbakening tussen huis-
vesting en ruimtelijke ordening, zijn
slechts enkele van de prangende pro-
blemen waarmee het huisvestingbe-
leid in Vlaanderen te kampen heeft.

Het verwondert mij daarom des te
meer dat de leden van de Commissie
Huisvesting niet nauwer betrokken
worden bij het formuleren van moge-
lijke oplossingen voor deze vraag-
stukken. De ervaring leert mij dat
deze Commissie wordt samengeroe-
pen als de beslissingen reeds geno-
men zijn. Het zou, in een goed func-
tionerende demokratie, net anderom
moeten gaan.

Bovendien stellen wij vast dat het in-
lichten en voorlichten van de pers,
na zogenaamde lekken of afgelegde
verklaringen op vergaderingen, een
dagelijkse praktijk wordt die pri-
meert op ernstige discussie in de
Commissie. Hoe kan men anders ver-
klaren dat deze Commissie vorig jaar
slechts vijfmaal bijeenkwam. Ik ben
ervan overtuigd dat er heel wat ern-
stig werk zou kunnen geleverd wor-
den in deze Commissie aangaande de
voornoemde problemen.

Ik hoop, mijnheer de Minister, dat
men in de toekomst meer belang zal
hechten aan dit noodzakelijke Com-
missiewerk.

Na deze algemene opmerking, wil ik
nader ingaan op de voorliggende be-
groting en de huisvestingsproblemen
die hiermee rechtstreeks te maken
hebben. De schuldenlast van de huis-
vestingssector uit het verleden be-
draagt ongeveer 120 miljard F., te
spreiden over 30 of 40 jaar. Bij een
spreiding over 40 jaar, komt de jaar-
lijkse schuldenlast ongeveer op 4,5
miljard, wat heel wat meer is dan de
4,2 miljard die in het voorstel-Groot-
jans werd voorzien. Dit jaar heeft men
het probleem van de schuldenlast op-
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gelost door 2,029 miljard bij te passen
door de liquidatie van het saldo van
de Fondsen.

Zeldzame spaarpotjes aanspreken, is
en blijft een gemakkelijkheidsoplos-
sing voor het wegwerken van een
schuldenberg. Ook deze potjes zullen
vlug leeg zijn indien men niet de
moed heeft te streven naar een ge-
zonde oplossing op lange termijn
voor de aflossing van deze schuld uit
het verleden. Liggen er nog andere
spaarpotjes te wachten ? Ik vraag mij
trouwens af welke aap men volgend
jaar reeds uit zijn mouw zal schudden
voor de aflossing van deze schulden
uit het verleden. Bovendien beperkt
deze korte termijnpolitiek de huis-
vestingssektor ernstig in zijn realisa-
tiemogelij kheden, waardoor de kans
armen van onze maatschappij in de
kou blijven staan.

De overheveling van de Nationale
Landmaatschappij en de Nationale
Huisvestingsmaatschappij naar de
Gewesten is, zoals werd verwacht,
ontaard in een eindeloze discussie
over verdeelsleutels. Vooral het
Brusselse Gewest houdt met aller-
hande manoeuvers dit federalise-
ringsproces, dat reeds zolang ter dis-
cussie ligt, tegen.

De overdracht van de huisvestings-
maatschappijen naar de Gewesten is
een onderdeel van het zogenaamde
Sint-Catharina-akkoord, dat op 25
november 1986 tussen de nationale
Regering en de Executieven werd be-
reikt. Voor de verdeling van de
schulden tussen de nationale Rege-
ring en de Gewesten werd een inge-
wikkelde oplossing uitgedokterd in
het Pinksterplan.

Over de verdeling van de interregio-
nale verdeling van het gewestelijk
aandeel in de aflossing van de schul-
denlast bestond er geen politiek ak-
koord. Hoewel het Sint-Catharina-
akkoord duidelijk bepaalde dat de
verdeling van de lasten tussen de Ge-
westen gebeurt overeenkomstig de
jaarlijkse verwezenlijkte investerin-
gen in elk der Gewesten en het aan-
deel van ieder Gewest in de achter-
stallige betalingen aan de nationale

maatschapppijen, bleef het Brusselse
Gewest aandringen op een verdeling
volgens de dotatiesleutel. Deze Brus-
selse eis, die Vlaanderen zwaar zou
benadelen, werd in het Overlegco-
mité afgewezen. Hiermee is de kous
echter nog niet af. Het Brusselse Ge-
west handhaafde diezelfde eis wat be-
treft de besparingen die in het Pink-
sterplan aan de Gewesten werden op-
gelegd. In het Sint-catharina-ak-
koord werd bepaald dat deze bespa-
ring de vorm zou aannemen van een
verhoging van het aandeel van de
Gewesten in de sociale huisvestings-
lasten van 4 miljard F. in 1987, 1988
en 1989. Alleen het Brusselse Gewest
blijft zich verzetten tegen de betaal-
sleutel die in het Sint-catharina-ak-
koord werd bepaald. Ik hoop, mijn-
heer de Minister, dat de Vlaamse
meerderheid niet zal zwichten voor
deze Brusselse eis. Het dotatiestelsel
heeft Vlaanderen lang genoeg bena-
deeld.

Graag zou ik van de Minister willen
vernemen hoe groot het aandeel van
het Vlaamse Gewest is in de huisves-
tingslasten volgens de overeengeko-
men betaalsleutel. De voorlopige cij-
fers werden reeds door de huisves-
tingsmaatschappijen verstrekt . en
worden momenteel geverifieerd door
specialisten uit de Gewesten. Ik mag
toch aannemen dat er reeds een voor-
lopige berekening werd gemaakt van
dit aandeel.

Over de oprichting en werking van
het Amortisatiefonds bestaat ook
nog heel wat onduidelijkheid. Dit
Fonds krijgt een dubbele taak toege-
wezen. Vooreerst moet het de ver-
plichtingen honoreren van de te ont-
binden Nationale Landmaatschappij
en Nationale Huisvestingsmaatschap-
pij ten opzichte van de kapitaal-
markt. Op de tweede plaats moet het
Fonds de herfinancieringsleningen
afsluiten voor de herfinanciering van
het gewestelijk aandeel in de huisves-
tingslasten. Graag vernam ik in dit
verband op welke wijze het Vlaamse
Gewest deze lasten zal herfinancie-
ren.

De overheveling van de Nationale
Landmaatschappij en de Nationale
Huisvestingsmaatschappij naar de
Gewesten zal echter niet volstaan om
de werking van de huisvestingssektor

te optimaliseren. Deze overheveling
zou de aanleiding moeten zijn om de-
ze maatschappijen ook grondig te
herstructureren. Zo zou de tak ruil-
verkavelingen van de Nationale
Landmaatschappij moeten onderge-
bracht worden bij de Administratie
van de Ruimtelijke Ordening, terwijl
de sectie huisvesting van deze maat-
schappij, samen met de Nationale
Maatschappij voor de Huisvesting,
zou moeten worden geherstructu-
reerd tot de Vlaamse Huisvestings-
maatschappij. Het is ons reeds lang
beloofd, mijnheer de Minister. U
hebt het vorig jaar onder andere voor
één juli beloofd, maar totnogtoe heb-
ben wij er nog niets van gezien.

Ook op het lokale vlak dringt zich
een herstructurering op. Hoewel de
fusie van gemeenten reeds jarenlang
een feit is, blijven in de meeste deel-
gemeenten sociale bouwmaatschap-
pijen actief. In mijn gemeente ken-
nen wij nog steeds de Burchtse en de
Zwijndrechtse bouwmaatschappij.
Om de verwerking van deze maat-
schappijen te optimaliseren en om
kosten te sparen, lijkt het mij noodza-
kelijk in heel wat kleinere en landelij-
ke gemeenten over te gaan tot de
fusie van deze bouwmaatschappijen.

U hebt in de Commissie beloofd er
werk van te zullen maken. Wij hopen
alleszins dat resultaten niet lang zul-
len uitblijven.

Tenslotte wil ik nog enkele opmer-
kingen kwijt aangaande recente ont-
wikkelingen in het huisvestingsbe-
leid.

Onlangs werd met veel bravoure het
nieuwe stelsel van huurcompensatie
door de Minister aan de pers voorge-
steld. Het ligt zeker niet in mijn be-
doeling de huurcompensatie als idee
te verwerpen. Dit stelsel lijkt mij in-
derdaad een goed middel om tege-
moet te komen aan de woningnood
van de kansarmen in onze maat-
schappij. Toch betwijfel ik of de
huurcompensatie, in zijn huidige
vorm, de beoogde doelstellingen zal
kunnen verwezenlij ken.

Ik ga hier niet verder op in. Collega
Pillaert zal over dit onderwerp verder
handelen. Ik zou u alleen willen vra-
gen, mijnheer de Minister, dit project
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Meyntjens
na één jaar grondig te evalueren en
tegelijkertijd te onderzoeken of er
niet kan worden overgegaan tot de .
aankoop van leegstaande woningen
die na renovatie verhuurd worden
aan de laagste inkomens. Op die ma-
nier wordt niet alleen de leegstand
bestreden maar bouwt de gemeen-
schap een eigen patrimonium op dat
ter beschikking blijft staan van de
kansarmen uit onze maatschappij.
Op korte termijn zal dit inderdaad
een veel zwaardere investering ver-
gen. Als we de zaken op lange ter-
mijn bekijken, valt die investering
niet zwaarder uit en biedt ze een veel
grotere woonzekerheid voor de
beoogde doelgroep. Ik zou er zelfs
voor willen pleiten dit onderzoek
open te trekken tot nieuwbouwpro-
jecten die, op lange termijn bekeken,
ook heel wat voordelen bieden.
Kortom, een vergelijkende studie
tussen huurcompensatie, aankoopre-
novatie en nieuwbouw, zou het uit-
gangspunt moeten zijn voor een toe-
komstgericht sociaal huisvestingsbe-
leid.
Tenslotte zou ik erop willen aandrin-
gen dat dit huurcompensatiestelsel in
het globaal beleid inzake huisvesting
en stads- en dorpsvernieuwing in te
passen. Bij de keuze van woningen
zou de voorkeur moeten worden ge-
geven aan woningen gelegen in een
herwaarderingsgebied of, in tweede
orde, aan woningen die reeds tot het
patrimonium van een bepaalde stad
of gemeente behoren.
Mijnheer de Minister, gewoonlijk
geeft men de bloemen bij het begin,
ik heb ze tot het laatst bewaard. Ik
feliciteer u nu met.uw besluit om ein-
delijk eens wat aan de conceptie van
sociale woningen te doen. In mijn vo-
rig betoog heb ik de idee gelanceerd
om architecten die goedkope en kwa-
litatief goede woningen ontwerpen,
beter te honoreren. Het verheugt mij
dat de Minister deze idee in praktijk
wil omgezetten. Ik hoop dat deze
maatregel enig effect zal hebben voor
de huurprijs van sociale woningen.
(Applaus bij de VU)
De Voorzitter : Collega’s, wij onder-
breken hier onze werkzaamheden en
zullen ze om 20 uur hervatten.

- De vergadering wordt geschorst om
19.25 uur.

- Zij wordt hervat om 20 uur.

De Voorzitter :
heeft het woord.

De heer Taelman

De heer W. Taelman (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, heren
Gemeenschapsministers, geachte col-
lega’s, ik zal de twee materies, die
voor vanavond nog werden voorzien,
samen behandelen. Vooreerst zal ik
mij richten tot de Gemeenschapsmi-
nister van Huisvesting en nadien zal
ik een paar woorden zeggen tot de
Gemeenschapsminister belast met de
stadsvernieuwing.

Graag sluit ik mij aan bij de felicita-
ties die werden gericht tot collega
Marchand, die als verslaggever heeft
ingestaan voor het opmaken van het
degelijk verslag dat hij heeft uitge-
bracht naar aanleiding van de bespre-
king van de begroting Huisvesting in
de Commissie van de Vlaamse Raad.

Tot u, mijnheer de Gemeenschaps-
minister wens ik ook onmiddellijk
mijn oprechte dank te richten.

Immers het verslag van de Commis-
sie stelt in de aanvang dat u een bij-
zondere inspanning hebt geleverd
omtrent de investeringsprogramma’s
in drie ontwikkelingsgebieden, met
name, Limburg, de Kempen en de
Westhoek. Als Kempenaar voel ik
mij daar derhalve zeer gelukkig om
en dit meer omwille van de bijko-
mende inspanningen die voor deze
streek worden overwogen, dan wel
voor de omschrijving van mijn streek
als ontwikkelingsgebied.

Tijdens de bespreking in de Commis-
sie werd zeer omstandig ingegaan op
de problematiek van de sociale huis-
vestingssector die onverminderd een
moeilijk beleidsdepartement blijft
uitmaken.

Wij mogen immers stellen dat de be-
leidsopgave geenszins gemakkelijk
ligt indien men fundamenteel sociale
objectieven, die erin bestaan eenie-
der het recht toe te kennen om dege-
lijk te worden gehuisvest, dient te
koppelen aan even noodzakelijke
budgettaire imperatieven die erin be-
staan de uitgaven te beperken en de

nog immer schaarse overheidsmidde-
len zo efficiënt mogelijk aan te wen-
den.

Inzake de budgettaire imperatieven
zou ik hierbij dan ook voorafgaande-
lijk mijn waardering richten tot de
Vice-Voorzitter en Gemeenschaps-
minister van Financiën die erin ge-
slaagd is om binnen de begroting van
de Vlaamse Gemeenschap en het
Vlaamse Gewest een rechtvaardig
verdelend evenwicht van de middel-
en tot stand te brengen, rekening
houdend met het geheel van de eco-
nomische, sociale en culturele be-
leidsmotieven en beleidsimperatie-
ven, die allen als even noodzakelijk
en even dringend inzake hun verwe-
zenlij king worden aangehaald.

Kenschetsend hierbij is het feit dat
voor de investeringen in de sociale
huisvestingssector bijkomende ruim-
te wordt geschapen voor 1987, waar-
bij echter, via de begroting, niet ver-
vallen wordt in het budgettaire en-
thousiasme dat zou kunnen gevonden
worden in het vergelijk dat werd be-
komen met de nationale Regering in-
zake de ,,regeling van de lasten huis-
vesting uit het verleden”.

Deze regeling, tot stand gekomen na
lange en moeilijke onderhandelin-
gen, bevat de goedkeuring van een
belangrijke eis aan de zijde van het
Vlaamse Gewest, met name dat de
verrekening van de lasten uit het ver-
leden zal geschieden op basis van de
werkelijke verdeelsleutel van de ver-
richte sociale huisvestingsinvesterin-
gen binnen ieder Gewest.

De resultaten van de tot stand geko-
men overeenkomst houden, een be-
langrijke minimumuitgave in voor de
begrotingshuisvesting die, mijns in-
ziens terecht, niet werd vertaald door
een even belangrijke verhoging van
de uitgaven.

Hieruit blijkt duidelijk dat ook voor
1987 het beleid wordt bestendigd dat
sinds 1982 in de Vlaamse Executieve
ingang heeft gevonden en waarbij
schaarse overheidsmiddelen oordeel-
kundiger en efficiënter moeten ge-
richt worden, op het tegemoet ko-
men aan het lenigen van de werkelij-
ke sociale noden en niet van artifi-
cieel gecreeërde sociale noden.
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Taelman

Enkel het aanhouden van soortgelijk
beleid, tijdens de moeilijke periode
die wij nu kennen, kan de garantie
inhouden dat een werkelijk sociaal
huisvestingsbeleid dat geen a-sociale
gevolgen voor de Gemeenschap zal
inhouden, ook nog in de toekomst
haar rol verder zal kunnen blijven
vervullen.

Inzake de door u genomen nieuwe
initiatieven volgen wij aandachtig de
ideeën die u ontwikkelt op het vlak
van het nieuwe stelsel van de huur-
compensaties.

Het tegemoetkomen aan de huisves-
tingsnoden van sociaal gerechtigden
gekoppeld aan het ondervangen van
een langdurige leegstand van wonin-
gen, leegstand die op haar beurt vaak
naar verkrotting leidt, komt beslist
over als een zeer aantrekkelijke for-
mule .

Zoals ieder nieuw stelsel dat wordt
ingevoerd moet ook dit van de huur-
compenstaties zijn degelijkheid in de
praktijk en naar de toekomst bewij-
zen. Wij nemen dan ook graag akte
van uw verklaring in de Commissie
waarbij U stelt dat van een experi-
mentele periode zal gebruik worden
gemaakt waarbij de budgettaire
weerslag van de inhuurneming en de
renovatie op basis van een staal van
1 .OOO woningen grondig zal worden
geëvalueerd.

Dit wijst erop dat u de uitvoering van
het nieuwe stelsel met de nodige bud-
gettaire voorzichtigheid wenst te be-
naderen, zienswijze die wij volkomen
kunnen onderschrijven.

In ondertoon, mijnheer de Gemeen-
schapsminister verbergen wij onze
vrees niet inzake de budgettaire ge-
volgen die gekoppeld zijn aan de ver-
goeding van de diverse schakels die
betrokken zijn bij soortgelijke opera-
ties en over het cumulatief begro-
tingseffect dat zij over een langere
periode kunnen veroorzaken.

Nog inzake de investeringen voor de
sociale huisvestingssector stel ik met
genoegen vast dat u de mogelijkheid
van toepassing van de alternatieve fi-
nancieringswijze voor het ter be-
schikking stellen van sociale wonin-

en, verder in overweging blijft ne-
men, en ter zake verdere contacten
blijft nemen.

Verheugend is ook de vaststelling dat
u, door toedoen van de handhaving
van het investeringsprogramma 1987
van het Vlaams Woningfonds van de
Jonge Gezinnen, op hetzelfde peil als
1986, binnen de sociale huisvestings-
sector, de kansen van de sociaal ge-
rechtigden vrijwaart om ook tot ei-
gendomsvorming over te gaan.

Mijnheer de Voorzitter, waarde col-
lega’s, binnen afzienbare tijd zullen
twee belangrijke instrumenten van
het sociale huisvestingsbeleid worden
geregionaliseerd, met name de Na-
tionale Maatschappij voor de Huis-
vesting en de Nationale Landmaat-
schappij.

Uit de toelichting in de Commissie
blijkt dat omwille van de ruilverkave-
lingsoperaties, waarmee de Nationa-
le Landmaatschappij is gelast, u zich
genoodzaakt ziet om toch twee gere-
gionaliseerde maatschappijen te hou-
den.

Houdt deze toelichting in dat de bei-
de maatschappijen, zoals deze nu be-
staan, elk op hun terrein, eens gere-
gionaliseerd, hun activiteit verder als
twee afzonderlijke entiteiten zullen
blijven uitoefenen, of houdt dit in dat
één maatschappij zal worden opge-
richt voor de huisvesting en één voor
de ruilverkaveling ?

De voorliggende problematiek was
reeds eerder gekend en op het vlak
van het Regeerakkoord werd gesteld
dat moest gestreefd worden naar het
onderbrengen van de activiteit huis-
vesting in een enkele maatschappij.

Precies omwille van het nu bestaande
verschillend actieterrein van de maat-
schappijen werd voor de samenvoe-
ging van de huisvestingsactiviteiten
voorzien in een overgangsperiode.

Wij blijven de stelling aankleven,
mijnheer de Gemeenschapsminister,
dat de activiteiten van de huisves-
tingsmaatschappijen moeten vatbaar
blijven voor fusie en dat op rationeel
vlak hun activiteitssfeer moet worden
gebundeld.

De heer J. De Seranno : Ook op
lokaal vlak ?

De heer W. Taelman : Ook op lokaal
vlak, indien mogelijk.

De heer J. De Seranno : Is dat vol-
gens u realiseerbaar de eerstkomen-
de tien jaar ?

De heer W. Taelman : Dat zal niet
gemakkelijk zijn. Wij hopen dat het
zo vlug mogelijk kan.

De heer J. De Seranno : U is betrok-
ken bij een bepaalde maatschappij.
Welk is uw standpunt ter zake ?

De heer W. Taelman : Ik ben per-
soonlijk niet bij een maatschappij be-
trokken maar zie wel de voor- en na-
delen van de toepassing van het sys-
teem zoals wij het nu kennen. Ik zou
graag zien mocht uiteindelijk in elke
gemeente nog slechts één huisves-
tingsmaatschappij werkzaam zijn.
Wij weten welke problemen dat te-
weeg brengt, mijnheer De Seranno,
in gemeenten waaraan wij samen
denken. Laten wij samen zoeken
naar de meest geschikte oplossing ter
zake.

Blijkens uw verklaring in de Commis-
sie Huisvesting benaderen onze visies
elkaar gezien u gesteld hebt dat op
het vlak van de erkende maatschap-
pijen er wel in termen van fusie wordt
gedacht, en u de fusies van de erken-
de vennootschappen behorend tot de
NLM en de NMH overweegt te sti-
muleren. Ik druk mij zacht uit. Zit
er op basis van de gegeven toelichting
dan ook geen tegenspraak vervat in
de benaderingswijze van de regionali-
sering van de huisvestingsmaatschap-
pijen ?

Tot slot, mijnheer de Voorzitter en
waarde collega’s, stellen wij met ge-
noegen vast dat de bouwpremie- en
de saneringspremieaanvragen zeer
gunstig blijven evolueren. Ook stel-
len wij met genoegen vast dat de ver-
zekering tegen inkomensverlies als
gevolg van werkloosheid of arbeids-
ongeschiktheid van de bouwpremie-
gemachtigde zijn degelijkheid en be-
langrijk impact verder blijft bewijzen,
en wel in die mate dat een uitbreiding
van het stelsel blijkt te kunnen wor-
den overwogen.

Uit een ontkennend gebaar van de
Minister ingevolge een vraag gesteld
door één van de vorige sprekers,

20
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Taelman De heer J. De Seranno : De dorps-
vernieuwing ook.

Een van de sprekers tijdens het begro-
tingsdebat  over Huisvesting en Stads-
vernieuwing was de heer-0. Meyn-
tjens (VU)

meen ik te moeten besluiten dat hij
er anders over denkt. Wel vernam ik
graag hoe hij er precies over denkt.

Echter zouden wij, inzake de bouw-
premie, er bij de Gemeenschapsmi-
nister willen op aandringen om de
toekenningsdrempel voor het beko-
men van deze premie binnen aan-
vaardbare budgettaire grenzen op-
nieuw te verhogen.

Wij zijn er immers van overtuigd dat
het verlagen van de inkomensdrem-
pel tal van potentiële bouwers ertoe
hebben genoodzaakt van hun bouw
akte af te zien. Hen opnieuw mede
betrekken, zij het op een graduele
manier, bij de voordelen verbonden
aan de bouwpremie zou een bijko-
mende gunstige invloed laten gelden
op de activiteit van de bouwnijver-
heid, die, als sector met een belang-
rijke tewerkstelling, ook nu nog vol-
op een bijkomende stimulans zou
mogen genieten.

Tot slot wens ik nog enkele woorden
te richten aan de heer Gemeen-
schapsminister, belast met de stads-
vernieuwïng.

De heer W. Taelman : En specifiek
voor Kasterlee.

De heer J. De Seranno : Mijnheer
de Voorzitter, ik hoor graag zeggen
dat er in de Kempen nog een ge-
meente die naam draagt. Geel, Mol,
Herentals en Turnhout zijn allemaal
steden. Gelukkig hebben wij nog een
dorp. Wij kunnen een voorstel indie-
nen om de naam ,,gemeente” te be-
schermen.

De heer W. Taelman : Terug tot de
stads- en dorpsvernieuwing. Om de
gegrondheid van die vernieuwings-
operaties te illustreren grijpt men
nogal eens terug naar de woningen
enquête van 1982-1983, waaruit
bleek dat ongeveer 350.000 woningen
zware gebreken van beperkte om-
vang vertonen en 300.000 woningen
zware gebreken van uitgebreide om-
vang. Ook wordt er steeds verwezen
naar het probleem van de leegstand
dat thans reeds zou gegroeid zijn tot
bijna 150 .OOO woningen.

Stadsvernieuwing beperkt zich echter
niet alleen tot het zoeken naar oplos-
singen voor het huisvestingsprobleem
in de oude binnensteden of de ver-
krotte buurten. De voornaamste oor-
zaak van het leeglopen van bepaalde
wijken is echter niet alleen een struc-
tureel slechte huisvesting, doch de
meeste kwestieuze wijken worden
ook gekenmerkt door een zeer dichte
bebouwing, het totaal ontbreken van
tuinen en open ruimten. Daarenbo-
ven kampen zij meestal met zware
verkeers- en parkeerproblemen.

Sinds het besluit van 30 maart 1983
beschikken de gemeenten echter
over het instrument om ingrijpend in
deze gebieden aan herwaardering te
doen. Toch bleven de meeste geïnte
resseerden nog met een hoop vragen
geconfronteerd, zodat er tot op he-
den wel heel veel aanvragen tot er-
kenning als herwaarderingsgebied
bekend zijn, zelfs voor zulke enorme
bedragen dat ik mij goed kan inbeel-
den, mijnheer de Minister, dat ook u
daarbij wel meermaals de wenkbrau-
wen moet hebben gefronst. Van
werkelijke uitvoering op het terrein
zelf kwam er echter nog niet zoveel

in huis, vooral omwille van onvol-
doende doorzichtigheid en klaarheid
in de desbetreffende subsidiërings-
reglementering. In het Staatsblad van
20 maart verscheen echter het besluit
tot toepassing van het protocol tussen
Gemeenschapsminister Akkermans
en uzelf. Hierbij viel ons vooral de
schrapping op van artikel 22 dat stel-
de dat in de goedgekeurde herwaar-
deringsgebieden geen enkele andere
betoelaging mogelijk was dan via dit
besluit. Daarom vernam ik graag,
van u, mijnheer de Minister, wat
uzelf beoogt met de schrapping van
het bewuste artikel 22.

Ik verduidelijk mij even met enkele
bij komende vragen daaromtrent.
Ten eerste, hoe worden de werken
aan geheel of gedeeltelijk bescherm-
de gebouwen, kaderend in bescherm-
de stads- of dorpsgezichten betoe-
laagd wanneer deze behoren tot een
deeloperatie. Ik denk hierbij meer
bepaald aan bijvoorbeeld de kazerne
Dossin te Mechelen, aan het be-
schermde tweede pandhof in het Pa-
tershol te Gent, aan een aantal be-
schermde woningen gelegen in die
herwaarderingsgebieden.

Ten tweede, hoe worden de wegenis-
werken betoelaagd in erkende her-
waarderingsgebieden als dit rijkswe-
gen of provinciewegen betreft ?

Ten derde, wat dient een gemeente-
bestuur te ondernemen indien de in-
frastuctuur onvoldoende is uitgerust
en zelfs door verwaarlozing oorzaak
is van stadsvlucht en waar bovendien
de wil van de bewoners sterk aanwe-
zig is om toch te renoveren ?

Kan er, via uw bevoegdheid, niet
vlugger worden overgegaan tot drin-
gende verbeteringswerken aan plei-
nen en straten. Is dit ook niet aange-
wezen voor de groenvoorziening en
andere nutsvoorzieningen ?

Een tweede probleem dat zich voor
mij nog steeds stelt betreft een vraag
van een lid naar de werkelijke stand
van zaken in verband met de her-
waarderingsgebieden.

In de Commissievergadering sprak u
over een studieopdracht die u aan
professor Anselin, van de Rijksuni-
versiteit van Gent, had toever-
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trouwd. Graag zou ik van u verne-
men tot welke besluiten professor
Anselin kwam en in hoever deze stu-
die bepalend zal zijn voor uw beleid
inzake stadsvernieuwing.
Tevens was er sprake van een verge-
lijkende studie met betrekking tot de
evolutie van de stadsvernieuwing in
de ons omringende landen. Daarbij
rijst de vraag of deze studie ons iets
heeft bijgebracht. Welke lessen
meent u daaruit te kunnen trekken
inzake uw beleidsvisie voor de nabije
toekomst ?
Heren Ministers, namens mijn frac-
tie, besluit ik met u de volledige
steun toe te zeggen voor de uitvoe-
ring van de voorliggende begrotin-
gen. Nadat de heren Denys en Ver-
meiren dit reeds hebben gezegd, her-
haal ik dat wij de begrotingen zeer
graag zullen goedkeuren. (Applaus
bij de PW)
De Voorzitter : De heer Pepermans
heeft het woord.
De heer J. Pepermans (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, heren
Ministers, collega’s, graag zou ik, als
naar gewoonte, de verslaggever wil-
len feliciteren met zijn puik verslag.
De lectuur ervan is uiterst leerzaam
voor een beginnend politicus die ik
ben. In die zin is het voor mij een
dankbaar werkstuk geworden.
Zoals collega Vogels reeds stelde bij
de algemene bespreking krijgen we
in de sectie 80 art. 41.61.03 voor het
jaar 1987 een bedrag van 750 miljoen
F. ingevuld. In vergelijking met de
4,4 miljard F. van 1986 wel een op-
merkelijke daling, van 3,2 miljard.
In de algemene toelichting vinden
we : ,,In de sector huisvesting werden
de nodige kredieten ingeschreven om
de nodige lasten in 1987 te dekken.
Lasten voortvloeiend uit de herfinan-
ciering van de schuldenlast van de
sociale huisvesting, overeenkomstig
het akkoord Regering-Executieven
van 25 november jongstleden, te we-
ten 750 miljoen F. Daar waar vorig
jaar 4.423 miljoen frank was voor-
zien. Deze kredietruimte werd over-
geheveld naar de sector ,,Economi-
sche Expansie” waar thans 12.482,4
mil-

joen frank aan betalingskredieten
voorzien werd tegenover 9.236,9 mil-
joen frank voor het jaar 1986”.
Het is voorwaar een edelmoedig ge-
baar dat de huisvesting deze ver-
schuiving toelaat en daarmee de fi-
nanciële slagkracht van de heer
Geens vergroot. Het argument dat
dit geen prioriteitskeuze is, maar
slechts een technische operatie, doen
wij van de hand, omdat de schulden
die de heer Geens ermee wil aflossen
blijkbaar meerwaardig worden be-
vonden aan de schulden die ook bij
de huisvesting bestaan, zodat zij ook
daar een rem zetten op de nieuwe
investeringen.

Als groenen zijn wij niet zo overtuigd
van het nuttig gebruik voor economi-
sche expansie, we hebben zo onze
bedenkingen bij DIRV- en andere
campagnes . . . Dat is evenwel onder-
werp van een andere bespreking.
Maar er wel in geloven is in de direk-
te noodzakelijkheid van het opnemen
van ook financiële verantwoordelij-
heden op het vlak van de huisvesting
en van de stads- en dorpsvernieu-
wing. Stadsvernieuwing, het weze ge-
zegd, die door onze Minister van
Ruimtelijke ordening op ,,zeer lang-
zaam aan aktie” werd gezet. Dit als
argument dat er geen middelen zijn
om verdere engagementen te nemen.

Nochtans is iedereen het erover eens
dat in de stadsvernieuwingsgebieden
de nood erg groot is en bovendien
zeer acuut. Het gaat in deze gebieden
in de meeste gevallen om een zeer
verpauperde en vaak verouderde be-
volking. Dit maakt een ingreep van
de overheid uit sociale overwegingen
al noodzakelijk.

Het verheugt ons dat de Executieve
de stadsinbreiding belangrijk vindt.
Het leefbaar maken van straten, plei-
nen en huizen is daarbij de uitdagen-
de optie.
Het volgende moet ons hierbij even-
wel van het hart. Ook door het voor-
gaande beleid werd erg lang gewacht
om regulerend op te treden zodat we
nu tot een immense karwei, zowel op
financieel als op sociaal vlak, zijn ver-
oordeeld. De aannemers hebben
eerst de verkavelingen voor de rijke-
re bevolking buiten de stad kunnen
realiseren.

In vele grote steden is de verkrotting
zo groot en zijn de levensomstandig-
heden in sommige wijken zo erbar-
melijk dat het onverantwoord is om
het huidige huisvestings- en herwaar-
deringsbeleid voort te zetten. De ver-
krotting en het leeg staan van wonin-
gen brengen een totale verarming
van de wijken met zich mee. Ze gaan
bovendien gepaard met een ontwaar-
ding van de gronden.

Huizen kunnen worden gekocht en
gerenoveerd door een tussenklasse
van mensen die vreemd zijn aan de
wijk. Dit is niet verwerpelijk als men
voldoende rekening houdt met het
feit dat sociale woningbouw te duur
is voor de armsten die men dan weer
op de vlucht jaagt naar nog niet afge-
bakende gebieden. Deze mensen ko-
men zo mogelijk in nog slechtere om-
standigheden terecht.

Het is dan ook onontbeerlijk dat de
gemeenten of de sociale huisvestings-
maatschappijen een huurpolitiek uit-
werken die ook de armen de moge-
lijkheid geeft om in de eigen wijk in
een gezonde woning te leven. Er
moeten dan ook voldoende wettelij-
ke en financiële stimuli worden gege-
ven die vandaag echter onvoldoende
worden verzekerd.

De heer Meyntjens refereerde ook
aan de studie van de BIRO-vzw.
Daaruit blijkt dat voor de verwezen-
lijking van de 113 of 114 - hierover
is discussie - herwaarderingsgebie-
den in Vlaanderen gemiddeld 1 ,l
miljoen F. per jaar moet worden in-
geschreven. Hierbij wordt geen reke-
ning gehouden met bijkomende en
noodzakelijk geachte nieuwe erken-
ningen .

Voor iedereen is het duidelijk dat de
450 miljoen F. vastlegging en de 320
miljoen F. ordonnancering - sectie
75, artikel 63.15.03 - volkomen on-
toereikend zijn. De Minister dringt
erop aan om een evaluatie te maken
van de reeds erkende herwaarde-
ringsgebieden omdat hij heeft opge-
merkt dat de gemeenten hun plannen
niet verwezenlijken. Uiteraard doen
de gemeenten dit niet omdat ze vaak
in een financieel onmogelijke situatie
verkeren. Omdat de middelen die de
Vlaamse Gemeenschap ter beschik-
king stelt te beperkt zijn en omdat de
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financiële situatie van de gemeenten
niet bemoedigend is, durven ze zich
niet op glad ijs te wagen.

Om te besluiten zetten wij onze be-
kommernissen ten opzichte van de
herwaarderingsgebieden op een rij-
tje. De kredieten zijn volkomen on-
toereikend voor de grote nood die er
is. Indien men zich toch een beperkt
budget oplegt, moet er enstig en con-
trolerend werk worden gemaakt van
garanties die zo ingebouwd moeten
zijn dat een maximum aan huurwo-
ningen kan worden gecreëerd, maar
dan niet om de beurs van de huiseige-
naars te spekken maar omwille van
het sociale aspect.

Inzake stadsvernieuwing menen wij
dat aan de autochtonen van een wijk
voorrang moet worden gegeven. De
budgettering zou over verscheidene
jaren moeten worden gemaakt, maar
dan in verhouding tot de bestaande
noden die trouwens reeds herken-
baar zijn in de bestaande herwaarde-
ringsgebieden, al dan niet erkend.

Inzake de huisvesting heeft collega
Vogels in haar algemene inleiding
voldoende onderstreept dat het door-
sassen, van 3,2 miljard F. kredietmo-
gelijkheden naar economische expan-
sie niet onze prioritaire keuze is. Ge-
bruik dit geld voor de delging van de
schulden in verband met de huisves-
ting zodat er opnieuw wat meer ruim-
te komt om te investeren in woningen
en saneringswerken. De grote wo-
ningnood die er op het ogenblik is in
ontwikkelingsgebieden als Limburg
- Liso haalt een cijfer aan van meer
dan 5 .OOO huurwoningen - lijkt ons
meer prioritair te zijn dan de overhe-
veling naar economische expansie.
Het gaat ten slotte om mensen die
geen woning kunnen verwerven. Ook
op dit vlak is er duidelijk werk aan
de winkel.

Trouwens, wie vertelt me dat investe-
ringen in de bouw geen goede inves-
tering zou zijn of moet het, zoals alles
hier high tech zijn in glitterverpak-
king ?

De Voorzitter : De heer De Seranno
heeft het woord.

De heer J. De Seranno (op de tribu-

ne) : Mijnheer de Voorzitter, het
Sint-Catharina-akkoord zou de basis
vormen van een oplossing voor de
moeilijkheden met de schulden van
het verleden. Ik ben er niet zo van
overtuigd. De Minister heeft wel in
de Commissie verklaard dat hij zowel
in de Nationale Maatschappij voor de
Huisvesting als in de Nationale Land-
maatschappij een audit heeft bevolen
om binnen de drie maanden te becij-
feren hoeveel de lasten voor het
Vlaamse Gewest precies bedragen.
Ik neem aan dat deze drie maanden
ver gevorderd zijn. Van één maat-
schappij ken ik de schulden uit het
verleden. Bij de bespreking van be-
grotingen vorige jaren werden daar-
omtrent cijfers gepubliceerd en als
die juist waren, weet men nu hoeveel
de schuld bedraagt. Ik ga daar echter
nu niet op in.

Ik wil in mijn inleiding hoofdzakelijk
beklemtonen dat wij in het Vlaamse
Gewest, naast de zorg voor de huur-
woningen, maximaal moeten probe-
ren de eigendomswoningen te bevor-
deren.

In Vlaanderen zijn twee woningen op
drie bewoond door de eigenaar of
mede-eigenaar. Dat was 66 procent
in 1981 en die verhouding is van jaar
tot jaar nog toegenomen. Ik mag er
misschien op wijzen dat dat in Brus-
sel slechts 31 procent is en dat het
percentage daar afneemt.

De verwerving van de eigendomswo-
ning moet niet enkel om sociale,
maar vooral om budgettaire redenen
worden aangemoedigd. Ik weet wel
dat arbeid en inkomenszekerheid
voorwaarden zijn om deze Vlaamse
eigendomsgezindheid te bevorderen,
maar ook andere factoren conditio-
neren de mogelijkheid voor de gezin-
nen om een eigen woning te verwer-
ven, met name het niveau van de
bouwkosten wat de Minister zo nauw
aan het hart ligt, de kredietmogelijk-
heid en de rentevoet, het fiscale regi-
me, onder meer de BTW-tarieven,
het gevoerde grondbeleid en de be-
toelaging door bouw- en sanerings-
premies.

Ten eerste, wat de bouwkosten be-
treft, heeft de Minister meermaals
zijn zienswijze geformuleerd, waarbij
hij pleit voor de aanwending van

goedkopere bouwmaterialen. Mijn-
heer de Minister, hier is grote voor-
zichtigheid geboden.

Minister P. Akkermans : Collega, ik
heb nooit gesproken over goedkope
bouwmaterialen, maar over het bou-
wen op een efficiënte manier en het
weren van alle luxe die wij niet nodig
hebben om gelukkig te zijn. Ik zal
nooit pleiten voor goedkopere bouw-
materialen, maar voor het toepassen
van alle moderne materialen die van-
daag kunnen worden aangewend.

De heer J. De Seranno : Ik maak er
mij toch zorgen over dat voor sociale
woningen die ternauwernood 20 jaar
of zelfs slechts 10 jaar oud zijn, reeds
sanerings- en renovatiepremies moe-
ten worden uitgekeerd.

De heer H. Schiltz : Dat is de maat-
schappij voor goedkope woningen.

De heer J. De Seranno : Zo werd ze
vroeger genoemd.

Ik wil die bewering relativeren, mijn-
heer de Minister, maar het gaat niet
op dat men het geld dat men spaarde
door goedkoper te bouwen, later
veelvuldig moet uitgeven in de vorm
van sanerings- en renovatiepremies.
Dit doet zich voor, tenzij u mij zou
tegenspreken.

De reële huidige rentevoet, namelijk
het verschil tussen het nominale ta-
rief, verminderd met de inflatie-
graad, is niet van aard om jonge ge-
zinnen aan te moedigen tot het wa-
gen van het bouwavontuur. Colle-
ga’s, het zal u wel bekend zijn dat de
reële rentevoet nooit zo hoog is ge-
weest als op het ogenblik. Ik heb
soms het gevoelen dat jongeren die
de dag van vandaag het bouwen nog
aandurven zich dat nog niet goed rea-
liseren. De inflatiegraad bedroeg in
1974 en 1975 13 procent, hij daalde
dan tot 9, 5, 8, 9 procent en de jong-
ste jaren bedraagt hij nauwelijks een
paar procent. Degenen die het bou-
wen aandurven zo durf ik het noe-
men kunnen niet rekenen op de ver-
wachting van een zekere muntont-
waarding en een zekere aflossing op
deze wijze.

In de Commissie werd terecht aange-
drongen opdat voor de activiteiten
van beide sociale Huisvestingsmaat-
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schappijen in ruimere mate investe-
ringskredieten tegen verlaagde rente-
voet zouden beschikbaar gesteld wor-
den, om de eigendomswerving te
bevorderen. Dit geldt dus zowel voor
de Nationale Maatschappij voor de
Huisvesting als voor de Nationale
Landmaatschappij.

Het stemt tot nadenken dat hier het
merendeel der sociale leningen duur-
der is dan de netto-rente die de klei-
ne spaarder  van de Staat voor zijn
spaarcentjes ontvangt. Diegene die
vandaag leent met steun van de re-
gionale overheid, betaalt thans
meestal meer dan wat zijn buurman
van de nationale overheid krijgt voor
zijn spaarcenten.

Ten derde - en hier betreft het een
nationaal probleem - zijn door de
vorig jaar opnieuw ingevoerde hoge
BTW-tarieven in de woningbouwsec-
tor, de aannemingsprijzen met ge-
middeld 11 procent verhoogd. Met-
een stegen ook de verkoopprijzen
van de bestaande woningen met een-
zelfde procent. Deze BTW-kosten-
stijging wordt voor de lage gezinsin-
komens onvoldoende gecompen-
seerd door de maatregelen inzake fis-
cale aftrekbaarheid van de kapitaal-
lasten.
Ten vierde en hier richt ik mij tot de
Minister die verantwoordelijk is voor
het grondbeleid het niet uitvoeren
van het decreet op het sociaal grond-
beleid betekent dat de Vlaamse Exe-
cutieve ook dit jaar onwillig blijft en
dat zij de problematiek inzake grond-
verwerving door de individuele bou-
wer blijkbaar onderschat. Men had
minstens kunnen verwachten dat in
de begroting middelen zouden zijn
voorzien voor het voeren van een
grondbeleid, bij voorbeeld bij stads-
of dorpsherwaardering en dat de ini-
tiatieven die door de lagere besturen
werden genomen, zouden worden ge-
steund. Het volstaat niet dat de
Vlaamse Executieve voortdurend
van inbreiding spreekt wanneer pre-
cies het onmisbare instrument voor
het voeren van dat beleid niet wordt
gehanteerd.
Ten vijfde, het sinds augustus 1986
gewijzigd bouwpremiestelsel is in de
Commissie uitvoerig ter sprake geko-
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men. De rapporteur heeft daar in zijn
degelijk verslag reeds op gewezen.
De doelstelling van de Minister om
prioritair gezinnen met een laag inko-
men die een kleine woning willen
bouwen, te helpen, heeft in de Com-
missie algemene instemming geno-
ten.

Toch moet de aandacht van de Exe-
cutieve worden gevestigd op een paar
bouwvolumeproblemen die het ge-
volg zijn van de toepassing van het
nieuwe premiestelsel. Ik geef een
paar voorbeelden: het betreft wonin-
gen die thans wegens te groot volume
niet meer voor premie in aanmerking
komen terwijl dat voor 1 augustus
1986 wel het geval was. De bouwers
van een bescheiden woning kunnen
trouwens de premie aanvragen tot ui-
terlijk zes maanden na het betrekken
van de woning.

Een aantal premiegerechtigden die
bouwwerken hadden aangevat vóór
1 augustus 1986 dreigen nu niet meer
in aanmerking te komen omdat bij
voorbeeld de kelder- of zolderruimte
nog overeenstemden met wat volgens
de vroegere normen van toepassing
was. Mijnheer de Minister, men kan
deze mensen toch niet straffen omdat
zij een normale procedure hebben
gevolgd en een woning hebben ge-
bouwd die voldeed aan de toen gel-
dende normen. U hebt beloofd deze
aangelegenheid te onderzoeken om
er een oplossing aan te geven. Dit
moet gebeuren want verschillende
tientallen gezinnen zijn met dit pro-
bleem geconfronteerd en de huidige
ingewikkelde volumeberekening stuit
op grote moeilijkheden bij de betrok-
ken aanvrager, bij de architecten, bij
het Bestuur van Stedebouw maar ook
in uw Dienst voor Huisvesting. Het
voortaan toegelaten globale volume
van 750 m3 voor een jong gezin met
twee kinderen geeft in regel voldoe-
ning. De moeilijkheid begint echter
met de onderverdeling van dit volu-
me in bewoonbare en niet bewoonba-
re ruimten. Gezinnen met een be-
scheiden inkomen die bijvoorbeeld
de zolderruimte nog niet kunnen of
willen inrichten, komen thans niet in
aanmerking voor de premie. Dit om-
dat de onbewoonbare ruimte te groot
is. Wij lezen in het Commissiever-
slag : ,,De Gemeenschapsminister
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antwoordt dat hij er inderdaad wel
voor voelt om de verdeling in be-
woonbare en onbewoonbare gedeel-
ten te laten wegvallen. Het besluit
zou op dit punt eventueel kunnen
worden gewijzigd. ”

Waarop wacht u, mijnheer de Minis-
ter, om deze maatregel te wijzigen ?
De volumereglementering zoals ze
werd geformuleerd is niet hanteer-
baar. Nog beter ware het voortaan
zoals vroeger de totale oppervlakte
van het gebouw in aanmerking te ne-
men. Die gegevens zijn eenvoudig te
berekenen en voor de belanghebben-
den begrijpelijker.

Nog een opmerking in verband met
de voorlichting. De verwerving van
een gezonde woning, vooral door de
grote gezinnen en deze met een laag
inkomen, is voor de Executieve en
voor ons een prioriteit. De Beleids-
verklaring voorzag ook dat ,,naast de
bestaande administratieve voorlich-
ting, in samenwerking met de ge-
meentebesturen, technische bijstand
zou worden verleend, en binnen de
gemeentelijke administratie in de op-
leiding van huisvestingsambtenaren
zou worden voorzien”.

Onze bescheiden ervaring leert ons
dat op dit vlak dringend nog meer
initiatieven moeten worden geno-
men.

Men staat versteld over het aantal
gezinnen en personen dat slecht ge-
huisvest is, doch de weg niet kent om
geholpen te worden.

Ten slotte wensen wij nog te verne-
men in welke mate - en dan kom ik
tot het subregionale vlak - het Ar-
rondissement Turnhout als ontwikke-
lingsgebied in aanmerking is geko-
men wat de prioriteit in het investe-
ringsprogramma voor de sociale huis-
vesting betreft.

De Voorzitter : De heer Pillaert heeft
het woord.

De heer J.P. Pillaert (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, het huisves-
tingsbeleid is en blijft voor Vlaande-
ren een probleem van eerste orde.
Verschillende studies tonen aan dat
wonen in Vlaanderen nog steeds voor
velen geen synoniem is van goede
huisvesting. Wanneer men trouwens
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de laatste enquête bestudeert van het
Nationaal Instituut voor de Huisves-
ting (NIH) wordt dit trouwens beves-
tigd:

67 procent van
goede kwaliteit

de woningen zijn van

18 procent van de woningen zijn van
middelmatige kwaliteit ;

15 procent van de woningen zijn van
slechte kwaliteit.

Deze 15 procent staat voor 300.000
woningen.

Daarbij valt op dat, in vergelijking
met de enquête die gebeurde in 1971-
1972, het aantal woningen van slech-
te kwaliteit niet verminderd is inte-
gendeel, in aantal een lichte verho-
ging vertoont van ongeveer 10.000
stuks.

Wanneer men het advies van de Ho-
ge Raad van het NIH bekijkt, dan
moet men toegeven dat de slotop-
merking zeker niet overloopt van op-
timisme .

In dit advies staat uitdrukkelijk en ik
citeer : ,,er moet gevreesd worden
dat de evolutie in dat decennium wel
eens minder gunstig zou kunnen zijn
dan in het voorbije. Een globale ach-
teruitgang van de kwaliteit wordt ver-
wacht tenzij de juiste maatregelen
worden getroffen.”

Thans beschikken we over die maat-
regelen inzake huisvestingsbeleid.
Naast de bouw- en saneringspremie
die weliswaar aangepast zijn geweest
naar de lagere inkomens hebben wij
als nieuwigheid de huurcompensatie.

Wat de bouwpremie en de sanerings-
premie betreft, zijn deze premies
aangepast naar de lagere ‘inkomens
toe, wat een goede zaak is. Toch zou
ik nogmaals de nadruk willen leggen
op het feit dat, wat de saneringspre-
mie betreft, de dienst Huisvesting
zou aandringen op echte sanering en
niet streven naar nutteloze bijkomen-
de werken. Ik heb dit reeds in de
Commissievergadering gezegd. In-
derdaad, in mijn eigen Arrondisse-
ment werden sommige werken uitge-
voerd die helemaal niet nodig waren,

zodanig dat van
meer kan zijn.

sanering geen sprake

Wat de huurcompensatie betreft, is
de bedoeling tweeërlei : ten eerste,
huisvesting bezorgen aan de minstbe-
deelden ; ten tweede, leegstand -
op dit ogenblik om en bij de 90.000
woningen - tegengaan. Alhoewel
het doel zeer lovenswaardig is, zijn
er zeer grote vragen omtrent de haal-
baarheid van het project.

Vermits de woningen reeds één jaar
onbewoond moeten zijn, kan men
zich afvragen welke woningen er
reeds meer dan één jaar leeg staan.
Ofwel is de woning in zodanig slechte
staat dat zij niet meer verhuurbaar is
en dan ook onmogelijk nog in aan-
merking kan komen voor een relatief
goedkope renovatie, want voor 500
600.000 frank kan men tenslotte niet
zoveel doen ; ofwel is zij nog wel
geschikt voor zachte renovatie maar
kan de vraag worden gesteld of de
eigenaar nog wel de bedoeling heeft
deze woning te verhuren ? Of hij
geen andere ideeën koestert ?

Wat zullen de eigenaars doen na ver-
loop van 9 jaar, welke de minimum-
duur is van de verhuring ?

Zullen er geen eigenaars tussen zitten
die hun woning eigenlijk niet meer
wilden verhuren maar andere doel-
einden voor oog hadden, en die toch
maar hebben verhuurd om eventueel
te ontsnappen aan de leegstandsbe-
lasting die in sommige steden en ge-
meenten van kracht is ?

Inderdaad, dat de leegstandsbelas-
ting positief kan werken op de leeg-
stand, wordt bewezen in verschillen-
de steden en gemeenten waar deze
belasting zelf tot 10.000 frank per
jaar kan bedragen.

Gaan de eigenaars, die een andere
bedoeling hebben, niet trachten te
ontsnappen aan de leegstandsbelas-
ting ? Uiteindelijk gaat het slechts
over een periode van 9 jaar, en wat
is tenslotte 9 jaar wanneer men een
bepaalde bedoeling in het achter-
hoofd heeft. In dergelijke gevallen,
mijnheer de Minister, denk ik dat na
9 jaar, ofwel de eigenaar een hogere
huur zal eisen, ofwel waarschijnlijk
niet meer verder zal willen verhuren.

Geef toe, dan vallen de financierings-
kosten en de huurcompensatiekosten
zeer duur uit. Als men in deze optiek
de vergelijking maakt tussen zachte
sanering en nieuwbouw of grondige
renovatie, zou men wel eens tot ver-
rassende resultaten kunnen komen.

Mijn vraag is dan ook de volgende.
Hoe denkt de Minister sommige spe-
culaties te kunnen tegengaan ? Mis-
schien zal u repliceren dat, indien u
over meer geld zou beschikken., u
niet aan huurcompensatie zou moe-
ten denken, maar u zou kunnen over-
gaan tot het bevorderen van de aan-
koop van leegstaande huizen door de
huisvestingsmaatschappijen, huizen
die zij dan opknappen en verhuren,
zoals collega Meyntjens heeft gezegd.

Daarmee, mijnheer de Minister, ko-
men wij tot de kern van het huisves-
tingsprobleem.

Door het akkoord gesloten tussen de
centrale Regering en de Executieve
betreffende de schuldenlast uit het
verleden, heeft de Vlaamse Regering
een kredietruimte gekregen van 3,2
miljard F.

Deze kredietruimte werd echter niet
ter beschikking gesteld van de huis-
vesting, waarmee men toch een en
ander zou kunnen aanvangen, maar
van de economische expansie.

Begrijp mij niet verkeerd. De econo-
mische expansie in Vlaanderen is na-
tuurlijk van zeer groot belang en is
broodnodig. Daar verschil ik wel
enigszins van mening met onze colle-
ga Pepermans. Immers, mocht de
Voorzitter van de Vlaamse Executie-
ve na Sint-Anna en na het overleg
met de centrale Regering zich niet
tevreden hebben laten stellen met
amper 8 miljard F. maar zijn been
stijf gehouden hebben om meer dan
90 miljard F. te krijgen, zoals hij met
veel branie had aangekondigd, dan
had men die 3,2 miljard F. vrijko-
mende kredieten kunnen aanwenden
voor de huisvesting want vergeten wij
niet dat, zoals ik daarnet zei, er nog
steeds 300.000 woningen van slechte
kwaliteit zijn.

Ten aanzien van de heer Pepermans
wil ik er de nadruk opleggen dat, het
spijt mij dat uw collega mevrouw Vo-
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gels hier niet is, de fameuze stam-
mentwisten waarover zij het had
soms wel degelijk nodig zijn. Daarbij
komt nu nog dat men tijdens het laat-
ste begrotingsconclaaf 1,6 miljard F.
geschrapt heeft op openbare werken
die bestemd waren voor de aflossing
van de lasten van de sociale huisves-
ting. Ik vraag dan ook of de Vlaamse
Regering daarmee rekening heeft ge-
houden en zal zij daarvan de weerslag
ondervinden ? Indien ja, hoe zal zij
die weerslag opvangen ?

Dan is er nog de toekomst en dus de
investeringsprogramma’s. In het in-
vesteringsprogramma voor 1987 zien
wij dat voor de Nationale Maatschap-
pij voor de Huisvesting, voor de Na-
tionale Landmaatschappij en voor
het Woningfonds 8,7 miljard frank
investeringen voorzien zijn.

Deze investeringen gaan hoe dan ook
werk verschaffen aan verschillende
mensen uit de bouw- en aanverwante
nijverheden. Deze inspanningen on-
der gelijk welke vorm of deze nu
goed of slecht is, voldoende of onvol-
doende, hebben hoe dan ook een re-
turn die echter niet terugvloeit naar
de Vlaamse Kas maar wel naar deze
van de centrale Regering. De kosten
zijn dus voor Vlaanderen, de baten
voor België. Het is zelfs zo dat de
centrale Regering haar baten heeft
verhoogd in verband met de nieuw-
bouw, want de BTW is terug ge-
bracht van 6 naar 17 procent en haar
bijdrage werd verminderd met 1,6
miljard F. die zij geschrapt heeft,
voor het betalen van de lasten in het
verleden in de sociale woningbouw.

Hoe zal de Vlaamse Regering reage-
ren in die zaak om haar belangen vei-
lig te stellen ?

Dan is er nog een enkel punt. Sinds
1 mei 1982 is de verwervingspremie
opgeheven. Men kent enkel en alleen
nog de bouw- en saneringspremie. In
de plaats van een verwervingspremie
kan men eventueel een verhoogde sa-
neringspremie krijgen. Nu komt men
de jongste tijd tot de eigenaardige
vaststelling dat sommige huizen te
koop worden gesteld, ook sociale wo-
ningen, die slechts sinds 7, 8, 9 of
maximum 10 jaar aan de eigenaar

werden verkocht. De nieuwe eige-
naar, die over het algemeen tot een
volksgezin behoort want anders zou
hij zich niet vestigen in een sociale
wijk, kan onder geen enkel beding
- indien de sociale woning nog in
goede staat is wat na tien jaar toch
nog mag worden verwacht - aan-
spraak maken op een premie. Ik vind
dat wij daar op sociaal vlak ergens
tekort schieten. Omdat iemand erin
slaagt een woning te kopen van een
sociale woningmaatschappij die reeds
bewoond is geweest kan hij geen en-
kele premie bekomen. Ik denk dat
wij onze aandacht daarop moeten
toespitsen zodat ook die mensen niet
in de kou blijven staan, want ook zij
hebben het recht op tegemoetkomin-
gen. Dit betreft niet bepaald de
bouwactiviteiten maar het sociale
luik van onze huisvesting. Ik hoop
dat u daarmee rekening zal houden.
(Applaus)
De Voorzitter : De heer Marchand
heeft het woord.

De heer C. Marchand (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, heren
Ministers, collega’s, in de eerste
plaats had ik graag een paar woorden
gezegd over de herwaarderingsgebie-
den. Er mag worden gesteld dat deze
herwaarderingsgebieden ruime mo-
gelijkheden scheppen om de kernen
opnieuw te bevolken. Wij ondervin-
den onder meer langs de bouwmaat-
schappijen om dat er een tendens be-
staat om opnieuw in de kernen te
willen wonen op voorwaarde dat de
omgeving woonvriendelijk is. Dit is
vooral het geval voor aanvragers op
leeftijd omdat zij in de kernen inder-
daad alles bij de hand hebben: win-
kels, dokters, apothekers, dus het ge-
heel van de dienstverlening. Het zal
de Minister waarschijnlijk niet onbe-
kend zijn dat er wel enige moeilijkhe-
den bestaan vooraleer een bouw-
maatschappij daar wat kan verwezen-
lijken.

Eerste vaststelling : de administratie-
ve procedure is erg lang. Vanaf de
beslissing van een bouwmaatschappij
om een onroerend goed te verwerven
tot aan de aankoop mag worden ge-
steld dat er een periode van ongeveer
twee jaar verloopt. De immobiliën-
sector kreeg intussen ook kennis van
de toelagen die aan de herwaarde-

ringsgebieden verbonden zijn. Zo ge-
beurt het dat panden, waarvoor de
nodige plenaire vergaderingen wer-
den gehouden en waarvoor ook veel
kosten werden gemaakt - ik denk
aan het kadaster, aan opmetingskos-
ten, architecten, om nog niet te spre-
ken van andere loonkosten en kosten
van bouwmaatschappijen - plots
worden opgekocht door immobiliën-
maatschappijen terwijl deze dossiers
bij de betrokken diensten in behan-
deling zijn. Uiteraard is dit een streep
door de rekening van die bouwmaat-
schappijen en van al degenen die er-
aan hebben meegewerkt. Daarom
deze zeer concrete vraag : kan de
oplossing niet bestaan in het verkor-
ten van de procedure en in het vlug-
ger afhandelen van de dossiers door
de betrokken diensten ? Het betreft
hier een suggestie, mijnheer de Mi-
nister. Ik weet dat er bij iedereen
nog heel wat vragen leven in verband
met de stadskernvernieuwing, maar
ik zal mij hiertoe beperken.

In verband met de huisvesting had ik
graag een paar woorden gericht tot
de Gemeenschapsminister voor de
Huisvesting en enkele bedenkingen
geformuleerd in verband met deze
materie. Er wordt vaak beweerd dat
de sociale huisvesting in faling is. Ik
meen niet dat dit juist is. Er is inder-
daad een schuldenlast van ongeveer
250 miljard F. op nationaal vlak maar
daartegenover staat dat de geschatte
waarde van het patrimonium op on-
geveer 440 miljard F. wordt geraamd.
Het aantal verhuurde woongelegen-
heden bedraagt 253.730 zodat dit per
eenheid 950.000 frank betekent.
Aangezien vele woningen van recen-
te datum zijn zal de gemiddelde
waarde volgens mij hoger zijn zodat
de waarde van het patrimonium
ruimschoots de schulden overtreft en
dat men dus in dit geval door de
rechtbank niet in staat van faling kan
worden verklaard.

De problemen liggen hier dus anders.
Bijkomend wil ik trouwens vermel-
den dat zelfs als de woningen zijn
afgeschreven, ze nog altijd een be-
paalde waarde behouden. De moei-
lijkheden in verband met het afbeta-
len van de schulden bestaan natuur-
lijk. De vraag die wij hier allen zou-
den kunnen stellen is : moeten wij in-
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zake sociale huisvesting niet terug
naar de bron ? Bij de start van de
sociale huisvesting was het de bedoe-
ling dat de minstbegoeden, degenen
die normaal geen behoorlijke woning
kunnen huren, aan een woning te
helpen. Wie kan echter vandaag als
minderbegoede worden beschouwd?
Waar ligt de grens ? Dat is niet zo
gemakkelijk vast te stellen. In ons
land wordt veel gesproken over so-
ciale rechtvaardigheid. Het moet mij
van het hart dat de sociale rechtvaar-
digheid in de sector van de sociale
huisvesting niet wordt beoefend en
misschien niet kan worden beoefend.

Ik geef een voorbeeld. Twee identie-
ke gezinnen inzake beroep, inzake
gezinssamenstelling en inkomen. Ge-
zin A krijgt een sociale woning, gezin
B niet en huurt een privé-woning.
Waarom het ene gezin wel, en het
andere geen sociale woning krijgt, la-
ten wij buiten beschouwing. Gevolg
is dat gezin A ten opzichte van gezin
B een bonificatie krijgt van 3 à 4.000
frank per maand, of 36 à 48.000 frank
per jaar en dit voor de rest van het
leven. Daarmee gaat dan nog ge-
paard de grote onzekerheid. Het ene
gezin moet privé huren, betaalt meer
en is vatbaar voor uitdrijving. Als ik
mij niet vergis woont 8 procent van
de bevolking in woningen van de so-
ciale huisvestingssector. De inko-
mensgrens voor het huren van een
sociale woning bedraagt 583.334
frank, ter vermeerderen met 20.000
frank per kind ten laste.

De fiscale statistieken betreffende de
inkomens onderworpen aan de per-
sonenbelasting voor het jaar 1984 to-
nen aan dat 56,l procent van de aan-
giften onder de 550.000 frank blijven
en 61,5 procent onder de 600.000
frank. Men kan aannemen dat 60
procent van de inkomens het cijfer
van 583.334 frank niet bereikt. Het
spreekt vanzelf dat wij niet iedereen
met een inkomen onder de 583.000
frank een sociale woning kunnen be-
zorgen. Wees gerust, mijnheer de
Minister, ook ik heb voor het gestel-
de probleem geen oplossing. Het
leert ons echter iets, het leert ons dat
wij de beschikbare centen zo goed en
zo eerlijk mogelijk moeten verdelen
en dat wij op dit stuk oog moeten

hebben voor de zwaksten in de sa-
menleving. Ik meen dat iedereen het
erover eens is dat nieuwe wegen
moeten worden gezocht. In dit op-
zicht is het initiatief van Gemeen-
schapsminister Akkermans tot het in-
voeren van huurcompensaties een
verdienstelijke poging, waarvoor ik
hem van harte wens te feliciteren. Dit
wil echter niet zeggen dat ik in ver-
band met die huurcompensaties geen
vragen meer heb. De bespreking in
de Commissie heeft voldoende aan-
getoond dat er bij de Commissiele-
den heel wat vragen blijven bestaan.
Mijn vraag van vandaag is dat men
hier met omzichtigheid zou te werk
gaan en vooral na de eerste initiatie-
ven op korte termijn een evaluatie
zou maken.

Mijnheer de Minister, er zijn verder
nog heel wat zaken die onze belang-
stelling wegdragen. Wij hebben van
u vernomen dat u voornemens zijt
om sommige van de 136 maatschap-
pijen te fusioneren. Ik vraag u met
nadruk hier omzichtig tewerk te
gaan. De grootste maatschappijen
zijn niet altijd de beste, evenmin als
de kleinste maatschappijen de slecht-
ste zouden zijn wat het beheer be-
treft. Dit moet ik in alle eerlijkheid
erkennen na het antwoord dat ik heb
bekomen op een parlementaire vraag
desaangaande. Ik kan dit oordeel
met voldoende cijfergegevens staven.

Ik wens ook te wijzen op het systeem
van huurprijsberekening. Het sys-
teem is zo ingewikkeld, dat vrijwel
geen enkele huurder de berekening
nog begrijpt. Een reglementering die
onbegrijpelijk is, is slecht voor de de-
mocratie. Het zal niet gemakkelijk
zijn om een nieuw systeem uit te dok-
teren, maar moeilijk gaat ook.

Tot dusver, mijnheer de Voorzitter,
mijnheer de Minister, dames en he-
ren, de problemen die ik even wenste
te belichten.

Tot slot wil ik er het volgende aan
toevoegen. Wanneer wij het hele
gamma van het huisvestingsbeleid
overlopen, moet ik de Minister profi-
ciat wensen. Ik vind het positief dat
het huisvestingsbeleid wordt gericht
op, ten eerste, de kansarmen en op
de gezinsvriendelij kheid, ten tweede,
de herwaardering van het bestaande

patrimonium, ten derde, de bestrij-
ding van de leegstand en de verkrot-
ting, ten vierde, een beter gebruik
van de bestaande infrastructuur wat
meteen kostenbesparend is, ten vijf-
de, de bescherming van de bestaande
open ruimten, en ten zesde, - ik
moet het als man uit de Westhoek
hier durven zeggen - de daadwerk-
leijke steun aan de ontwikkelingsge-
bieden. Reeds velen hebben daar-
over gesproken, maar er zijn er nog
niet zo veel die er effectief iets heb-
ben voor gedaan. Mijnheer de Minis-
ter, ik hoop dat u slaagt in uw opzet.
(Applaus bij de meederheid)

De Voorzitter : Minister Akkermans
heeft het woord.

Minister P. Akkermans (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voor.zitter, geachte
collega’s, ik dank in de eerste plaats
de verslaggever voor zijn goed ver-
slag en voor zijn belangrijke docu-
mentatie, die naar mijn mening een
goede weergave is van de gedachten-
wisseling in de Commissie. Ik dank
trouwens ook de Commissieleden
voor hun buitengewone aandacht
waarmede zij deze bespreking heb-
ben gevolgd.

Mijnheer Meyntjens, indien u wenst
dat dergelijke besprekingen meerde-
re keren zouden gebeuren dan dient
u zich daarvoor te richten tot de
Voorzitter van de Commissie.

De heer 0. Meyntjens : Dat zal ik
doen.

Minister P. Akkermans : Geachte
collega’s, ik zou enkele algemene be-
merkingen willen maken. Ik sluit mij
aan bij al degenen die meer centen
hebben gevraagd. Geef toe dat zulks
gemakkelijk is vooral als er geen cen-
ten zijn. Ook ik ben nogal gemakke-
lijk gediend door te zeggen dat het
moeilijk is. Ik wens er u niettemin
aan te herinneren dat in 1987 voor
de Nationale Maatschappij voor de
Huisvesting, de Landmaatschappij,
het Woningfonds en het Fonds Brun-
faut  een investeringsprogramma van
10 miljard 51 miljoen F. is tot stand
gekomen. Dat wil zeggen 10 procent
meer dan in het verleden.

Zoals er door verschillende collega’s
werd op gewezen hebben wij ons ge-
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richt op de aanbevelingen van de
SERV. Wij hebben dit ook uit eigen
overtuiging gedaan omdat wij zoals
de andere collega’s begaan zijn met
het belang van de bouwsector in het
algemeen. Inderdaad, het is één van
de enorme sociale opgaven die wij
inzake huisvesting dienen te vervul-
len. Wij weten dat de privé-sector bij-
na geen huurwoningen meer bouwt

en dan is het ook duidelijk dat daar
voor ons een belangrijke opdracht is
weggelegd en om die reden werd het
budget verhoogd.

Verwijzend naar de cijfers van tien
jaar geleden moeten wij vaststellen
dat deze ook in ons voordeel spelen.

Geachte collega’s, in 1987 zullen wij
3,8 miljard F. besteden voor de
bouwpremies en de saneringspre-
mies, in 1986 hadden wij 15.619 aan-
vragen voor de bouwpremies, 1.231
voor de kooppremies en 14.892 voor
de saneringspremies. Dit betrof alles
samen dus 3 1.742 bouwoperaties.
Dat kan men toch niet zomaar naast
zich neerleggen. Dit is een belangrij-
ke stijging vermits wij in 1980 21.000
bouwoperaties hadden ; in 1981 :
19.000 ; in 1982 : 18.000 ; in 1983 :
22.000 ; in 1984 : 27.000 ; in 1985 :
29.000 en zoals ik reeds heb gezegd
in 1986 waren er 31.742 bouwopera-
ties. Daaruit blijkt dat het beleid dat
wij ter zake voeren toch wel succes
heeft, zoniet zouden wij in 1986 dat
grote aantal bouwoperaties niet heb-
ben gehad.

Zoals de heer De Seranno heeft ge-
zegd blijft dit toch nog altijd een
avontuur en een zware opdracht.
Personen die aan een bouwoperatie
beginnen moeten toch eerst het voor-
nemen maken om gedurende twintig
jaar hun budget aan te passen reke-
ning houdend met hun inkomen. Het
houdt dus nog altijd een zware in-
spanning in. Spijtig genoeg - en dit
werd ook door anderen gezegd -
zien wij de return van de inspanning
van de Vlaamse Regering naar de na-
tionale Regering gaan. Het is jammer
dat wij nog niet zo ver zijn dat wij
met die return opnieuw inspanningen
kunnen doen. Wij weten echter alle-
maal dat dit toekomstmuziek is.

Ik wil tegelijkertijd in algemene be-
merkingen zeggen dat, wat de inves-
teringsprogramma’s betreft in de ont-
wikkelingszones, waarover verschil-
lende sprekers, onder meer de heer
De Seranno, vragen hebben gesteld,
wij daar enorme inspanningen doen.
Voor de projecten hebben wij in 1987
voor Limburg voor de Nationale
Maatschappij, de Landmaatschappij,
het Woningfonds en de wet-Brunfaut
samen, 2,100 miljard frank in de be-
groting ingeschreven. Voor de Ant-
werpse Kempen, mijnheer Taelman,
is dat 880 miljoen, met respect voor
de gemeenten, mijnheer De Seranno,
en voor de Westhoek is dat 636 mil-
joen, wat toch geen slechte cijfers
zijn.

In overleg met mijn collega, de heer
Pede, verantwoordelijk voor de
stadsherwaardering, heb ik een pro-
tocol afgesloten waarbij wij voor de
stadsvernieuwing, h e t  herwaarde-
ringsgebied en de inbreiding in het
algemeen voor mijn programma voor
de nationale huisvesting alléén, één
miljard F. zullen besteden voor de
herwaarderingsgebieden, 388 miljoen
voor inbreiding en 1,389 miljard voor
de renovatie van het eigen patrimo-
nium. Dat probleem werd hier toch
een beetje onderschat maar het werd
in de Commissie zeer duidelijk be-
sproken. Dat wil zeggen dat wij voor
het uitvoeringsprogramma 1987 en
1988 samen, belangrijk meer moge-
lijkheden hebben voor de stadsher-
waardering. Dat is meteen het ant-
woord op alle vragen die daarom-
trent vandaag werden gesteld. De he-
ren De Loor, Pepermans, Taelman,
Pillaert en Meyntjens hebben erover
gesproken. De inspanning die wij
daar doen is toch belangrijk. Daarom
heeft mijn collega, de heer Pede, her-
haalde malen de nadruk gelegd op
een totaal andere aanpak. Het besluit
over de stadsherwaardering is ver-
schenen in het Staatsblad van, verle-
den week vrijdag. Het komt dus goed
op tijd. Het is nu allemaal publiek.
Nu weet iedereen toch waar hij staat.
Rekening houdend met de intenties
van de Nationale Maatschappij voor
Huisvesting en de Nationale Land-
maatschappij heb ik deze verplicht
een belangrijk percentage van hun
budget te besteden aan inbreiding.
Ik meen dat wij hier op de goede weg

zijn. Ik dank al degenen die daarover
vragen hebben gesteld. Het bevestigt
onze beleidsopties ter zake. Ik ben
ervan overtuigd dat wij op die weg
moeten verdergaan.

Ik herhaal nogmaals dat er de laatste
twintig jaar geen groter kapitaalver-
nietigend element geweest is in dit
land dan de leegstand. Bijgevolg is
het absoluut noodzakelijk dat wij
daaraan iets doen.

Zoals de verslaggever heeft gezegd
betekent de opruiming van de leeg-
stand een bescherming van de open
ruimten. Bovendien helpen wij daar-
mee de minstbegoeden en dit via de
huurcompensatie. Tegelijkertijd
wordt daardoor de ghettovorming
vermeden in grote wooncomplexen
en woonerven van 300 à 400 wonin-
gen die, mijns inziens, een zonering
van mensen voor gevolg hebben ge-
had die wij in de toekomst zeker
moeten vermijden.

De heren Meyntjes, De Loor, Tael-
man en Pillaert hebben gesproken
over het Amortisatiefonds. U weet
dat de laatste budgetcontrole, hoe
men het ook uitlegt, een grotere ver-
plichting oplegt van 1 miljard 600 mil-
joen F. voor alle Gewesten samen.
Voor huisvesting alleen betekent dat
een te herfinancieren supplement van
ca 800 miljoen. Wanneer de Regering
ontdekt dat zij voor 1985 nog een
voorschotrekening heeft staan van 7
miljard 200 miljoen F. en men wil 1
miljard 600 miljoen F. bijkomend be-
zuinigen dan meen ik dat zij voorrang
moet geven aan het gezond verstand.

Natuurlijk zou ik liever al de middel-
en die er zijn ter beschikking hebben
gekregen maar men moet rekening
houden met het feit dat de budget-
controle ergens voor dient. Die 7 mil-
jard 200 miljoen F. waren een thesau-
rievoorschot. Ik meen dat het goed
is dat wij dat inzien.

Voor de oplossingen op lange termijn
hebben wij het Amortisatiefonds dat
afzonderlijke rekeningen zal bijhou-
den per Gewest evenals een afzon-
derlijke rekening voor de Staat, zo-
danig dat er later geen discussie meer
kan zijn over de verdeling van de las-
ten.

Op de vraag hoe groot de schuld is
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kan ik niet antwoorden. Ik heb zo-
veel verschillende cijfers gekregen en
dat dateert al van tijdens de vorige
Executieve dat ik opdracht heb gege-
ven een audit uit te voeren in de twee
maatschappijen om precies te weten
waar ik sta. Vandaar evenwel dat ik
u het antwoord moet schuldig blij-
ven.

Het Amortisatiefonds zal ook
werken op instructie van elk der Ge-
westen. Elk Gewest gaat zelf het rit-
me bepalen van de afbetaling en de
herfinanciering. Gaat het over 120 of
140 miljard F., over een bepaalde pe-
riode ? Wanneer wij spreken over cij-
fers moet men natuurlijk zeer voor-
zichtig zijn. Daarom geef ik de ver-
slaggever gelijk wanneer hij stelt dat
huisvesting niet in faling is. Wij zitten
momenteel in een moeilijke finan-
ciële periode. Vanaf 1992 verwachten
wij terug belangrijke inkomsten die
het uitstrijken van deze lening ge-
makkelijker zullen begeleiden na
1992. Momenteel echter blijft dit
voor ons een zware inspanning.

De herfinancieringen in het kader
van het Amortisatiefonds genieten de
vrijstelling van de roerende voorhef-
fing en de vennootschapsbelasting.
Het Amortisatiefonds zal een rechts-
persoonlijkheid bezitten en worden
bestuurd door een Raad van Bestuur,
waarin het Vlaamse Gewest zal ver-
tegenwoordigd zijn. De verdeling der
lasten voor herfinanciering zal gebeu-
ren volgens de betalingssleutel, dit
wil zeggen volgens de in elk Gewest
betaalde investeringen voor sociale
woningbouw.

De boetesleutel voor de betalings-
achterstand omvat het aandeel van
de Staat in elk Gewest in de niet-be-
taalde financiële lasten. De besparin-
gen opgelegd aan de Gewesten in het
kader van het Pinksterplan - de 4
miljard F. voor 1987, 1988 en 1989
- zal worden verdeeld volgens de-
zelfde sleutel, dit wil zeggen tegen de
betalings- en boetesleutel.

De aanspraken van het Brusselse Ge-
west, waarbij 4 miljard zou verdeeld
worden volgens de dotatiessleutel,
werd afgewezen in het Overlegco-
mité van de Regering en de Executie-

ve. De beslissing die de Ministerraad
heeft genomen voor de oprichting
van het Amortisatiefonds houdt daar
rekening mee.

Op basis van de thans beschikbare
informatie wordt als werkhypothese
48 procent aangehouden voor het
aandeel van het Vlaamse Gewest.

Een aantal collega’s hebben gewezen
- en terecht - op de gevaren van
huurcompensatie. De heren De
Loor, Meyntjes en Pillaert hebben
dat gedaan, waarvoor ik hen dank.
Ik bedank ook diegenen die mij heb-
ben aangemoedigd. In de Commissie
heerste hieromtrent een redelijke
eensgezindheid om met die proef van
start te gaan. Ik geef toe dat het niet
gemakkelijk is. Wij proberen zoveel
mogelijk alles te voorzien. Daarom
doen we een proef van 1000 wonin-
gen, want ik weet niet wat er allemaal
mogelijk zal zijn. Het spreekt ook
vanzelf dat wij de speculatie moeten
tegenhouden. Heel wat gebouwen
echter komen in aanmerking voor
een zachte renovatie omdat een aan-
tal gebouwen nu worden aangeboden
waarvoor we 500 à 1500 frank huur
zullen betalen. Daardoor kan van
speculatie bijna geen melding worden
gemaakt. Dat vind ik belangrijk. De
cijfers die ik heb meegedeeld in de
Commissie inzake ons voorstel tot
huurcompensatie beogen een ver-
mindering van de kapitaalintensieve
inspanningen voor de huisvesting.
Het is namelijk daar dat wij ziek zijn.
Er werd te luxueus gebouwd in het
verleden. Dat heeft niets te maken
met goedkope of minderwaardige
materialen, maar als de woning te
groot is, is ze te groot.

Een eerste spelregel voor de kostprijs
van een woning is dat zij niet te groot
mag zijn, Men moet dan een aantal
luxueuse dingen vermijden. Ik heb
steeds weer moeilijkheden om over
de installatie van een garage te spre-
ken. Er zijn heel wat mensen die een
garage vragen. Maar wanneer men
slechts een inkomen van 250.000 of
300.000 frank heeft - er zijn 283.000
personen die een inkomen beneden
de 250.000 frank hebben - kan niet
worden gezegd dat de middelen aan-
wezig zijn om er een wagen op na te
houden. Wanneer deze personen de
middelen niet hebben om over een

wagen te beschikken, vraag ik mij af
waarom een sociale woning met een
garage moet uitgerust zijn. Laten wij
de sobere toer opgaan; men kan even
gelukkig zijn in een woning zonder
garage, dan in een woning met gara-
ge.

Dit geldt ook voor andere dingen,
onder meer voor de centrale verwar-
ming. Ik heb helaas reeds moeten
vaststellen dat men de centrale ver-
warming uitschakelt omdat men de
energierekening niet kan betalen en
men liet de centrale verwarming op
de eerste verdieping bevriezen. Bo-
vendien kwam ik dan nog tot de vast-
stelling dat in die sociale woningen
niet eens een schouw was voorzien,
zodat men geen gewone kachel kon
gebruiken.

Ik ben het eens met de verslaggever
dat wij de sobere toer moeten op-
gaan ; het moet daarom niet somber
zijn.

Verschillende collega’s hebben te-
recht gesproken over het probleem
van de huurprijsstijging.

Ik ben er mij van bewust dat dit een
probleem is en blijft. Geef toe dat ik
niet om de haverklap de huurregle-
mentering kan wijzigen. Het is zo dat
na een langdurige enquête wij inder-
daad tot de bevinding zijn gekomen
dat 1.731 werkelijk getroffen huur-
ders een buitenmatige huurverhoging
hebben moeten betalen. Wij zullen
ter zake, binnen de kortst mogelijke
tijd, een oplossing moeten vinden.
Dit probleem zal aan de Vlaamse
Executieve worden voorgelegd. Op
dat ogenblik zal ik voorstellen dat wij
voor de inkomens, lager dan 400.000
frank, de 15 procent-regeling op-
nieuw zouden toepassen. Inderdaad,
het niet toepassen van de 15 procent-
regeling, geeft rechtstreeks aanlei-
ding tot een belangrijke verhoging
voor sommige categorieën van huur-
ders die een inkomensverhoging heb-
ben of wier gezinslast werd vermin-
derd.

Heren Meyntjens en De Loor, voor
het operationeel maken van de huur-
compensatie wacht ik nog steeds op
het advies van de Raad van State.
De adviezen van de twee maatschap-
pijen hebben wij ontvangen. Zij zijn
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overgezonden aan de Raad van Sta-
te. Ik verwacht binnenkort het ad-
vies.

De Raad van State kende een zeer
drukke periode. Ik moet bovendien
helaas toegeven dat de Vlaamse Re-
gering soms op de adviezen van de
Raad van State moet wachten.

Zodra het advies beschikbaar is, zul-
len de teksten van het ontwerp eraan
worden aangepast. Wij zullen het
ontwerp dan onmiddellijk ter goed-
keuring aan de Executieve voorleg-
gen.

Mijnheer Meyntjens, ik heb de in-
druk dat u ,,stout” bent geweest door
te verklaren dat het nooit in de Com-
missie wordt besproken en dat u
steeds voor voldongen feiten staat.
Het systeem van de compensatie is
in de Commissie besproken voor ik
het heb voorgelegd aan de Executie-
ve. Ik had de Executieve de toelating
gevraagd om vooraf de reactie in de
Commissie te toetsen. Ik wist bij
voorbaat dat het geen gemakkelijke
operatie zou zijn.

De heer 0. Meyntjens : U hebt het
besproken toen ik niet aanwezig was.

De heer J. De Seranno : Ik vermoed
dat u toen niet aanwezig kon zijn.

Minister P. Akkermans : Dat is wel-
licht de reden.

De heer 0. Meyntjens : Ik was aan-
wezig op die vergadering. Later heeft
u er echter over gesproken. Ik heb
het echter niet alleen over dit onder-
werp. U heeft ook andere dingen be-
loofd.

Minister P. Akkermans : Bij voor-
beeld ?

De heer 0. Meyntjens : Bij voor-
beeld de fusie van de Nationale
Landmaatschappij en de Nationale
Maatschappij voor de Huisvesting.

Minister P. Akkermans : Ik heb het
advies van de Raad van State een
tiental dagen geleden gekregen. Het
wordt volgende woensdag in de Exe-
cutieve besproken en zodra het daar
is goedgekeurd wordt het ingediend

bij de Vlaamse Raad, zodat de Com-
missie het binnenkort zal kunnen be-
spreken.

De heer 0. Meyntjens : U had het
beloofd voor 1 juli van vorig jaar.

Minister P. Akkermans : Ik wacht al
een tijdlang op het advies van de
Raad van State. De inspanningen van
een Minister lokken niet steeds snel
resultaten uit.

De heer J. De Seranno : Wat een
geluk dat de Raad van State er is.

Minister P. Akkermans : Ook het ak-
koord van de Executieve is noodza-
kelijk. De Executieve beslist als col-
lege.

Mijnheer De Loor, mijn voorstel zal
zijn om de overgang voor de huur-
prijsverhoging vanaf 1 januari in te
voeren met terugwerkende kracht.

De heren Taelman en De Loor heb-
ben o,ok gesproken over de verlen-
ging van de inkomstenverzekering.
Ik heb in dat verband een belangrijk
onderzoek gedaan en vele besprekin-
gen gevoerd met de verzekerings-
maatschappij. Ik zeg niet dat het on-
mogelijk is. Men vreest echter voor
grote misbruiken. Men heeft een lijst
gemaakt. Ik ben bereid daarover te
praten in de Commissie. Dat is be-
langrijk. Ik geef toe dat ik ook graag
de verzekering tegen inkomensver-
hes zou verlengen tot tien jaar. Ik
ben er van overtuigd dat dit heel wat
mensen zou aanzetten om aan een
eigendomsverwerving te beginnen.
Het mag echter geen aanleiding zijn
om nieuwe hypotheken te leggen en
wellicht de mensen die nu met vijf
jaar tevreden zijn, zonder verzeke-
ring tegen inkomensverlies te zetten.
Wij overwegen nu om dit op vrijwil-
lige basis te doen maar ik stuit op
verschillende juridische problemen
die wij samen in de Commissie kun-
nen bespreken.

Verschillende leden hebben gevraagd
hoever het staat met de huisvestings-
ambtenaren. In de vier Vlaamse Pro-
vincies zullen deze cursussen begin-
nen in mei en juni en in de Provincie
Brabant zullen de eerste vormings-
cursussen starten in het najaar.

Aan de heer De Seranno heb ik de

cijfers van de subregio  opgegeven. Ik
hoop dat hij tevreden is. Hij heeft
nog een opmerking gemaakt over de
kleine spaarder. Het is waar dat deze
zes procent netto-inkomen heeft van
zijn spaargeld.

De heer J. De Seranno : Dan kan hij
zijn geld ook op een spaarboekje
plaatsen.

Minister P. Akkermans : U mag dit
niet isoleren. Er zijn ook mensen die
een lening krijgen aan 2,25, 2,75,
3,25, 3,75, 4,25 procent. Dit laatste
voor een gezin met drie kinderen.
Een gezin met zeven kinderen ten
laste kan een lening krijgen aan 2,25
procent.

De heer 0. Meyntjens : Hoeveel zijn
er zo nog? Een gezin met tien kinde-
ren krijgt dan misschien de lening
gratis.

De heer J. De Seranno : Dergelijke
grote gezinnen zijn tegenwoordig uit-
zonderingen.

De heer W. Luyten : Die vindt men
alleen nog in Kasterlee.

Minister P. Akkermans : Het Vlaam-
se Woningfonds heeft vorig jaar 4,l
miljard F. verstrekt aan leningen
waarvan zeer vele tegen lage intrest
voor kinderrijke gezinnen. Wij mo-
gen dit .wel onderstrepen. Indien de
budgettaire mogelijkheden het toela-
ten, zou men verder kunnen gaan.
Ook de heer De Loor heeft hierover
gesproken. De Vlaamse Executieve
heeft een beslissing genomen inzake
de mogelijkheden tot renteverlaging
voor gezinnen die willen werken met
de Nationale Landmaatschappij.

De heer J. De Seranno : Maar van
de 20 à 30.000 kandidaten die jaar-
lijks een woning willen bouwen in
Vlaanderen, blijft het grootste deel
op zijn honger en moet lenen tegen
hoge intrestvoet.

Minister P, Akkermans : Dat is niet
waar. Er zijn belangrijke rentetoela-
gen: Er zijn bovendien de bouwpre-
mies. Voor een gezin met drie kinde-
ren en een inkomen van 400.000
frank verhoogd met 40.000 frank per
kind ten laste kunnen de bouwpre-
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mies 450.000 frank bedragen. U moet
toch toegeven dat dit aanzienlijke
premies zijn.

Ik zou ook liever meer doen, maar
ik ben beperkt door de budgettaire
mogelijkheden.

De heer J. De Seranno : De rente-
voet is te hoog.

Minister P. Akkermans : Ik deel vol-
komen uw mening, mijnheer De Se-
ranno, dat de daling van de kostprijs
niet afhankelijk mag worden van het
gebruik van goedkope materialen. Ik
weet dat u beroepshalve goed gedo-
cumenteerd is om daarover uitspraak
te doen.

De bepaling van het volume in plaats
van de oppervlakte heeft mij inder-
daad parten gespeeld.

Ik moet eerlijk zeggen dat mijn voor-
stel was om het volume van 650 m3
integraal te weerhouden. De werk-
groepen hebben daar anders over
geoordeeld, maar ik meen dat ik nu
de bewijzen en de mogelijkheden heb
om aan te tonen dat men naar een
inhoudsmaat van 650 m3 moet gaan,
die niet is ingedeeld in bergplaats- en
leefvolume.

De heer J. De Seranno : Mijnheer
de Minister, ik heb daaromtrent nog
een vraag gesteld. Wat doet u met
gezinnen die reeds aan het bouwen
waren op het ogenblik dat u het sys-
teem heeft gewijzigd en die nu een
woning met een te groot volume heb-
ben om voor de premie in aanmer-
king te komen ? Zij voldeden aan het
vroeger regime, maar niet aan het
huidige.

Minister P. Akkermans : Die zullen
wij, zoals wij vroeger hebben gedaan
voor de inkomensgrens, de gelegen-
heid geven om, indien hun aanvraag
was ingediend vóór de datum waarop
het nieuwe systeem ingang vond, hun
aanvraag te regulariseren.

De heer J. De Seranno : Mijnheer
de Minister, ik ken gezinnen die de
bouw hebben aangevat in 1985 en in
datzelfde jaar de kelderwerken heb-
ben uitgevoerd ; in 1986 werd de ruw-
bouw gedaan.
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Deze mensen hadden tijd tot het be-
trekken van de woning om de bouw-
premie aan te vragen. Zij zijn door
dit nieuwe systeem verrast geweest.

Minister P. Akkermans : Waarom
hebben zij hun aanvraag niet vroeger
ingediend ?

De heer J. De Seranno : In het sys-
teem, dat van toepassing was hadden
zij tijd om de aanvraag in te dienen
tot zeïfs  6 maanden na de bewoning.
Het zijn mensen die er soms twee
jaar over doen om zelf hun huis te
bouwen. Zij staan nu voor schut. Zij
hebben gebouwd met een bouwver-
gunning en hebben nu een te groot
volume voor hun woning.

Minister P. Akkermans : Omdat de
bergplaatsruimte te groot is ? Ik ben
bereid nog eens na te gaan of, zoals
voor het inkomen, nog een aanpas-
sing kan worden gedaan. Ik denk
persoonlijk dat er niet veel dergelijke
gevallen zullen zijn.

De heer W. Luyten : Hij spreekt over
doe-het-zelf-ers.

Minister P. Akkermans : De heer
Meyntjens heeft nog een vraag ge-
steld in verband met de regionalisa-
tie. Ik meen te mogen zeggen dat
men daaromtrent in de Executieve
kan akkoord gaan en moet daaraan
toevoegen dat, naast de twee maat-
schappijen, ook een Concertatiecom-
missie zou worden opgericht. Het is
moeilijk vooruit te lopen op de be-
sluitvorming van deze Concertatie-
commissie. Deze Commissie wordt
geïnstalleerd tegelijk met de geregio-
naliseerde maatschappijen, met na-
me de Vlaamse Maatschappij voor
Huisvesting en de Vlaamse Land-
maatschappij. Het behoort dus aan
de Concertatiecommissie om uit te
kienen wat de beste opdracht is voor
deze nieuwe organisatievorm.

De heren Pepermans en Meyntjens
hebben nog een vraag gesteld in ver-
band met het bedrag van 750 miljoen
F. dat in de begroting is ingeschreven
om de schuldenlast van het verleden
te delgen. Ik meen dat men daar toch
de liquidatie van het Fonds moet bij-
tellen. Aldus blijft men nog in be-

De heer J. Pede (PVV,),  Gemeenschapsminister van Binnenlandse Aangelegenhe-
den en Ruimtelijke Ordening
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langrijke mate onder de 4 miljard 400
miljoen F. die vroeger waren inge-
schreven. U zult met mij akkoord
gaan dat, met de instelling van het
Amortisatiefonds, de jaarlijks te dra-
gen last gelegen zal zijn tussen de 3,5
miljard en de 4,5 miljard F. Alles zal
afhangen van de schuldenlast die zal
bepaald worden na het uitvoeren van
de audit in gemeenschappelijk over-
leg met de andere Gewesten en de
nationale Regering. Ik ben de me-
ning toegedaan dat deze binnen de
begroting van de Vlaamse Regering
kan worden gedragen en dat hierdoor
geen afbreuk zal worden gedaan aan
de huidige begrotingscijfers voor
huisvesting.

Geachte collega’s, ik dank u voor de
positieve tegemoetkomingen en de
positieve kritiek die ik heb mogen
horen. Ik ben graag bereid in de
Commissie een oplossing te zoeken
voor de nog resterende problemen.
(Algemeen applaus)

De Voorzitter : Minister Pede heeft
het woord.

Minister J. Pede (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, collega’s,
vooraf wens ik mij aan te sluiten bij
datgene wat mijn collega Akkermans
heeft gezegd ten aanzien van de rap-
porteur en hem dus danken voor zijn
uitstekend verslag.

Ik zal de spreektijd die mijn collega
heeft overschreden goed maken door
het feit dat, aangezien mij niet veel
vragen werden gesteld, ik zeer bon-
dig zal kunnen antwoorden.

Ik dacht eerst een woord te zeggen
over het protocol dat ik samen met
mijn collega Akkermans heb afgeslo-
ten, maar aangezien hij daar zelf allu-
sie heeft op gemaakt, kan ik daarover
heen stappen. Wat voor hem geldt,
geldt ook voor mij aangezien wij dat
protocol samen zullen uitvoeren.

De heer Meyntjens heeft mij vragen
gesteld over het inbreidingsbeleid.
Tevens heeft hij de wens uitgedrukt
de woonuitbreidingsgebieden meer
te behandelen op basis van de ge-
meentelijke autonomie. Wat u ge-
zegd hebt is juist. Er zou een conflict-
situatie tussen verschillende gemeen-

ten kunnen ontstaan. Zelf heb ik dit
zo geformuleerd omdat ik meer aan
eenzelfde entiteit dacht omdat naar
mijn oordeel de gemeentelijke auto-
nomie als gevolg moet hebben dat
eenzelfde stad of groot centrum zelf
moet uitmaken of de prioriteit gaat
naar de herwaardering van de kern
en de stadsvernieuwing of naar de
woonuitbreidingsgebieden. Het arti-
kel van professor Vermeersch, waar-
op u hebt gealludeerd, mijnheer
Meyntjens, zegt net hetzelfde. Wan-
neer dicht bij een centrum een woon-
uitbreidingsgebied komt dat tot een
ander lokaal bestuur behoort dan
zouden er wel eens tegenstrijdighe-
den vast te stellen zijn. Naar aanlei-
ding van het besluit over de woonuit-
breidingsgebieden hebben wij trou-
wens een werkgroep opgericht om dit
probleem te onderzoeken om ons te
kunnen wapenen tegen die mogelijk
tegenstrijdigheid en om tot een bete-
re coördinatie te komen.

Mijnheer Meyntjens, u schat dat er
wel eens 32 miljard F. nodig zou zijn
indien men tussen 1987 en het jaar
2000 de herwaarderingsgebieden vol-
ledig zou realiseren. Ik heb die cijfers
niet nagegaan, maar ik neem aan dat
ze dicht bij de werkelijkheid liggen,
vooral als u uitgaat van wat thans
bestaat en van wat er nog kan bijko-
men. Naar aanleiding van het besluit
over de stads- en dorpsvernieuwing
is er heel wat enthousiasme geweest
bij de gemeentebesturen en bij de
stuurgroepen die hun plannen nogal
ruim op papier hebben uitgetekend.
Nu stellen wij vast dat in één vierde
van de herwaarderingsgebieden die
tot nu toe zijn erkend deeloperaties
worden aangevraagd en worden uit-
gevoerd. Daarom denk ik dat dit cij-
fer van 32 miljard in theorie juist is,
maar niet in de realiteit. De gemeen-
tebesturen blijken voor de herwaar-
deringsgebieden minder operationeel
te zijn dan ze in het begin lieten ver-
moeden. Daarom heb ik bij professor
Anselin een studie aangevraagd om
al deze herwaarderingsgebieden op-
nieuw te bekijken, een onderhoud te
hebben met de gemeenten, om de
prioriteiten van de gemeenten te ken-
nen en om uiteindelijk te weten wat
er van die herwaarderingsgebieden
zal overblijven. Want vergeet niet dat
de gemeenten op gebied van infra-

structuur, op gebied van verwerving,
enzovoort, initiatieven moeten ne-
men en dat die gemeenten ook nog
andere noden hebben, zodat men
zich kan afvragen in welke mate zij
de oorspronkelijk voorgestelde her-
waarderingsgebieden willen realise-
ren.

Ik meen echter dat wij moeten wach-
ten op het antwoord van het onder-
zoek waartoe ik opdracht heb gege-
ven.

U heeft ook een vraag gesteld in ver-
band met de schrapping van artikel
22 van het besluit. Ook de heer Tael-
man heeft dit feit aangehaald. Wat
zal hiervan het resultaat zijn ?

Indien wij zijn gekomen tot de
schrapping van artikel 22 is het om-
dat de infrastructuur ook subsidieer-
baar zou kunnen zijn op een ander
artikel dan het artikel 53.15.03 voor
de herwaarderingsgebieden en ook
omdat ik vanuit de subsidiëringsmo-
gelijkheden van het koninklijk besluit
van 1981 bepaalde werken zou kun-
nen subsidiëren. Dit is echter niet de
enige reden ; ik kom daarop straks
terug. Een andere reden waarvoor
ook de heer Taelman de aandacht
heeft gevraagd, is de beschermde ge-
bouwen, zodat deze ook vanuit het
departement Cultuur zouden kunnen
worden gesubsidieerd. Indien inder-
daad de subsidiëring vanuit het de-
partement Cultuur zou kunnen ge-
beuren, moet binnen de herwaarde-
ringsgebieden dit niet met eigen mid-
delen gebeuren.

Er is echter nog meer. Ik moet ook
een beroep doen op het koninklijk
besluit van 1981 omdat in bepaalde
gevallen de grenzen van de herwaar-
deringsgebieden door pleinen of stra-
ten lopen, en wij slechts gedeeltelijk
kunnen optreden vanuit de subsidië-
ring van de herwaarderingsgebieden
en wij daartoe ook bepaalde gelden
van de ondergeschikte besturen voor
dit doel zouden moeten aanwenden.

Mijnheer Taelman, het resultaat van
de studie van professor Anselin zal
in de maand juni bekend zijn. U weet
nu waarvoor deze studieopdracht
werd gegeven. Wat de vergelijkende
studieopdracht van professor Bouc-
kaert betreft, hieromtrent hebben wij
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reeds enkele gegevens. Ik meen ech- ’
ter dat het beter is te wachten tot alle
gegevens gekend zijn. De vergelij-
kende studie betreft de wetgeving en
de reglementering inzake de stads-
en dorpsvernieuwing, ook in het bui-
tenland, ten einde de resultaten aan
onze toestand te kunnen toetsen.

De heer Pepermans heeft gezegd dat
de begroting totaal ontoereikend is.
Ik meen op deze vraag te hebben
geantwoord met het antwoord aan
het adres van de heer Meyntjens. In-
derdaad, indien de berekeningen
worden gemaakt zoals u ze voorstelt
komt men tot zeer hoge cijfers. In-
dien men echter de berekeningen zou
maken op basis van één vierde, zul-
len wij nog aan hogere cijfers komen
en zal de werking over een zeer lange
termijn moeten worden gespreid.
Men moet nu eenmaal met deze zaak
beginnen !

De heer Marchand heeft de opmer-
king gemaakt dat de procedure zeer
lang is. Inderdaad, de administratie-
ve procedure ten einde te komen tot
de deeloperaties, is inderdaad zeer
lang. Wij ontmoeten soms de moei-
lijkheid dat door die lange procedure
bepaalde panden worden opgekocht.

Ik meen, u hebt mij dat trouwens
ook in de Commissie gezegd, dat wij
daaraan gehoor moeten geven en het
probleem moeten onderzoeken om
tot een oplossing te komen. Eenmaal
dat een deeloperatie begint en dat
men bepaalde panden zou willen ver-
werven worden die intussen soms
aangekocht vooraleer de subsidie kan
worden toegekend en de operatie
kan worden uitgevoerd, zodat wij
daar voor zekere problemen komen
te staan. Ik heb daarmee al rekening
gehouden. Ik heb opdracht gegeven
te onderzoeken hoe wij daaraan een
oplossing zouden kunnen geven.
Thans moet ik u het antwoord schul-
dig blijven. Ik hoop echter binnen-
kort daarover in de Commissie meer
uitleg te kunnen verstrekken.

Mijnheer de Voorzitter, ik meen op
alle vragen te hebben geantwoord.
Op die manier kunnen wij ook een
beetje vroeger besluiten en heb ik
goedgemaakt wat mijn collega had
gedaan door de spreektijd te over-
schrijden. Ik zou zeggen dat wij on-
der ons beiden de tijd goed hebben
besteed. (Algemeen applaus)

REGELING VAN DE WERK-
ZAAMHEDEN

De Voorzitter : Hiermede zijn wij
aan het einde gekomen van onze
werkzaamheden voor vandaag.

Wij komen morgen opnieuw bijeen
om de algemene bespreking voort te
zetten met de materies economie, te-
werkstelling en energie, ruimtelijke
ordening, natuurbehoud en groen-
voorziening alsmede landinrichting
en waterbeheersing.

Is de Raad het daarmede eens ? (In-
stemming)

Dan is aldus besloten.

De vergadering is gesloten.

- De vergadering wordt gesloten om
21.55 uur.
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